
021-62801 مرکز گمشده و پیدا شده کشور
www.aniyab.ir

وزیر کشــور کمک به پیشبرد و تحقق سیاست های اقتصادی کشور در استان 
ها را مهم ترین ماموریت معاونت هماهنگی اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت 

کشور برشمرد.
 به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، احمد وحیدی وزیر کشور در آیین 
تکریم  بابک دین پرســت  معاون اقتصادی ســابق و معارفه محسن کوشش تبار 
سرپرست جدید معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور 
با بیان اینکه؛ امروز، اقتصاد، اولویت اصلی کشــور اســت؛ گفت: برادرم آقای دین 
پرســت در طول مدت پنج و نیم ســال، اقدامات و کارهای ارزنده ای در مجموعه 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت کشور انجام داده اند 

که از تلاش های ایشــان در طی این مدت تشکر می کنم.
 وحیــدی با بیان اینکه در همین مدت اخیر هم از نزدیک شــاهد پیگیری ها 
و جدیت وی در پیشــبرد برنامه های وزارت کشــور بوده ام؛ تصریح کرد: تغییرات 
بخشــی از واقعیت سیستم مدیریتی اســت و ازاین پس در این حوزه، در خدمت 
آقای کوشــش تبار هستیم که از ســابقه خدمت بیش از دو دهه ای در مجموعه 
وزارت کشــور برخوردار و صاحب دانش اقتصادی است، و ان شاا... ماموریت های 

اقتصادی وزارت کشــور با قدرت و قوت بالا ادامه خواهد یافت.
وزیر کشــور در بخش دیگری از صحبــت های خود؛ گفت: معاونت اقتصادی با 
ابتکار و خلاقیت آقای دکتر رحمانی فضلی تشــکیل شــد که به واقع اقدام لازم 

و مفیدی بود و به ســهم خود از ایشان در تشکیل این معاونت تشکر می کنم.
وی در ادامه گفت: امروز اقتصاد مهم ترین مســاله کشور است و وزارت کشور، 
به عنوان دستگاه حاکمیتی و میان دار، می تواند در این زمینه ایفای نقش نماید.

وحیــدی در این خصوص گفت: باید با اولویت بندی موضوعات،  نظیر مســاله 
اشــتغال، تنظیم بازار و جذب ســرمایه گذاری به فعالیــت و تلاش در این عرصه 

بپردازیم.
وزیر کشــور با بیان اینکه معاونت اقتصادی وزارت کشور باید پیشران و پیشرو 
حرکت اســتان ها در مسائل اقتصادی کشور باشد؛ گفت: هماهنگ سازی و کمک 

به اجرای درســت و بهنگام سیاســت های اقتصادی در استان ها باید از سوی این 
معاونت انجام شود.

وی اضافــه کرد: معاونــت اقتصادی باید در ارتباط و تعامل مســتمر و دائم با 
اســتانداران باشد و به تحقق سیاست های کلان اقتصادی کشور کمک کند.

وزیر کشور در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه یکی از مکانیسم 
های در دســترس برای حل مشکلات اقتصادی و حرکت رو به جلو در این عرصه؛ 
تعامل نزدیک با فعالان و سرمایه گذاران اقتصادی است، گفت: به تجربه دیده شده 
کــه بخش خصوصی و فعالان اقتصادی راهکارهای عملیاتی تری در حل مســائل 

اقتصادی دارند و برای همین باید تعامل و ارتباط با این حوزه ها تقویت شــود.
اهمیت تشــکیل صندوق ســرمایه گذاری در استان ها از دیگر محورهای مورد 
اشــاره  وحیدی در نشســت امروز بود : بسیاری از ســرمایه گذاران تمایل خوبی 
نسبت به سرمایه گذاری در استان ها و حتی شهرستان محل تولد و زندگی شان 
دارند و باید در این راســتا معاونت اقتصادی استانداری ها با کمک استاندار نسبت 

به شناســایی این بخش از افراد و جلب سرمایه گذاری اقدام کنند.
وزیرکشــور همچنین با تأکید بر ضرورت حذف واســطه ها از چرخه اقتصادی 
کشور، گفت: در این عرصه معاونت اقتصادی استانداری های سراسر کشور بایستی 
با فعال کردن دســتگاه های مســئول در این زمینه، و بــا نظارت قوی و به موقع 
اجازه مانور به واسطه ها در گران تر کردن کالاها و مایحتاج ضروری مردم ندهند.

ســالم سازی نظام توزیع از دیگر محورهای مورد اشاره دکتر وحیدی بود و در 
این خصوص خاطر نشــان کرد: ظرفیت های تولیدی کشور باید با حداکثر ممکن 
فعال شوند و در مرحله بعد، توزیع این منابع و امکانات باید در استان های کشور 

به نحو مناسبی صورت گیرد.
وحیدی در پایان خاطر نشــان کرد: تیم خوبی در مجموعه معاونت هماهنگی 
اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت کشــور با توجه به مراتب تخصص مرتبط با 
حوزه اقتصاد حضور دارد و امید داریم این تیم با انســجام و هماهنگی به پیشبرد 

سیاســت های اقتصادی کشور در استان ها کمک کنند.

کاهش نرخ های تورم 
نقطه ای، ماهانه و سالانه

سرمایه گذاری خارجی 
بیش از ۲.۵ برابر شد

 تراکتور به پوست اندازی 
نیاز داشت

 سرگردانی لوکس های 
خاک خورده!
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وحیدی، وزیر کشور: 

اقتصاد مهم ترین مساله کشوراستاقتصاد مهم ترین مساله کشوراست

تمجید رسانه های اسپانیایی از  »قهرمان« فرهادی 
در حاشیه حضور فیلم »قهرمان« در جشــنواره وایادولید 
اسپانیا، رسانه های این کشور با تمجید ساخته فرهادی، آن را 
یکی از شانس های اصلی کسب اسکار بهترین فیلم بین المللی 

توصیف کردند.
 روزنامه لاراسون اســپانیا فیلم درباره »قهرمان«، تازه ترین 

ساخته فرهادی نوشت:
»قهرمان«، برنده جایــزه بزرگ داوران جشــنواره کن در 
بخش اصلی شصت و ششمین جشنواره وایادولید اسپانیا با 
حضور امیر جدیدی، بازیگر نقش اصلی فیلم است و از جمله 
بخت های اصلی کسب جایزه اسکار به عنوان بهترین فیلم 

غیرانگلیسی زبان سال به شمار می رود. 
این روزنامه در ادامه می نویسد: همواره شخصیت های ادبیات 
کلاسیک به نوعی در آثار فرهادی حضور دارند اما هیچگاه او 
اینگونه هامارتیا )نقیصه تراژیک( را به تصویر نکشیده بود؛ 
نقیصه ای که قهرمانان نه براساس خواسته خویش بلکه بنابر 

تقدیر به خود ویرانی کشیده می شوند.
عنوان »قهرمان« تنها بیان زندگــی یک زندانی بدهکار که 
ســکه هایی را به صاحبش بازمی گرداند و چهره ی رسانه ای 
می شود، نیست، بلکه می توان دریافت که نظرگاه فرهادی در 

ارتباط با این وجه از اسطوره کلاسیک است.
روزنامه اسپانیایی بازی امیر جدیدی را در نقش اصلی فیلم 
بسیار درخشان می خواند و می افزاید که فرهادی به بهانه این 
نقش، جامعه ایران را تجزیه و تحلیل می کند؛ جامعه ای که 
عمیقا تحت تاثیر »آبرو« و دفاع از ارزش های خویش است و 

معمولا آبرو در آن به هدف تبدیل شود و نه وسیله.
 این گزارش  »قهرمان« را همچون ضمیمه ای بر »جنایت و 
مکافات« و به نوعی وارث رنــج »رادیون رومانویچ« قهرمان 

این اثر قلمداد می کند.
به تعبیر منتقد روزنامه اسپانیایی، »قهرمان« اثری پخته و 
دقیق درباره  »آبرو« اســت یا دست کم تلقی پی آمدهای از 
دست دادن آن به عنوان تنها داشته فرد است. همانند آشیل 
و پاشنه اش  یا »افسانه اورفئوس«، قهرمان داستان فرهادی 
نه می تواند خــود را از تصورات »قهرمانــی« برهاند و نه به 
آرامش برسد.همچنین این فیلم موفقیت بدون چون و چرای 
فرهادی توصیف می شود که ترسیم رسانه ای قهرمانی موقت، 
زودگذر و همدلی با اوست.رادیو و تلویزیون سراسری اسپانیا 
نیز با تمجید از فیلم  »قهرمان« به نقل از امیر جدیدی که در 
وایادولید به سر می برد، نوشت: » لذت کار کردن با فرهادی، 
اقبال بزرگی برای من اســت، گویی در دانشگاهی در حال 
فراگیری مستمر درس هایی هستم، نه تنها در زمینه سینما 

بلکه برای زندگی.«

مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری غدیر از بورسی شدن سیمان غدیر و هلدینگ 
صنعتی و معدنی غدیر در سال جاری خبر داد.

 امیرعباس حسینی در نشست خبری که امروز برگزار شــد با بیان اینکه یکی از 
دغدغه های مهم سرمایه گذاری غدیر مسئله اوره بود، توضیح داد: در مورد مطالبات 
مربوط به اوره طی یک سال گذشته مکاتبات زیادی صورت گرفت و جلسات متعددی 
برگزار شد. در حال حاضر در مرحله حسابرســی یارانه ای قرار داریم و امیدواریم 

مذاکرات با دولت برای مطالبات به نتیجه برسد.
وی ادامه داد: مجموعه غدیر امســال تقریبا دو برابر نســبت به سال قبل در حوزه 

سودآوری رشد داشت و در ۹ ماهه ۶۷ درصد افزایش بدهی را تجربه کرد.
مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری غدیر با بیان اینکه ســهم هلدینگ نفت و گاز 
پارسیان در غدیر حدود ۷۰ درصد است، گفت:  طبق هدف گذاری انجام شده بخشی 
از این سهم باید به هلدینگ معدنی غدیر اختصاص پیدا کند، به طوری که سهم این 
هلدینگ به ۴۰ درصد برسد تا پرتفو غدیر متنوع شود.حسینی در مورد پروژه های 
غدیر نیز توضیح داد:  سه پروژه تولید کنستانتره هر کدام به ارزش ۴۰۰۰ تن، پروژه 
گندله و فولاد نی ریز در دست انجام اســت، بنابراین زنجیره ارزش فولاد در غدیر 
تکمیل خواهد شــد.همچنین تولید ورق و آهن فولاد ایرانیان در سال ۱۴۰۲ به 
بهره برداری می رسد.به گفته حسینی، عرضه محصولات در بورس کالا برای صنایع 
فلزی و ســیمانی تکلیف بوده و همچنان این اتفاق ادامه دارد.وی در ادامه در مورد 
بورسی شدن زیرمجموعه های هلدینگ غدیر توضیح داد:  سیمان غدیر آماده عرضه 
است و ارزش گذاری اولیه آن صورت گرفته است. هر زمانی که سازمان اجازه دهد با 
نماد سغدیر عرضه خواهد شد.حسینی ادامه داد: هلدینگ صنعتی و معدنی غدیر هم 
درج نماد و وارد فاز ارزش گذاری شده است. برآورد ارزش گذاری آن حدود ۷۰ هزار 
میلیارد تومان بوده است. این هلدینگ نیز در سال جاری با نماد کغدیر عرضه خواهد 
شد.وی در مورد وضعیت تأمین مالی هلدینگ غدیر توضیح داد:  تأمین مالی هلدینگ 
با اعتبار ۲۰۰۰ میلیارد تومان اوراق تبعی و ۷۰۰ میلیارد تومان اوراق اجاره هلدینگ 
معدنی صورت گرفته است. ۴۰۰۰ میلیارد تومان دیگر نیز از طریق هلدینگ صنعتی 
و معدنی و همچنین بهبود پرتفو غدیر صورت می گیرد تا تأمین مالی برای پروژه های 

غدیر به ۶۰۰۰ میلیارد تومان برسد.

تمجید رسانه های 
اسپانیایی از »قهرمان« 

جزئیات بورسی شدن دو هلدینگ 
سیمانی و صنعت و معدنی

مهدی علیپور
عضو سابق اتاق بازرگانی ایران

صادرات ایران به صفر نزدیک می شود!

عضو سابق اتاق بازرگانی ایران می گوید با طرح جدید نمایندگان مجلس، 
تعــداد زیادی از فعالان اقتصادی ترجیح می دهنــد دیگر در حوزه صادرات 

فعالیت نکنند.
 تجارت یک فرایند پیچیده و طولانی مدت است که از کالا به کالا و بازار 
به بازار شرایط متفاوتی را تجربه می کند، از این رو اینکه قانونی تصویب کنیم 
که تمام صادرکنندگان را با یک چشم ببیند و برای تمام آنها یک قاعده وضع 

کند، قطعا نشان از عدم شناخت دقیق از تجارت دارد.
 بعضا از تولید تا رسیدن کالای صادراتی به دست خریدار چند ماه زمان 
نیاز است، توضیح داد: برخی کالاها ابتدا باید سفارش دریافت کنند و سپس 
تولید شوند. به این ترتیب خریدار بخشی از پول را واریز می کند، مواد اولیه 
دریافت شده، کالا تولید می شود و سپس به سمت مقصد رفته و پس از چند 
هفته به دست خریدار می رسد. از این رو اینکه بگوییم بعد از سه ماه ارز قطعا 

باید به کشور بازگردد، ممکن نخواهد بود.
با توجه به اینکه ما از سویی با مشکل تحریم و از سوی دیگر با محدودیت های 
اف ای تی اف رو به رو هستیم، این طور نیست که وقتی صادرات انجام شد، در 
همان زمان خریدار کالا پول را به حساب صادرکننده واریز کند. همانطور که 
ما برای نقل و انتقال کالا مجبوریم چند مرحله بیشتر و پرهزینه تر را تحمل 

کنیم، در انتقال ارز نیز این مشکلات وجود دارد.
بخشــی از تجارت اساسا قابل پیش بینی نیست، تشریح کرد: برای مثال 
ســال گذشــته یک تاجر که چند ده تن هندوانه خریداری کرده و آن را به 
عمان فرســتاده بود، با توجه به خراب شــدن محصول، تمام کالایش به دور 
ریخته شــد و نه تنها ارزی دریافت نکرد که بخشــی از سرمایه خود را نیز از 
دست داد. یا صادرکننده دیگری کالایی را یک سال و نیم پیش صادر کرده 
ولی هنوز نتوانسته پول خود را دریاف کند. در صورت تصویب چنین قانونی، 

تکلیف این افراد چیست؟
در این تردیدی وجود ندارد که با استفاده از ابزارهای موجود باید نیازهای 
کشور تامین شده و ارز به کشور بازگردد. در این بین ابتدا باید میان صادرکننده 
شناســنامه دار و برخی صادرکننده نماها تفکیک قائل شد و از سوی دیگر 
طوری قوانین را تصویب کرد که به صادرات کشور آسیب نزند. در سال های 
گذشته بســیاری از صادرکنندگان به دلیل دشواری های موجود کار خود را 
متوقف کرده اند و نهایی کردن قوانین این چنینی تیر خلاص بر بســیاری از 

فعالیت های صادراتی کشور می زند.
 تعدادی از نمایندگان مجلس خواستار قانونی شدن طرحی شده اند که در 
چارچوب آن صادرکنندگانی که ظرف سه ماه ارز خود را به کشور بازنگردانده اند، 

مجرم خواهند شد.
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سعیده محمد  -   ایده روز | معاون وزیر 
صمت از لغو ممنوعیت ثبت سفارش و واردات 

فصلی برنج از ابتدای آبان ماه خبر داد.
به نقل از سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان، عباس تابش اظهار کرد: با 
توجه به ضرورت تامین نیاز کشــور و تنظیم 
بــازار آن و طی هماهنگی های انجام شــده، 
ثبت سفارش برنج شروع شد و در این ارتباط 

واردکنندگان می توانند اقدام کنند.
وی با اشاره به وضعیت واردات و ترخیص 
برنج در گمرک و بنادر کشور، گفت: با توجه 
به ممنوعیت ثبت سفارش و واردات برنج در 
فصل برداشت با هدف حمایت از کشاورزان 
و تولیدکنندگان برنج داخلی و نظر به فرایند 
ثبت سفارش و خرید، حمل و ترخیص برنج 
جهــت تنظیم بازار بیــش از یک ماه  طول 

می کشد.
این مقام مسئول افزود: با توجه به اینکه 
اســت،   با رویکرد حمایت از مصرف کننده کشــور از اهم موضوعات مطروحه در دولت آبی و از طرفی ضرورت تامین امنیت غذایی در این شرایط حساس کشور و کمبود منابع 

پیرو هماهنگی های انجام شــده، مقرر شد 
ثبت سفارش کالای مذکور طی هفته جاری 
با هدف تامین مکفی کالا و تنظیم بازار این 

محصول شروع شود.
 دوره ممنوعیــت فصلی برنــج از ابتدای 
مردادماه آغاز شــده و تا آبان ماه ادامه دارد. 
در ماه های اخیر جدال بر ســر کاهش دوره 
ممنوعیت فصلی واردات برنج بین دستگاه های 
مختلف و واردکنندگان در جریان بود. اخیرا 
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی با اشاره به 
خشکسالی ۵۰ سال گذشته و آسیب جدی 
آن به کشت های مختلف کشاورزی از جمله 
برنج، از کاهش حدود ۱۸ تا ۱۹ درصدی تولید 
برنج داخلی خبر داده و همین موضوع را عامل 
افزایش قیمت برنج داخلی عنوان کرده بود. 
پیش از این هم اواخر خرداد ماه دبیر انجمن 
واردکنندگان برنج از ذخیره کم برنج خارجی 
خبر داده بود و چند بار خواستار کاهش زمان 

دوره ممنوعیت فصلی واردات برنج شد.

ثبت سفارش برنج آزاد شد

گزارش های مرکز آمار ایران از نرخ تورم مهر ماه نشان 
می دهد که شاخص های تورم نقطه ای، ماهانه و سالانه 

کشور کاهش داشته است.
براســاس گزارش مرکز آمار ایران نرخ تورم نقطه ای 
در مهر ماه ۱۴۰۰ به عدد 3۹.۲ درصد رسیده است که 
نســبت به ماه قبل ۴.۵ درصد کاهش یافته است. نرخ 
تورم سالانه نیز در همین مدت برای خانوارهای کشور 
به ۴۵.۴ درصد رسیده که نسبت به ماه قبل، ۰.۴ واحد 
درصد کاهش نشــان می دهد. بر این اساس تورم نقطه 

به نقطه و تورم سالانه در مهرماه روند کاهشی دارد.

 تورم نقطه ای
در گزارش مرکز آمار با اشاره به این نکته که منظور 
از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، 
نسبت به ماه مشابه سال قبل است می افزاید: نرخ تورم 
نقطه ای در مهر ماه ۱۴۰۰ به عدد 3۹.۲ درصد رسیده 
است. یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین 3۹.۲ 
درصد بیشــتر از مهر ۱3۹۹ برای خرید یک »مجموعه 

کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده  اند.
تورم کالاهای غیرخوراکی کمتراز کالاهای خوراکی

اما مهم ترین بخــش تورم، تورم کالاهای خوراکی و 
تفاوت آن با تورم غیرخوراکی است. براساس این گزارش 
نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و 
دخانیات« با کاهش ۱.۱ واحد درصدی به ۶۰.۵ درصد 
و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با کاهش ۵.۹ 

واحد درصدی به ۲۹.۵ درصد رسیده است.
 براســاس ایــن گزارش نــرخ تورم نقطــه ای برای 
خانوارهــای شــهری 3۸.۴ درصد اســت که نســبت 
به مــاه قبل ۴.۵ واحد درصد کاهش داشــته اســت. 
همچنین این نــرخ برای خانوارهای روســتایی ۴3.۹ 
 درصد بوده که که نســبت به ماه قبل 3.۹ واحد درصد 

کاهش داشته است.

 نرخ تورم ماهانه خانوار
منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت، نســبت به ماه قبل است. نرخ تورم ماهانه مهر 
۱۴۰۰ به 3.۷ درصد رســیده که در مقایسه با ماه قبل، 
۰.۲ واحد درصد کاهش داشته است. تورم ماهانه برای 
گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« 
و »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« به ترتیب ۵ درصد 

و 3درصد بوده است.

این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای 
شهری 3.۶ درصد است که نسبت به ماه قبل ۰.۴ واحد 
درصد کاهش داشــته اســت. همچنین این نرخ برای 
خانوارهای روســتایی ۴.۱ درصد بوده که نسبت به ماه 

قبل ۰.۵ واحد درصد افزایش داشته است.

  کاهش نرخ تورم سالانه خانوار
در خصوص نرخ تورم عملًا باید به نرخ تورم سالانه یا 
دوازده ماهه نگاه کرد. منظور از نرخ تورم سالانه، درصد 
تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی 
به ماه جاری، نســبت به دوره مشــابه قبل از آن است. 
براســاس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم سالانه مهر 
ماه ۱۴۰۰ برای خانوارهای کشور به ۴۵.۴درصد رسیده 
که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۴ واحد درصد 
کاهش نشــان می دهد.براســاس این گزارش نرخ تورم 
سالانه خوارکی ها و آشــامیدنی ها در مهرماه امسال به 
۶۰.۹ درصد رسید که نسبت به شهریورماه یک درصد 
افزایش نشــان می دهد.همچنین نرخ تورم سالانه برای 
خانوارهای شهری و روستایی به ترتیب ۴۴.۷ درصد و 
۴۹.۶ درصد است که برای خانوارهای شهری ۰.۴ واحد 
درصــد کاهش و برای خانوارهای روســتایی ۰.۱ واحد 

درصد کاهش داشته است.

  تغییرات قیمت ها در مهرماه
مرکز آمار همچنین اطلاعات مربوط به قیمت کالاها 
و تغییرات آن در مهرماه را منتشــر کرده است. با اینکه 

در مجموع نرخ تورم در کشــور در مهرماه روند کاهشی 
را نشــان می دهد اما در این ماه قیمت برخی کالاهای 
خوراکی و غیرخوراکی مانند ماه های قبل همچنان رشد 
دارد. براســاس این گزارش در گروه عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین افزایش قیمت نسبت 
به ماه قبل مربوط به گروه »میوه و خشکبار« )موز، انگور 
و طالبی(، گروه »لبنیات و تخم مرغ« )تخم مرغ، پنیر و 
ماست پاستوریزه( و گروه »ادویه و چاشنی« )رب گوجه 
فرنگی، ســس گوجه فرنگی( می باشد. در گروه عمده 
»کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، گروه »آموزش« )انواع 
شــهریه های مراکز آموزشی(، گروه »هتل و رستوران« 
)غذاهای سرو شده در رستوران( و گروه »مسکن، آب، 
برق و گاز« )متوسط قیمت یک کیلو وات برق، یک متر 
مکعب آب و اجاره بها( بیشترین افزایش قیمت را نسبت 

به ماه قبل داشته اند.

  کمترین افزایش قیمت برای گوشت قرمز
اطلاعات مرکز آمار نشان می دهد در میان کالاهای 
خوراکی، گوشت قرمز و ماکیان کمترین افزایش قیمت 
را در مهرماه نسبت به شــهریور دارد. متوسط افزایش 
قیمت گوشت قرمز و ماکیان در این ماه ۰.3درصد است.

در میان کالاهای خوراکی قیمت این کالاها در مقایسه 
با مهر ســال گذشته نشــان می دهد قیمت روغن های 
خوراکی در یکســال )مهر سال گذشته تا مهر امسال( 
بیشــترین افزایش قیمت را دارد. قیمت روغن در این 
مدت ۷۲.۶درصد بالا تر رفته است. بعد از روغن، لبنیات 

)شیر، پنیر، تخم مرغ( بیشــترین رشد قیمتی معادل 
۷۱.۹درصــد، از مهر ۹۹ تا مهــر ۱۴۰۰ را تجربه کرده 
است. میوه و خشکبار هم با رشد قیمتی ۷۰.۱درصدی 
در رده سوم بیشترین افزایش قیمت در میان کالاهای 

خوراکی را در یکسال قرار دارد.

  کالاهای غیرخوراکی
در میــان کالاهای غیرخوراکی نــرخ تورم آموزش 
بیشــترین عدد را در مهرماه نسبت به شهریور گذشته 
دارد. در مهر امسال آموزش ۱3.۵درصد قیمت بیشتری 
از شــهریور را دارد.آب، برق و ســوخت بعد از آموزش، 
بیشترین نرخ تورم ماهانه را در مهر دارد. تورم این 3کالا 
درمهر امسال نسبت به شهریور ۶.۹درصد بیشتر است.
 درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های هزینه ای

در گزارش مرکز آمار همچنین میزان نرخ تورم برای 
دهک های مختلف مشخص شــده است. بر این اساس 
بیشترین نرخ تورم برای دهک دوم و کمترین آن برای 
دهک هشــتم اســت. دامنه تغییرات نرخ تورم سالانه 
در مهــر ماه ۱۴۰۰ بــرای دهک های مختلف هزینه ای 
از۴۵.۲ درصد برای دهک هشــتم تــا ۴۸درصد برای 

دهک دوم است.

 کاهش نرخ تورم و افزایش رشد اقتصادی
همزمان بــا کاهش نرخ تــورم در مهرماه آمارهای 
اقتصادی نشان می دهد رشد اقتصادی کشور در مسیر 
افزایشــی قرار دارد و راه را بــرای خروج از رکود فراهم 

کرده است.
براســاس آمارها شاخص رشــد اقتصادی در طول 
ســال ۱3۹۹ و در ســال جاری همواره در جهت مثبت 
در حرکت بوده اســت. رشــد اقتصادی کشور در سال 
۱3۹۹ به قیمت پایه )به قیمت های ثابت سال ۱3۹۰( 
نســبت به ســال قبل با احتســاب نفت 3.۶ درصد و 
بدون احتســاب نفت ۲.۵ درصد بود. آمار بانک مرکزی 
نشــان می دهد روند رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۰ هم 
 ادامه دارد. طبق گــزارش بانک مرکزی تولید ناخالص

داخلی کشــور در فصــل اول ۱۴۰۰ )بــه قیمت های 
پایه ســال ۱3۹۵(، با نفت به رقمــی حدود 3۴۷۷.۰ 
هــزار میلیــارد ریال و بــدون نفت به حــدود 3۱۴۸ 
هــزار میلیارد ریال رســید کــه در مقایســه با دوره 
 مشــابه ســال قبل به ترتیــب از افزایــش ۶.۲ و ۴.۷ 

درصدی برخوردار است.

در حالــی  که بیماری کووید ۱۹ در برخی کشــورها 
فروکش می کند اما در نیوزیلند به دلیل سرکوب نشدن 
این بیماری از مشاغل خواسته شده خود را برای شرایط 

جدید آماده کنند.
به گزارش نیوزتاک، پیتر ویال، سرپرســت ســازمان 
ارزیابی اســترالیا در نیوزیلند، گفت: تغییر استراتژی به 
معنی آزادی بیشتر در صورتی است که این کشور بتواند 
۹۰ درصد اهداف واکسیناسیون دولت را به انجام رساند.

وی ادامه داد: اما قرنطینه های مقطعی، مسائل مربوط 
به عرضه واکســن، کمبود نیروی کار و تقاضای غیرقابل 
پیش بینی مصرف کننده همچنان باقی است. مشاغل باید 
برای این موارد و دیگر چالش ها به  عنوان بخشی از واقعیت 
جدید مربوط به کووید ۱۹ آماده شــوند. در حال حاضر 
دولت نیوزیلند یک سیستم جدید را معرفی کرده که کشور 
را به سمت واکسیناسیون ۹۰ درصدی سوق خواهد داد.

ویــال اظهار کرد: هدف ۹۰ درصدی واکسیناســیون 
توقع بســیار بالایی است که تنها تعداد انگشت شماری از 
کشورها به آن رسیده اند. استراتژی جدید خبر خوبی است 
اما چالش آن رســیدن به ۹۰ درصد است. مشاغل باید با 
توجه به مدت زمان رســیدن به هدف واکسیناسیون ۹۰ 
درصدی، برای طیف وسیعی از سناریوها آماده شود.سازمان 
ارزیابی توصیه هایی از اعضای خود جمع آوری کرده  تا به 
مشاغل کمک کند از این دوره چالش برانگیز عبور کنند 

که در ذیل به آن اشاره شده است:

 مراقب تغییر وضعیــت کووید در محل کار 
خود باشید

کریستین مک نامارا، مدیر عامل شرکت مشاوره مالی 
BB&S، می گوید: مشــاغل باید با بهبود وضعیت ردیابی، 
ماسک زدن و ضدعفونی کردن اعتماد مشتریان را حفظ 

کنند.
وی تاکید کرد: کار را برای کارکنان خود آسان کنید؛ 
به آنان زمان بدهید، جایگزین بگذارید یا هر مشوق دیگر تا 
بتوانیم هدف ۹۰ درصد واکسیناسیون خود را محقق کنیم.

 به خودتان ارزش دهید
مایک اتکینســون، مدیر بلینگام والاس، بیان کرد: در 

شرایط سخت ممکن است ارائه تخفیفات زیاد وسوسه انگیز 
باشد اما به  طور متوسط افزایش یک درصدی قیمت با فرض 
ثابت ماندن حجم تقریبا ۶ تا هشت درصد سود عملیاتی 
را افزایش می دهد. این تاثیر بر ســود معمولا ۵۰ درصد 
بیشتر از استراتژی کاهش هزینه های متغیر به میزان یک 
درصد و ســه برابر بیشــتر از افزایش یک درصدی حجم 
است. قیمت تنها یکی از سه موردی است که کسب و کار 
باید به آن توجه کند؛ ۲ مورد دیگر تجربه مشتری و نحوه 

ارائه محصول است.
پیتر پرما از BetterCo Advisory & Accounting عنوان 
کرد: تورم بالاست و احتمالا هزینه ها افزایش خواهد یافت. 
ما با مشاغل برای بررسی قیمت محصولات یا خدمات آن 
کار می کنیم. اگر قیمت آن در ۱۲ ماه گذشــته افزایش 
نیافته باشد، به احتمال زیاد دچار زیان شده و فشار بیشتری 

به کسب و کار آن ها وارد شده  است.

 سر خود را بالا بگیرید
تالیا اندرســون تــاون، مدیر حسابرســی silk، گفت: 
حسابرسی برای مشاغل در این دوران نامعلوم بسیار سخت 
خواهد بود. هنجار جدید ممیزی مجازی، ملاقات در فضای 
مجازی و دسترسی به سوابق از طریق ذخیره سازی ابری 
است)ذخیره سازی ابری اصطلاحی است که اشاره به فضای 

آنلاینی دارد که شما می توانید داده ها و اطلاعات خود را در 
آن ذخیره سازی کنید( اما نتیجه نهایی هنوز همان است و 

به اینکه چگونه با هم کار کنیم، بستگی دارد.

 عملکرد چهار فصل را پیش بینی کنید
 Schurr & Ireland Chartered فلوید ویکســتید در
Accountants عنوان کرد: صاحبان مشــاغل باید طیف 
وســیعی از ســناریوهای اقتصادی را که در بسته شدن 
مرزهای داخلی و بین المللی و تغییرات دستورالعمل ها نقش 
دارند، پیش بینی کنند. به ویژه هنگام برخورد با بانک خود 
آن ها یک کسب و کار مشخص و سازمان یافته را مشاهده 
خواهند کرد و این تفاوت واقعی را ایجاد می کند. هیچکس 
برگ برنده ندارد اما تعداد انگشت شماری از پیش بینی ها 
به حداکثر رساندن رشد یا رهایی از رکود کمک  می کند.

 اطلاعات مورد نیاز را کسب کنید
لوک کمیس در Next Advisory گفت: در حال حاضر 
عــدم قطعیت موضــوع داغ و یکــی از بزرگ ترین موانع 
برای رشد مشــاغل است. صاحبان مشاغل باید به دنبال 
مشاوران آگاه باشند که بتوانند به آن ها در انجام اقدامات 
کمک کنند. همه ما باید برای پیشرفت در جهت اهداف 
خود ریسک کنیم و داشتن مشاور مناسب بسیار حیاتی 

خواهد بود.

 برای تامین منابع برنامه ریزی کنید
مایکل گریس در گروه حسابداری Grace Team اظهار 
کرد: بر خلاف آنچه بســیاری در ابتدای همه گیری تصور 
می کردند، مساله کمبود تقاضا نبود بلکه کمبود عرضه بود.

وی عنــوان کرد: ما همه مشــتریان خود را تشــویق 
می کنیــم تــا از طریق پیش بینــی در فــروش به  روز 
 اقــدام کنند تا ســود اضافــی را در زمان های حســاس 

سال تامین کنند.

 از نبوغ خود استفاده کنید
گرانــت ادی در CooperAitken از صاحبان مشــاغل 
خواســت تا به دنبال کارآیی یا راهکارهای حل مشکلات 
مربوط به کووید خود باشند. چه به منظور اصلاح متغیرهای 
شــناخته شده مانند نرخ بهره، استفاده از ترکیب مالیات 
برای مدیریت جریان نقدی کوتاه مدت یا بررسی ساختار 

و دارایی های خود.
مایک اتکینســون تصریح کرد: یک بررسی شخصی 
می تواند پیشرفت هایی را که در چشم انداز پنهان شده اند، 

برجسته کند.
وی افــزود: ۷۵ درصد از بهره وری احتمالی ناشــی از 
اتخاذ بهترین شیوه های موجود یا بهبودهای مستمر و ۲۵ 
درصد باقی مانده از نوآوری هایی فراتر از بهترین شیوه های 

امروزی است.

 با آنچه که دارید کار کنید
سارا واکر، مدیر شرکت Epplett & Co، گفت: مشاغل 
باید با شرایط موجود و آنچه دارند، کار کنند؛ چه با کمبود 
نیروی کار، چه با قطع موجودی سهام و چه با کم شدن 
مشتریان و گاهی اوقات فقدان کامل آن ها. ما به مراجعان 
خــود کمک می کنیم تا مانند بــازی لگو قطعات خود را 

کنار هم تنظیم کنند.
وی بیــان کــرد: این به معنــای ســرمایه گذاری و 
توانمندســازی افراد، طراحی مجدد کســب و کار آن ها 
بــا توجه به منابعشــان یا هدایت گروه بــه فعالیت های 

مشتری مداری و ارزشمندسازی است.

کاهش نرخ های تورم نقطه ای، ماهانه و سالانه

چگونه می توان مشاغل را با مشکلات شیوع کرونا سازگار کرد؟

 توسعه سیستم های پایش تصویری و آشکارساز در خطوط ریلی کشور
رئیس پلیس راه آهن کشور بر توسعه سیستم های پایش تصویری و آشکارساز در 

خطوط ریلی کشور تاکید کرد.
سردار ملکی، در بازدید از پلیس انتظامی راه آهن دورود، اظهار کرد: هدف بازدید 
از راه آهن لرستان، ارزیابی وضعیت امنیتی خطوط ریلی در استان با توجه به شرایط 

خاص و موقعیت بسیار مهم و استراتژیکی این مسیر بوده است.
وی بیان کرد: پاسگاه جدیدی در مسیر خطوط ریلی منتهی به زاگرس و جنوب 
راه اندازی  می شود و دستور آن صادر شد که با زمینه سازی اداره کل راه آهن و پلیس 

برای ایجاد ضریب امنیت بیشتر،   این اتفاق می افتد.
وی افزود: توسعه سیستم های پایش تصویری و آشکارساز در خطوط ریلی کشور 

ضروری است تا بتواند نیروی انسانی را کمک کند.
رئیس پلیس راه آهن کشور بیان کرد: هوشمندسازی و استفاده از دستگاه های 

آشکارساز برای کمک به نیروی انتظامی در دستور کار قرار گرفته است.
 وی با بیان اینکه پایش ها از طریق تصویری در سراسر کشور انجام می شود، گفت: 

در لرستان هم این  امر تقویت می شود.
ملکی  یادآور شد: در حوزه استفاده از پهباد هم تلاش خواهد شد این بستر را 

در پلیس راه آهن فراهم و عملیاتی شود.

 چرا صادرات ایران به ۱۰۰ میلیارد دلار نرسید؟
رئیس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران می گوید بخش نامه های متناقض 
و سیاست های اشــتباه داخلی، عاملی مهم در پایین نگه داشتن آمار صادراتی 

ایران در سال های گذشته بوده است.
هــر چند تحت تاثیر تحریم های آمریکا روند رو به رشــد صادرات غیرنفتی 
ایران در ســال ۱3۹۷ متوقف شــد اما با برنامه ریزی های صورت گرفته ایران 
توانســت در ســال  ۱3۹۸، میزان صادرات غیرنفتی خود را در عددی بالاتر از 

۴۰ میلیارد دلار حفظ کند.
با این وجود و پس از شیوع کرونا، بار دیگر میزان صادرات ایران کاهشی شد، 
هر چند از ابتدای ســال جاری و با کاهش نســبی محدودیت ها، بخشی از افت 
صادرات جبران شــده است. در شرایطی که سازمان توسعه تجارت اعلام کرده 
که در سال جاری بدون محاسبه صادرات کاهش یافته تحت تاثیر کرونا، میزان 
صادرات را پنــج میلیارد دلار افزایش خواهد داد، همچنان هدف گذاری کلان 

ایران رسیدن به آمار صادراتی ۱۰۰ میلیارد دلار در سال است.
این در حالی است که در سال های گذشته نیز بارها رسیدن به هدف گذاری 
۱۰۰ میلیارد دلاری مطرح شــده بود اما ایران همچنان نتوانســته راهی برای 
رســیدن به این آمار پیدا کند. جمشــید نفر – رئیس کمیسیون صادرات اتاق 
بازرگانی ایران – می گوید بخشی از علت این موضوع را باید در عملکرد داخلی 

کشور جست و جو کرد.
جمشید نفر در گفت وگو با پایگاه خبری اتاق ایران با بیان این مطلب افزود: 
بخش نامه های خلق الســاعه و غیرکارشناسی و بخش نامه هایی که در تدوین و 
صدور آن ها مشورتی با ذی نفعان نمی شود همان تحریم های داخلی هستند که 

در حال حاضر به بزرگ ترین مانع صادراتی کشور بدل شده اند.
او گفت: از ســال ۱3۹۷ تا امروز به دلیل صــدور بخش نامه های غلط بانک 
مرکزی ما فرصت استثنایی کشور برای سه رقمی شدن میزان صادرات و رساندن 

آن به عدد ۱۰۰ میلیارد دلار را از دست دادیم.
نفر با اشــاره به برخی از این دســتورالعمل های مخرب برای بخش صادرات 
تأکید کرد: اگر از ابتدا مســئله تهاتر حتی تهاتر از کشور ثالث را برای برگشت 
ارز مطرح می کردیم یا اینکه واردات در مقابل صادرات را عملیاتی کرده بودیم 

امروز وضعیت صادرات ما تا این اندازه آسیب  ندیده بود.
او ادامه داد: متأســفانه در سخن بر موضوع واردات در مقابل صادرات تأکید 
کردنــد اما در عمل آن قدر ارز ارزان قیمت وارد بازار کردند که کســی ســراغ 
صادرکننده نرفت. درحالی که عملیاتی شدن واردات در مقابل صادرات می توانست 
همه مشــکلات مملکت را حل کند. از حدود 3۷ میلیارد دلار صادرات کشــور 
حدود ۱۴.۵ میلیارد به کالای اساسی اختصاص داشت که به غلط با نرخ ۴۲۰۰ 
وارد کشــور شــد. اما اگر تصمیم گیران امر صادرات به مشورت ها بها می دادند 
می توانســتند ۲۰ میلیارد دلار مابقــی را روی دوش صادرکنندگان بگذارند تا 
واردکنندگان برای تأمین ارز مورد نیاز خود به آن ها مراجعه کنند. در این صورت 
کارشــان انجام می شد و بخش بزرگی از تعهدات بانک مرکزی رفع می شد. این 

یک بازی برد-برد بود که متأسفانه نتوانستیم از آن استفاده کنیم.
نفر افزود: در بسیاری موارد دولت مردان ما نفت، میعانات یا گاز صادر کردند 
و نتوانســتند ارز آن را به کشــور بازگردانند. اگر این پول را به صورت تهاتر در 
اختیار واردکنندگان می گذاشتند می توانستند به  راحتی تحریم ها را دور بزنند. 
اما متأســفانه مرغ برای برخی مدیران دولتی یک پا دارد و با پافشاری بر روش 

غلط، صادرات و بازرگانی کشور را با مشکلات زیاد مواجه کردند.

 تعداد ۴۰۳۰ مسکن مهر پردیس تحویل شد
امروز فرآیند تحویل ۴۰3۰ واحد مسکن مهر در شهر جدید پردیس آغاز شد 
که به اذعان مدیرعامل عمران پردیس ممکن اســت دارای نواقصی باشد و قرار 
اســت در روزهای آینده مراسم افتتاح این واحدها با حضور وزیر راه شهرسازی 
انجام شــود؛ با افتتاحات امروز مجموع واحدهای بهره برداری شده در پردیس 

از ۷۰ هزار عبور کرد و ۱۴ هزار واحد باقی مانده است.
 امروز توسط شرکت عمران شهر جدید پردیس فرآیند تحویل ۴۰3۰ واحد 
مســکن مهر این شهر آغاز شد. از این تعداد ۲۰۰3 واحد در فاز ۱۱ قرار دارد، 

۱۴۰۰ واحد در فاز ۸ و مابقی در فازهای ۵ و۹ است.
مالکان می توانند با مراجعه به شرکت عمران پردیس واحدهای خود را تحویل 
بگیرند. بنا بر اعلام مهدی هدایت ـ مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پردیس 
ـ این آپارتمانها ممکن است نواقصی داشته باشد که توسط پیمانکار رفع می شود.

او اعلام کرد: با واگذاری های امروز تعداد واحدهای تحویلی مســکن مهر در 
پردیس از ۷۰ هزار واحد گذشت و ۱۴ هزار واحد دیگر باقی مانده که پیشرفت 

مناسبی دارد و در مرحله نصبیات است.
هدایت همچنین خبر داد که مراســم رسمی افتتاح واحدهای واگذار شده، 
تقاطع غیرهمسطح فاز ۱۱ و کلنگ زنی مترو پردیس که قرارداد آن هفته قبل 
توســط رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرســازی ـ منعقد شده با حضور قاسمی 

برگزار خواهد شد.
بنابراین گزارش، فرآیند تحویل واحدها قبل از افتتاح رسمی به منظور اطلاع 
متقاضیان و شــرکت عمران از ایرادات و نواقص واحدها انجام می شود. این در 
حالی است که پیمانکاران بعضا در رفع نواقص همکاری لازم را انجام نمی دهند 

و این موضوع موجبات نارضایتی متقاضیان را فراهم کرده است.
بعضــی افــراد پس از تحویل واحدهــا عنوان می کنند کــه دربهای داخلی 
 خانه هــا نصــب نشــده و پیمانــکاران بــرای نصب آنهــا مدتهــا متقاضیان 

را سر کار می گذارند!
سال گذشته نیز ویدئوهایی درفضای مجازی منتشرمی شد که نشان می داد 
به دلیل کم کاری پیمانکاران، سقف واحدهای مسکن مهر پردیس چکه می کند 
و از ایزولاسیون مناسبی برخوردار نیست. وجود سگهای ولگرد، نبود سرانه های 
خدماتی، عدم برخورداری از امکانات تفریحی و تجاری، ساکنان سایتهای مسکن 

مهر پردیس را رنج می دهد.
البته با توجه به نوساز بودن پروژه ها انتظار می رود به تدریج امکانات زندگی 
در فازهای جدید همچون ۵، ۸، ۹ و۱۱ پردیس افزایش پیدا کند؛ زیرا فازهایی 

که زودتر به افتتاح رسیده از شرایط نسبتا مطلوبی برخوردار است.
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زهرا جعفری  -   ایده روز  | چندی پیش 
بانــک جهانی در جدیدتریــن گزارش خود از 
وضعیت اقتصادی منطقه خاورمیانه و شــمال 
آفریقا، پیش بینی کرد رشــد اقتصادی ایران 
در ســال جاری میلادی به ۲.۱ درصد خواهد 
رسید. اما این رشد نشأت گرفته از کدام بخش 
خواهد بود؟ کارشناسان و فعالان اقتصادی رشد 
اقتصادی ایران )با وجود تحریم و کرونا( را مربوط 
به صنعت و تولید می دانند و می گویند از روزی 
که واردات محدود شــد، صنعت جان گرفته 
و خیلی از فعالان اقتصادی به ســرمایه گذاری 
در حوزه تولید دل بســتند و خوشبینی بین 
ســرمایه گذاران ایجاد شده اســت. در صنایع 
کوچک نیز نشانه های رشد سرمایه گذاری نمایان 
شده است و سال گذشته این بخش در جذب 
ســرمایه گذاران رکورد زده است. در این باره با 
علی رسولیان، مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی گفت و گویی انجام دادیم 

که در ادامه می آید:
رونــد تقاضــا بــرای ســرمایه گذاری در 
شهرک های صنعتی چگونه است؟ و آیا فعالان 
اقتصادی علاقه مند به سرمایه گذاری صنعتی 

هستند؟
آینده ســرمایه گذاری صنعتــی به صورت 
مستقیم با شاخص های کلان اقتصادی وابسته 
اســت؛ اگر تمام شرایط به جهت تأمین منابع 
مالی و زیرساخت صنعتی برای سرمایه گذاران 
فراهم باشد، اما شاخص های اقتصادی مناسب 
نباشد، سرمایه گذاری صنعتی صورت نمی گیرد. 
سال گذشته، نسبت به سال قبل از آن، میزان 
تقاضا بــرای دریافت زمین در شــهرک های 
صنعتی به بیش از ۵ هزار هکتار رســید، که 
این عدد رشــد صددرصدی را نشان می دهد. 
در سال جاری نســبت به سال گذشته تقاضا 
برای دریافت زمین زیاد است اما هنوز اعداد و 
ارقام سال گذشته به دست نیامده است.این امر 
نشان می دهد که تقاضا برای سرمایه گذاری در 
شهرک های صنعتی وجود دارد. با هدف پوشش 
تقاضاهای جدید و ساماندهی در واگذاری زمین 
به سرمایه گذاران، بازپس گیری زمین های راکد 
با جدیت آغاز شــده اســت. در بازپس گیری 
زمین های راکد شهرک های صنعتی و سپردن 
آن به اهل صنعت، از تمام توان خود اســتفاده 
می کنیم؛ بر این اســاس اگر زمین فعال نشده 
باشد، ســختگیری هایی اعمال خواهد شد تا 
سرمایه گذار فعالیت خود را انجام دهد و اگر فرد 
با هدف کسب سود تنها زمین را نگهداشته باشد، 

زمین از وی پس گرفته می شود. بدین جهت 
اجازه نمی دهیم برخی ها با هدف کسب سود 
نسبت به خرید و فروش زمین در شهرک های 
صنعتی اقدام کنند؛ بر این اساس امسال ۵۰۶ 
هکتار زمین شهرک های صنعتی )زمین هایی که 
فعالیت صنعتی در آن صورت نگرفت( با همان 
قیمتی که خریداری شده بود، پس گرفته شد و 
این امر بشدت به کسانی که می خواستند فرصت 

طلبی کنند، زیان وارد کرد.
خوشبختانه تقاضا برای سرمایه گذاری در 
شــهرک های صنعتی بسیار خوب بوده و تمام 
تلاش ما این اســت که این روند با بسته های 
تشویقی برای ماه های آتی حفظ و تقویت شود.

در راســتای افزایش سرمایه گذاری صنایع 
کوچک باید گفت که اواخر سال ۹۹، مجموع 
واحدهایی که در مرحله نصب ماشــین آلات 
بودند به 3 هزار و ۲۰۰ واحد می رسید و اکنون 
این عدد به ۴ هزارو ۲۱۷ واحد رســیده است. 
خوشبختانه سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
نســبت به فعال ســازی زمین خــود در حال 
برنامه ریزی هستند و این امر اتفاق بسیار مثبتی 
است. امیدوارم با اصلاح شاخص های اقتصادی، 
درخواست برای ســرمایه گذاری بخصوص در 
صنایع کوچک که بسیار اشتغالزا است، بیشتر 
شــود؛ در مقطع فعلی آمارها نشــان از بهبود 

سرمایه گذاری است.
برای تسهیل در شرایط سرمایه گذاری صنایع 

کوچک، چه راهکارهایی وجود دارد و آیا این امر 
از سوی وزارت صمت دنبال می شود؟

برای کاهش بوروکراسی ها و تسهیل شرایط 
ســرمایه گذاری، بســته های متعددی در نظر 
گرفته شده اســت. در گذشــته اینگونه بود 
که ســرمایه گذار برای شــروع فعالیت باید از 
ســازمان های مختلف )به عنوان مثال محیط  
زیست( مجوز می گرفت و این امر بشدت زمان 
بــر بود، این در حالی اســت که »زمان« برای 
سرمایه گذار اهمیت بسزایی دارد؛ اکنون فعالان 
اقتصادی مجوزها را در طول یک روز دریافت 
می کنند و در این میان زمین هم بســرعت به 
ســرمایه گذار واگذار می شود و فعال اقتصادی 
می تواند فعالیــت خود را شــروع کند. البته 
بوروکراسی هایی هم در این بخش وجود دارد 
که اکنون برای حذف موانع و افزایش سرعت در 
حال برنامه ریزی هستیم؛ قطعاً این امر از طریق 
الکترونیکی کردن فرایند ها محقق می شود. برای 
کاهش بوروکراســی ها، وزرات صمت به دنبال 
پیاده ســازی طرح حکمرانی هوشمند است، 
در این طرح یکپارچه، تمام ســامانه ها در یک 
سامانه خواهد آمد تا ســرمایه گذار با سرعت 
بیشتری بتواند فرایندهای اخذ مجوز را دنبال 
کند. قطعاً ایــن امر می تواند منجر به افزایش 
رغبت سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری شود.

در گذشته قبل از اعطای پروانه بهره برداری، 
مشوق به ســرمایه گذاران داده می شد ولی در 

رویکرد جدید، نحوه پرداخت تسهیلات و مشوق 
به سرمایه گذاران تغییر کرده است به گونه ای که 
بعــد از پروانه بهره برداری، 3۰ درصد تحفیف 
بابت حق بهره برداری از زمین، به سرمایه گذار 
داده می شــود. ایــن امر یکی از مشــوق های 
مناسب در راستای توسعه سرمایه گذاری است، 
چنین اتفاقی باعث می شود که سرمایه گذاران 
برای بهره برداری از واحد صنعتی خود، انگیزه 
بیشتری داشته باشند. در حقیقت سیاست دولت 
این است که در راستای کمک به سرمایه گذاران 

چنین تخفیف هایی را ارائه کند.
ســامانه حکمران هوشــمند در چه قالبی 
خواهد بود و سرمایه گذاران چه استفاده هایی 

از آن می توانند بکنند؟
همه اقدامــات و کارهای مربوط به فرایند 
ســرمایه گذاری، در این ســامانه هوشــمند 
پیاده سازی خواهد شد. با آغاز به کار این سامانه، 
سرمایه گذاران صنایع کوچک نیاز به مراجعه 
حضــوری ندارند. از طرفی اطلاعات مربوط به 
سرمایه گذاری شفاف می شود و دیگر اطلاعات 

در انحصار یک سازمان و مجموعه نیست.
نحوه واگذاری زمین به سرمایه گذاران چه 

تغییراتی خواهد داشت؟
وزارت صمت در حال انجام آمایش استان ها 
اســت، بدین جهت نحوه واگــذاری زمین هر 
استان مطابق با شــرایطی خواهد بود که آن 
استان دارد. به عنوان مثال برای مجموعه های 

دانش بنیان شرایط ویژه ای در نظر گرفته شده 
اســت؛ به این گروه ۱۰ درصد تخفیف، زمین 
خوب و بدون مزایده و اقســاط بلندمدت حق 
زمین داده می شود. در آمایش استان ها موضوع 
جانمایی واحدهای صنعتی نیز بررسی خواهد 
شد، شاید این نتیجه حاصل شد که واحدهای 
صنعتــی برای تولید کالای خود به شــهرک 
صنعتی اســتان دیگر بروند. بر این اساس در 
واگذاری های جدید زمین، موضوع آمایش استان 
مدنظر قرار می گیرد. در این میان، برای ایجاد 
شهرک های صنعتی جدید در حال مطالعه و 

برنامه ریزی هستیم.
شهرک صنعتی جدیدی ایجاد خواهد شد؟

تقاضــای ســرمایه گذاران،  با  متناســب 
شهرک های صنعتی فعلی توسعه پیدا می کند 
یا اینکه شــهرک جدید صنعتی ایجاد خواهد 
شــد. از نظر تعداد شــهرک صنعتی وضعیت 
خوبی داریم و در راســتای محرومیت زدایی 
۵۰۰ شهرک صنعتی در نواحی محروم ایجاد 
شده است. در استان های محروم، تخفیف های 
بیشتری داده می شــود و بسته های تشویقی 

مناسبی وجود دارد.
احیای واحدهای صنعتی راکد و نیمه راکد 

در دولت سیزدهم چگونه پیگیری می شود؟
از ابتدای امسال تا کنون بیش از ۸3۰ واحد 
غیرفعال به چرخه تولید بازگردانده شــده اند، 
این واحدها بر اســاس طرح پایش واحدهای 
صنعتی استان ها احیا شدند. طبق عارضه یابی 
صورت گرفته ۱۰ درصد مشــکلات واحدهای 
صنعتی، تأمین منابع مالی و ۱۶ درصد تأمین 
ماشــین آلات و مواد اولیه بوده اســت.پایش 
واحدهای تولیدی راکد شــهرک های صنعتی 
کشور در راستای دستور ریاست جمهوری بوده 
است و بزودی گزارش آن نهایی می شود. قرار 
اســت این واحدها برای رونق دوباره در اختیار 
سرمایه گذاران متقاضی قرار گیرد. ۴۸ هزار و 
۱۱۹ واحد صنعتی در ۸3۲ شــهرک و ناحیه 
صنعتی مشــغول به فعالیت هستند، لذا باید 
برنامه ریزی ها به گونه ای باشد که به سمت حل 
مشکلات، جذب سرمایه گذاران جدید و افزایش 
میزان اشــتغال حرکت کنیم. در حال حاضر 
شهرک ها و نواحی صنعتی به صورت مستقیم 
 منجر به اشــتغال بیــش از ۹۶۱ هزار نفر و غ

شــده  نفــر  میلیــون   3 مســتقیم  یــر 
جدیــت بــا  ســیزدهم  دولــت   اســت. 

 در حال احیای واحدهای صنعتی راکد و نیمه 
راکد است.

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی با بیان 
اینکه شــرکت های لبنی و بخش فروش بر روی ســه 
محصول لبنی از سود قانونی خود به مصرف کنندگان 
۱۰ درصد تخفیف داده اند، گفت: بعضی خرده فروشی ها 
به جهت کاهش سودشــان تمایــل زیادی به دریافت 
کالاهای مشمول تخفیف ندارند که برای حل این مساله 

با اتاق اصناف ایران در حال مذاکره هستیم.
محمدرضا بنی طبا، در پاسخ به این سوال که آیا ۱۰ 
درصد کاهش قیمت ســه محصول لبنی از ۱۷ مهرماه 
اعمال شده اســت یا خیر؟ گفت: شرکت های لبنی از 
تاریخ اعلام شده بر روی اقلامی چون ماست ساده ۲.۵ 
کیلوگرمی، پنیریواف ۴۰۰ گرمی و شــیر پاســتوریزه 
ساده کیســه ای ۹۰۰ گرمی از سود مشروع و قانونی 
خودشان به مصرف کنندگان ۵ درصد و بخش فروش 
نیز ۵ درصــد و در مجموع ۱۰ درصد تخفیف داده اند 
و این کاهش قیمت در قیمت های درج شــده بر روی 

محصولات نیز اعمال شد.
وی ادامه داد: بر اساس گزارش ها در تولید مشکلی 

نیست و در سامانه تجارت هم ثبت می شود. ولی مساله 
ای که وجود دارد این است که بعضی خرده فروشی ها به 

جهت کاهش سودشان تمایل زیادی به دریافت کالاهای 
مشمول تخفیف ندارند. البته این موضوع بیشتر مربوط 
به سوپرمارکت های ســطح شهر است و فروشگاه های 

زنجیره ای همکاری نسبتا خوبی داشته اند.
ســخنگوی انجمن صنایع لبنی بــا تاکید بر اینکه 
ســهم فروشــگاه های زنجیــره ای از عرضــه کالا به 
مصــرف کنندگان حــدود ۱۵ درصد اســت و مابقی 
در اختیار شــبکه خرده فروشــی اســت، اضافه کرد: 
در حــال مذاکره با اتاق اصناف ایران هســتیم تا این 
 مشکل نیز مرتفع شــود و محصولات مذکور براساس 
وعده داده شــده با ۱۰ درصد تخفیف به دست مصرف 

کنندگان برسد.
بنی طبا تاکید کرد: ریاست اتاق اصناف جلساتی را 
در ایــن موضوع برگزار کرده و تلاش زیادی برای حل 
مشکل داشته اند. امیدواریم با اتخاذ راهکارهایی مشترک 

به راه حلی در این رابطه برسیم.

معاون فناوری مرکز ملــی فضای مجازی با تاکید بر حمایت از ترافیک و 
پهنای باند داخلی، بر توســعه آن توســط اپراتورها برای دستیابی به سرعت 

مناسب و با کیفیت اینترنت در کشور تاکید کرد.
در ماه های گذشته، کاربران فضای مجازی نسبت به کندی سرعت اینترنت 
در ســاعات مختلف شبانه روز اعتراض داشتند و درباره این نارضایتی بارها از 
سوی کاربران و کسب و کارها در شبکه های اجتماعی بحث و اظهارنظر شده 
اســت. حتی عده ای از کاربران و رســانه ها این افت کیفیت را به اجرای طرح 
حمایت از حقوق کاربران فضای مجازی و خدمات پایه کاربردی ارتباط دادند 

و کاهش دستوری پهنای باند را دلیل اختلال اینترنت بیان کردند.
با وجود این، عیســی زارع پور -وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- چندی 
پیش درباره مشکلات اینترنت در هفته های اخیر توضیح داد: مشکل کلان تر 
ما این است که در چند سال گذشته سرمایه گذاری لازم برای توسعه ارتباطات 
به چند دلیل صورت نگرفته است. یکی  از دلایل مشکلات تحریمی و افزایش 
هزینه ها بوده که اپراتورها نتوانستند سرمایه گذاری لازم را انجام دهند که حالا 
بعد از تحریم ها، خیلی از محصولات موردنیاز صنعت مخابرات کشور بومی سازی 
شده و این امید هست که ما بحث توسعه را به سرعت در کشور دنبال کنیم.

وی ادامــه داد: بحث بعدی هم بحث کرونا بود که این صنعت را غافل گیر 
کرد و نیازمندی های مردم به ترافیک چند برابر گذشــته شده و شبکه برای 
این اندازه ظرفیت طراحی نشــده بود. الان ما در شرایطی هستیم که باید به 
ســرعت هم افزایش ظرفیت در لایه دسترسی داشته باشیم، توسط اپراتورها، 
هســته شبکه و ترافیک بین الملل. البته ما در هسته شبکه مشکلی نداریم و 
درحالی که کل ترافیک کشــور پنج ترابایت اســت، ما تا ۲۰ ترابایت ظرفیت 
داریم. در ترافیک بین الملل هم دارد کار انجام می شود، اما به دلیل بازگشایی 
مدارس افزایش تقاضا داشتیم و همکاران به دنبال این هستند که متناسب با 

افزایش تقاضا، ظرفیت را افزایش دهند.
این اظهارات در حالی مطرح شــد که در این مدت، اخباری مبنی بر وجود 
مشــکل در کمبود پهنای باند اینترنت کشــور مطرح شــد و مدیران برخی 
اپراتورهای اینترنتی اینطور عنوان کردند که مشکل از زیرساخت های خدماتی 
آن ها نبوده بلکه پهنای باندی که از شــرکت ارتباطات زیرســاخت دریافت 
می کنند، کاهش یافته و با افت کیفیت مواجه بوده است و در شرایطی که با 
افزایش مصرف اینترنت در کشــور، نیاز است که ماهانه به میزان پهنای باند 
کشور افزوده شود، به دلیل مشکل خرید پهنای باند بین الملل و اشباع ظرفیت 
پهنای باند اینترنت کشــور، مشــکلات اینترنتی در زمان پیک مصرف، نمود 

بیشتری یافته است.
بر این اساس، ابوالفضل روحانی - معاون فناوری مرکز ملی فضای مجازی، 
در خصوص اخبار منتشــره مبنی بر مخالفت این مرکز با افزایش پهنای باند 
در کشــور گفت: پهنای باند اینترنت در کشــور نه کاهش داشته و نه منعی 

برای توســعه آن وجود دارد. مسئله اینجاست که بدلیل بی توجهی چند سال 
گذشته به توسعه زیرساخت های ارتباطی ثابت و عقب ماندگی جدی کشور در 
این بخش، هر میزان از توســعه پهنای باند اینترنت پس از مدتی پاسخگوی 

نیازهای کشور نخواهد بود.
وی در پاسخ به چرایی اختلالات اخیر در کشور گفت: تنظیم گری وزارت 
ارتباطات در سال های اخیر به نحوی بوده که مزیت رقابتی توسعه ارتباطات 
ثابت در کشور از بین رفته و عمده توسعه کشور بر مبنای ارتباطات سیار بوده 
است. در چنین شرایطی خواه ناخواه افزایش تقاضا برای دسترسی به محتوا یا 
خدمات داخلی و خارجی موجب اختلال و کاهش کیفیت دسترسی خواهد شد. 
مخصوصا اینکه در دو سال گذشته با فراگیری بیماری کرونا، میزان استفاده از 
خدمات پرترافیک مثل VODها و آموزش آنلاین به شدت افزایش یافته است. 
این مسئله کمبودها و توسعه نیافتگی ها در زیرساخت ارتباطی کشور را بطور 

ملموس و بصورت عمومی هویدا کرده است.
طبق اعلام روابط عمومی مرکز ملی فضای مجازی، او در پاســخ بر چرایی 
عدم ورود مرکز ملی فضای مجازی به این شکل از توسعه در شبکه ارتباطی 
کشــور توضیح داد: ما از سال ۱3۹۶ توسعه زیرساخت ارتباطی ثابت و تغییر 
معماری شبکه ارتباطی کشور را بعنوان اولین نیازمندی و مهمترین مطالبه از 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات پیگیری می کردیم ولی همراهی مناسبی 
در این خصوص صورت نمی گرفت. البته خوشحالیم که جناب آقای دکتر زارع 
پور، وزیر ارتباطات دولت سیزدهم، توجه و توسعه به ارتباطات ثابت در کشور 
را بعنــوان یکی از اولویت های کاری خود قرار داده اند. ارائه دهندگان خدمات 
ارتباطی کشور هم باید با ایشان همراهی کنند چون همه از توسعه ارتباطات 
ثابت منتفع می شــوند. امیدواریم که با یک همکاری ملی، هرچه سریعتر این 

عقب ماندگی جبران شود.

آیا وعده کاهش قیمت لبنیات محقق شد؟

چرایی اختلالات اخیر اینترنت در کشور مشخص شد

زمین صنعتی از سرمایه گذارنماها گرفته شد

 دو پیشنهاد رئیس سازمان بورس به وزیر نفت
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در نامه ای به وزیر نفت با تأکید بر اهمیت 
شــفاف شدن روابط مالی دولت با پالایشگاه ها دو پیشنهاد برای پایان سر درگمی 

سهامداران شرکت های پالایشی مطرح کرد.
مجید عشــقی در این نامه به جواد اوجی وزیر نفت نوشت: »وزارت نفت، نفت 
خام را به قیمت کشــف شده در بورس انرژی و پس از اعمال تخفیف های مندرج 
در قانون الحاق برخی مواد قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی )۲( به شرکت های 
پالایشــی تحویل دهد، ضمن آن که شــرکت های پالایشی بتوانند پس از تأمین 
ســوخت کشــور، مازاد محصولات خود )فرآورده های اصلــی و ویژه( را به صورت 
مستقل به فروش برسانند. این مهم به شفاف شدن رویه فروش محصولات از سوی 
شرکت های پالایشی و تأمین ارز مورد نیاز برای اجرای پروژه های توسعه و بهبود 

محصولات کمک شایانی خواهد کرد.
همچنین در این نامه ازوزیر نفت خواســته شده است که »موضوعاتی از قبیل 
قیر به دستگاه های اجرایی )موضوع بند ز( تبصره )۱( ماده واحده قانون بودجه سال 
۱۴۰۰ کل کشور در صورت لزوم با تنظیم قرارداد مشخص و با رعایت صرفه و صلاح 
سهامداران شرکت های ذیربط )از جمله شرکت های پالایش نفت( به شرکت های 

مزبور محول شود.« 

 انتصاب مدیران بانک های دولتی
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پیام توئیتری خود از ابلاغ احکام انتصاب مدیران 
بانک های دولتی خبرداد و افزود که احکام ۲ســاله تنظیم شده و ایشان مکلف به 
گزارش دهی هستند.  سید احسان خاندوزی در این پیام تأکید کرد که شفافیت، 
رعایت نرخ های قانونی، ســود عملیاتی، نظارت، تحرک ارزی، هدایت نقدینگی به 
سمت تولید، عدالت منطقه ای، اعتبارسنجی و خروج از بنگاهداری غیرضرور معیار 
ارزیابی ایشــان خواهد بود. وزیر امور اقتصــادی و دارایی و رئیس مجمع عمومی 
بانک ها، طی احکام جداگانه ای، محمد رضا فرزین و آیت الله ابراهیمی را به ترتیب 

به سمت عضویت در هیأت مدیره بانک های ملی ایران و سپه ایران منصوب کرد.

 ابلاغ ممنوعیت واردات لوازم خانگی کره ای به مناطق آزاد
در پی ممنوعیت واردات لوازم خانگی کره ای به کشور شورای عالی مناطق آزاد 

تجاری این ممنوعیت واردات را به مناطق آزاد نیز ابلاغ کرد.
 بعد از اینکه دو شــرکت لوازم خانگی کره ای به بهانه  تحریم های امریکا بازار 
کشور ما را رها کرده و از ایران رفتند هم اکنون با بهتر شدن اوضاع قصد بازگشت به 
بازار کشور را داشتند که با مصوبه دولت واردات لوازم خانگی دو شرکت کره ای به 
کشور ممنوع شد. احمد جمالی معاون اقتصادی شورای عالی مناطق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی در نامه ای به مدیران عامل سازمان های مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در ۲۴ مهرماه سال  جاری نوشت: در اجرای منویات رهبر معظم انقلاب 
موضوع نامه مورخ ۱۴ شــهریور ۱۴۰۰ رئیس دفتر محترم رهبر معظم انقلاب به 
استحضار می رساند ثبت آماری و ورود کالای لوازم خانگی با نشان تجاری و ساخت 
کشور کره جنوبی به محدوده مناطق ممنوع است. ضروری است ضمن اطلاع رسانی 
به ذینفعان این حوزه دستور فرمایید اقدامات لازم در این خصوص صورت پذیرد. 
کالاهای دارای قبض انبار از سازمان منطقه آزاد تا تاریخ ۲۴ مهر ۱۴۰۰ از شمول 

ممنوعیت فوق الاشاره مستثنی است.

 افزایش 2۷.۷ درصدی تولید شمش آلومینیوم در نیمه نخست امسال
آمار تولیدی ســال جاری تا پایان شهریورماه نشان می دهد که از ۱۰ محصول 
منتخب معدنی، پنج محصول با افزایش تولید مواجه شده که در صدر آن ها شمش 
آلومینیوم با افزایش بیش از ۲۷ درصد قرار دارد و شش محصول هم کاهش تولید 
را تجربه کرده اند که بیش ترین کاهش متعلق به فولاد خام و سیمان به ترتیب به 

میزان ۹.۲ و ۹.۵ درصد است.
 بر اســاس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت، در مجموع شش ماهه نخست 
ســال جاری حدود ۱۲ میلیون و ۸۸۸ هزار و ۲۰۰ تن فولاد خام تولید شــده که 
نسبت به ۱۴ میلیون و ۲3۷ هزار تن تولید شده در مدت مشابه سال گذشته افت 
۹.۵ درصدی را نشان می دهد که بیشترین میزان کاهش تولید محصولات معدنی 

در نیمه نخست ۱۴۰۰ نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.  
پس از آن سیمان نیز ۹.۲ درصد کاهش تولید را در نیمه ابتدایی امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته تجربه کرده و از 3۵ میلیون و ۶۴3 هزار و ۶۰۰ تن به 

3۲ میلیون و 3۵۴ هزار و ۷۰۰ تن رسیده است.  
کنسانتره زغالســنگ نیز با تولید ۷۲۴ هزار تن در مجموع شش ماهه امسال 
کاهش شش درصدی تولید را ثبت کرده است. طی نیمه نخست سال ۱3۹۹، از 

این محصول معدنی ۷۷۰ هزار و ۶۰۰ تن تولید شده بود.
کمترین میزان کاهش تولید در این مقایسه آماری مختص آلومینا و محصولات 
فولادی اســت که به ترتیب ۴.۶ درصد و 3.۸ درصد افت تولد را تجربه کرده اند. 
آلومینا از ۱۲۱ هزار و ۷۰۰ تن به ۱۱۶ هزار و ۱۰۰ تن رسیده و محصولات فولادی 
نیز از ۱3 میلیون و 3۲۹ هزار و ۴۰۰ تن به ۱۲میلیون و ۸۲۲ هزار و ۶۰۰ تن در 

مجموع شش ماهه ابتدایی سال جاری رسیده است.
بر اساس این گزارش، به ترتیب شمش آلومینیوم، شیشه جام، ظروف چینی، 
کاشی و سرامیک و کاتد مس در شش ماهه امسال افزایش تولید را نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته، تجربه کرده اند.
شمش آلومینیوم با ۲۷.۷ درصد افزایش از ۲۰۸ هزار و ۱۰۰ تن به ۲۵۶ هزار 
و ۸۰۰ تن، شیشه جام با ۲۵.۴ درصد  رشد تولید از ۵۲۴ هزار و ۷۰۰ تن به ۶۵۸ 
هــزار و ۲۰۰ تــن و ظروف چینی با افزایش ۱۷.۲ درصد از ۲۵ هزار و ۵۰۰ تن به 

۲۹ هزار و ۹۰۰ تن تولید در مجموع شش ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۰ رسیده اند.
همچنین کاشی و سرامیک در این مدت با افزایش ۵.۷ درصد از ۲۰۹ میلیون و 
3۲۴ هزار و ۲۰۰ متر مربع به ۲۲۱ میلیون و ۲۸۵ هزار و ۶۰۰ تن افزایش تولید 
داشته است.در نهایت نیز کاتد مس 3.۷ درصد افزایش تولید را تجربه  کرده  است. 
از ابتدای ســال جاری تا پایان شــهریورماه ۱۵۰ هزار و ۷۰۰ تن کاتد مس تولید 
شد. میزان تولید این محصول در مدت مشابه سال گذشته ۱۴۵ هزار و 3۰۰ تن 

ثبت شده است.

 بورس دوباره کانال یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد را از دست داد
روند نزولی پی در پی در بازار ســرمایه باعث شــد شاخص کل بورس برای 
چندمین مرتبه در ماه های گذشــته به کانال یــک میلیون و 3۰۰ هزار واحد 

عقب گرد کند.
 شــاخص کل بورس امروز با ۲3 هزار و ۶۴۰ واحد کاهش رقم یک میلیون 
و 3۸۴ هزار واحد را ثبت کرد. شــاخص کل با معیار هم وزن هم ۷۹۲۷ واحد 

کاهش یافت تا به رقم 3۸۰ هزار و ۱۵۷ واحد رسید.
معامله گــران این بازار ۴۷۰ هزار معامله انجــام دادند که 3۷ هزار و ۲۹۵ 

میلیارد ریال ارزش داشت.
پتروشــیمی پارس، پتروشیمی پردیس، ملی صنایع مس ایران، پتروشیمی 
گم، معدنی و صنعتی گلگهر و پالایش نفت اصفهان نســبت به ســایر نمادها 

بیشترین تأثیر منفی را روی بورس گذاشتند.
شاخص کل فرابورس هم ۲۸۰ واحد کاهش یافت و در رقم ۱۹هزار و ۶۷۶ 

واحد ایستاد.
معامله گران این بازار ۲۲۵ هزار معامله به ارزش 3۸۸ هزار و 3۵۵ میلیارد 
ریال انجام دادند.پتروشــیمی زاگرس، پلیمر آریاساســول، سهامی ذوب آهن 
اصفهان، پتروشیمی مارون، پالایش نفت شیراز و پتروشیمی تندگویان نسبت 

به سایر نمادها بیشترین تأثیر منفی را روی فرابورس گذاشتند.

 گرانفروشی و عدم درج قیمت، بیشترین تخلف صنفی در اهواز
مدیر بازرسی و نظارت اصناف خوزستان گفت: در سطح شهرستان اهواز از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا کنون، در جریان انجام 3 هزار و ۱۰۰ مورد بازرسی از اصناف، ۸۴۶ پرونده تخلف صنفی تشکیل شده است که این متخلفان به تعزیرات 
حکومتی معرفی شده اند؛ عمده تخلفات انجام شده مربوط به گرانفروشی و عدم درج اتیکت قیمت بوده است.رضا فرجام، در خصوص گرانفروشی نان، اظهار کرد: موضوع گرانفروشی در بحث نان به شدت در حال پیگیری است و بازرسان 
اتاق اصناف در سطح استان، مرتبا در حال سرکشی و نظارت هستند.وی افزود: اتحادیه نانوایان اهواز درخواست افزایش قیمت نان را ارائه کرده اما تا کنون با این موضوع در سطح استان موافقت نشده است؛ بنابراین افزایش خودسرانه 
قیمت نان، تخلف صنفی محسوب می شود و قطعا این تخلفات با برخورد قانونی مواجه خواهد شد.فرجام تصریح کرد: در ماه گذشته با حدود ۶۰ واحد نانوایی در اهواز به دلیل تخلف صنفی برخورد شد و برای آن ها  تشکیل پرونده انجام 
و به اداره تعزیرات حکومتی معرفی شدند.مدیر بازرسی و نظارت اصناف خوزستان با توصیه به مردم گفت: مردم در صورت مشاهده تخلفات صنفی و یا داشتن شکایت از واحدهای صنفی، می توانند با واحد بازرسی اتاق اصناف اهواز به 
شماره )33۸3۶۹۱-۴( تماس گرفته و گزارش و شکایت خود را مطرح کنند تا موضوع، بررسی و پیگیری شود.وی با اشاره به آمار شکایات مردمی در سال جاری بیان کرد: از ابتدای سال جاری تا کنون حدود ۴۶۰ شکایت از واحدهای 
صنفی اهواز که عمدتا واحدهای صنفی خدماتی را شامل می شود، ثبت و به همگی آن ها رسیدگی شد.فرجام با اشاره به تعداد بازرسی های انجام شده در امسال، گفت: در سطح شهرستان اهواز از ابتدای سال ۱۴۰۰ تاکنون، در جریان 

انجام 3 هزار و ۱۰۰ مورد بازرسی از اصناف، ۸۴۶ پرونده تخلف صنفی تشکیل شده است که این متخلفان به تعزیرات حکومتی معرفی شده اند؛ عمده تخلفات انجام شده مربوط به گران فروشی و عدم درج اتیکت قیمت بوده است.



۴
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در شــش ماه نخســت امســال حجم 
ســرمایه گذاری خارجــی مصوب در بخش 
صنعــت، معدن و تجارت نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل ۱۶۱ درصد رشد داشته، 
کشور غنا بیشترین حجم سرمایه گذاری را 
در کشور انجام داده  و سیستان و بلوچستان 

نیز بیشترین سرمایه را جذب کرده است.
جدیدترین آمار منتشــر شــده از سوی 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت )صمت( 
نشــان می دهد که در شــش ماهه نخست 
امسال، ۱۱3 مورد سرمایه گذاری خارجی 
به ارزش بیش از دو میلیارد و ۶۱۴ میلیون 
دلار در کل کشور تصویب شده که از لحاظ 
تعداد ۸۸ درصــد و از نظر ارزش ۹ درصد 
نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته 
است. البته ۷۴ مورد از کل طرح ها با حجم 
ســرمایه گذاری دو میلیارد و ۲۲۷ میلیون 
دلار، یعنی حدود ۸۵ درصد از کل، در بخش 

صنعت، معدن و تجارت بوده است.
 همچنیــن از این تعــداد در بخش های 
صنعت، معدن و تجارت، ۲۷ مورد در حال 
بهره بــرداری و مابقی در حال طی مراحل 

اجرایی است.
بر اساس این آمار، سرمایه گذاری خارجی 
مصوب در بخش صنعت، معدن و تجارت در 
این مدت نسبت به مدت مشابه سال قبل از 

لحاظ تعداد ۵۱ و از نظر ارزش ۱۶۱ درصد 
رشد داشته و به لحاظ تعداد پروژه ها، سهم 
بخش صنعت ۷۰، معدن 3سه و تجارت یک 

درصد بوده است.
مــورد   ۷۴ بیــن  از  میــان  ایــن  در 

ســرمایه گذاری خارجی در این بخش، ۲۲ 
شرکت با ۱۰۰ درصد سهامدار خارجی، ۲۹ 
شرکت بصورت مشارکتی با شرکای داخل 
)J.V( و ۱3 مورد به صورت مشارکت مدنی، 

بیع متقابل و BOT اجرا می شود.

کالایی   مهم تریــن گروه هــای 
سرمایه پذیر

بر اســاس اطلاعات منتشر شده از سوی 
وزارت صمت، بیشترین حجم سرمایه گذاری 
خارجــی در دوره مــورد بررســی نیز در 

گروه های ساخت مواد و محصولات شیمیایی 
با یک میلیارد و ۷۸۷ میلیون دلار، ساخت 
فلزات اساسی با 3۶۸ میلیون دلار، ساخت 
رادیو، تلویزیون و وســایل ارتباطی با ۲۲3 
میلیون دلار، ساخت محصولات از توتون و 

تنباکو با ۷۴ میلیون دلار بوده است.
ارزش  لحــاظ  از  اول  کشــور  پنــج 
سرمایه گذاری خارجی مصوب نیز کشورهای 
غنا با یک میلیارد و ۶۸۰ میلیون دلار، امارات 
با 3۶۸، افغانســتان بــا ۲۰۸، هلند با ۷۹ و 

ترکیه با 3۷ میلیون دلار هستند.  

 کرمان صدرنشین جذب سرمایه 
خارجی

در این میان، اســتان های سیســتان و 
بلوچســتان ۸۱، کرمــان ۱۱، زنجــان ۴، 
مرکــزی ۲ و آذربایجان شــرقی ۲ درصد 
از حجم ســرمایه گــذاری خارجی مصوب 
 در بخــش صعــت، معــدن و تجــارت را 

جذب کرده اند.
ســرمایه گذاری خارجی مصوب شــامل 
کلیه درخواســت ها اعم از ســرمایه گذاری 
جهــت ایجــاد طرح هــای جدیــد، خرید 
ســهام شــرکت های موجــود و همچنین 
سرمایه گذاری های خارجی در قالب ترتیبات 

قراردادی است.

سرمایه گذاری خارجی بیش از 2.۵ برابر شد

تهــران نیــاز بــه بازآفرینــی هویتــی دارد/افتخــار مــی کنــم 
در خدمــت ورزش باشــم

شهردار تهران در مراسم تجلیل از مدال آوران کشتی آزاد و فرنگی مسابقات 
جهانی نروژ گفت: تهران نیاز به یک بازآفرینی هویتی دارد که بخشــی از این 
هویت نیاز به پیشکســوت و نخبگان تهران دارد، ما باید تمام امکانات لازم را 

برای رسیدن به چنین هدفی فراهم کنیم.
، شهردار تهران در مراسم تجلیل از مدال آوران کشتی آزاد و فرنگی ۲۰۲۱ 
نروژ گفت: این نیســت که ما ندانیم شــما قهرمانان و مربیان بر ســر ما منت 
گذاشتید و در این مراسم حضور پیدا کردید، کشتی گیرانی که امروز در مراسم 
حضور دارند قهرمانان واقعی کشور هستند و خصلت پهلوانی و مدال اخلاق را 

نیز به خود اختصاص دادید.
وی گفت: شــما غرور ما را افزایش دادید و بــا غیرت خود و با مدال آوری 

چیزی در مسابقات جهانی کم نگذاشتید.
زاکانی افزود: من خاک کشتی را از بچگی خوردم، زمانی که ۵ سال داشتم با 
تشک کشتی بزرگ شدم، با پدرم در سالن کشتی حاضر می شدم و کنار تشک 

کشتی از خاکی را که زیر پای کشتی گیران بلند می شد، بهره مند می شدم.
شــهردار تهران گفت: تهران نیاز به یک بازآفرینی هویتی دارد که بخشی از 
این هویت نیاز به پیشکسوت و نخبگان تهران دارد، ما باید تمام امکانات لازم 

را برای رسیدن به چنین هدفی فراهم کنیم.
وی خاطرنشان کرد: امیدوارم با سرمایه گذاری ویژه ای که صورت می گیرد، 
چه در خصوص قهرمانان و علاقمندان به ورزش خدمات بهتری را ارائه دهیم. 

من افتخار می کنم که در خدمت ورزش باشم.

  چهار طرح گلخانه ای در پارس آباد مغان به بهره برداری رسید
چهار طرح احداث مجتمع گلخانه ای روز جمعه با حضور سیدجواد ساداتی نژاد 

وزیر جهاد کشاورزی در شهرستان پارس آباد مغان به بهره برداری رسید.
 این طرح ها در شــهرک گلخانه ای یک هزار و ۶۰۰ هکتاری مغان توســط 

بخش خصوصی احداث شده است.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی اســتان اردبیل در آئین افتتاح این طرح ها 
گفــت: این چهار طرح در مجموع به مســاحت ۱۹.۷ هکتار با صرف یک هزار 
و 3۴۱ میلیارد ریال سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی احداث شده است.
خلیل نیکشاد ، مجموع اشتغال ایجاد شده در این طرح ها را ۹۶ نفر اعلام کرد.

چهار طرح گلخانه ای در پارس آباد مغان به بهره برداری رسید
در جریان سفر امروز وزیر جهاد کشاورزی به منطقه مغان چهار طرح دیگر 
گلخانه ای نیز در شهرک گلخانه ای مغان به مساحت ۱۶.3 هکتار با سرمایه گذاری 

یک هزار و ۲۴۰ میلیارد ریال و اشتغال ۸۱ نفر کلنگ زنی و آغاز شد.
وزیر جهاد کشاورزی همچنین امروز پروژه تکمیل سیستم آبیاری کلاسیک 

بخش ۶ و ۷ مجتمع کشت صنعت و دامپروری مغان را کلنگ زنی کرد.
این طرح بمنظور آبیاری ۶۵۰ هکتار از اراضی کشت و صنعت مغان در مدت 

یک سال و با سرمایه گذاری دولت اجرا می شود.
همچنین با حضور ســیدجواد ساداتی نژاد عملیات اجرایی چهار طرح دیگر 
بخش کشاورزی که توسط سرمایه گذار بخش خصوصی اجرا می شود ، آغاز شد.

رئیس جمهوری روز جمعه در هشــتمین سفر اســتانی خود وارد فرودگاه 
پارس آباد مغان در اســتان اردبیل شده و مورد استقبال آیت الله عاملی نماینده 

ولی فقیه در استان و سیدحامد عاملی استاندار اردبیل قرار گرفت.
آیت الله رئیســی در این ســفر از برخی پروژه ها و توانمندی های اقتصادی 
شهرســتان پارس آباد مغان و اردبیل بازدید کرده و دیداری با نمایندگان اقشار 

مختلف مردم خواهد داشت.
همچنین جلسه شورای اداری استان اردبیل با حضور رئیس جمهوری برگزار 
می شــود و وزرای اعزامی به شهرســتان های مختلف استان گزارش خود را از 

مسائل و مشکلات مناطق مورد بازدید خود ارائه خواهند کرد.
رئیس جمهوری را در این ســفر معاونان و تعدادی از وزرای دولت همراهی 

می کنند.
وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری،  وزیر راه و شهرسازی، 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، وزیر جهاد کشاورزی، وزیر نیرو، وزیر تعاون و 
رفاه اجتماعی، وزیر اقتصاد، معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم معاون 
اول رئیس جمهوری ، رئیس سازمان برنامه و بودجه  در این سفر به نمایندگی 
از دولت با مردم شهرســتان های مختلف اســتان دیدار و در جریان مسائل و 

مشکلات آنها قرار خواهند گرفت. 

 نامه خاندوزی به وزیر صمت درباره تعطیلی واحدهای تولیدی
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مکاتبه با وزیر صمت تاکید کرد که در صورت 
مواجهه با مواردی که وصول مطالبات بانک ها منجر به تعطیلی احتمالی واحد 
تولیدی فعال شــده اســت، جزئیات را به معاونت بانک و بیمه این وزارتخانه 

اعلام کنید.
 متن نامه احســان خاندوزی به وزیر صنعت به شــرح زیر است: با توجه به 
دستورات اکید مقام معظم رهبری )دامت ظله( در سنوات اخیر مبنی بر لزوم 
حمایت همه جانبه از تولید ملی و مانع زدایی به عنوان تکلیف شرعی و قانونی 
و پیرو دستور ریاست محترم جمهوری در سفر اخیر به استان اردبیل مبنی بر 
اینکه »هیچ بانکی در سراســر کشور نباید واحدهای تولیدی را تعطیل یا نیمه 
تعطیل نماید«، ضمن تاکید بر الزام شبکه بانکی به »وصول مطالبات بدون ورود 
هرگونه خدشه به روند تولید و اشتغال کارگران واحدهای تولیدی«، خواهشمند 
است دستور فرمایید ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، با نظارت مستمر بر آخرین 
وضعیــت فعالیت واحدهای تولیدی، در صــورت مواجهه با مواردی که وصول 
مطالبات بانک ها منجر به تعطیلی احتمال واحد تولیدی فعال گردیده اســت، 
عــلاوه بر عمل به تکالیف مندرج در مواد ۶۱ و ۶۲ الحاقی به قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقاء نظام مالی کشور و آیین نامه اجرایی آن، مواردی را که 
منجر به حصول نتیجه نشــده است، به معاونت امور بانکی ، بیمه و شرکت های 
دولتــی این وزارت و بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران گزارش نمایند تا 

پیگیری های لازم حسب مورد صورت پذیرد.
وزیر اقتصاد همچنین در این خصوص طی ابلاغی به معاون امور بانکی ، بیمه 
و شرکت های دولتی خود، مأموریت داد بر روند وصول مطالبات بانک ها نظارت 
مستمر کرده و بانک ها در ابتدا تلاش کنند تا در صورتی که واحدهای تولیدی، 
دارای صلاحیت کافی برای اداره و ادامه فعالیت بوده و توقف پرداخت بدهی ناشی 
از مشــکلات اقتصادی، تأمین مواد اولیه و امثالهم هست، به جای تملک واحد 
تولیدی اعم از عرصه و اعیان، حسب ضوابط قانونی نسبت به امهال مطالبات یا 
اســتفاده از سایر شیوه های وصول مطالبات )غیر از تملک واحد تولیدی( اقدام 
کنند.عــلاوه براین، در صورتی که تضامین و متعهدین متعدد برای دین واحد 
تولیدی وجود داشــته باشد، بانک ها مکلف اند در ابتدا از سایر اموالی که توقف 
یا مصادره آنها خللی به روند تولید وارد نمی ســازد طلب خود را استیفاء کنند 
و در صورتی که واحدهای تولیدی به دلیل فنی و اجرایی قابلیت ادامه فعالیت 
نداشــته یا مالک فعلی ، صلاحیت یا توان ادامه فعالیت نداشــته باشد، بانک ها 
صرفاً در صورتی می توانند نسبت به تملک واحد تولیدی اقدام کنند که این امر 

به هیچ وجه منجر به تعطیلی خط تولید و بیکاری کارگران نشود.
پیــش از این، رئیــس جمهور نیز بر این موضوع تاکید کرده بود که بانک ها 
نباید به هیچ عنوان به خاطر مطالبات خود حتی یک واحد تولیدی را تعطیل 
کننــد؛ ضمن اینکه بانک ها باید با توجه به امکانات خود، واحدهای تولیدی را 

هم که در اختیار دارند، فعال سازند..

وضعیت اجرای استانداردهای جهانی در کشور
عضو انجمن علمی استاندارد ایران درباره وضعیت اجرای 
استانداردهای ایزو )سازمان بین المللی استانداردسازی( در 
کشور گفت: نبود نهادهای متولی، سیستم های نظارتی و 
آموزش های متمرکــز و یکپارچه در حوزه اجرای صحیح 
اســتانداردهای ایزو برای مشــاوران ایــن صنعت و حتی 
موسسات گواهی دهنده، اجرای اثربخش این استانداردها 

را در کشور تحت تاثیر قرار داده است.
میثم توکلی، با اشاره به امتیازآوری گواهینامه های ایزو 
به عنوان شــروط اغلب مناقصات و افزایش اعتبار سازمان 
در اخذ پروژه های مختلف، گفت: با توجه به این شــرایط، 
سطح آگاهی مدیران و استفاده از این استانداردها نسبت به 
سالیان گذشته بهبود قابل توجهی داشته، اما نبود اشراف 
و آگاهی عمیق از فلسفه به کارگیری استانداردهای ایزو و 
مزیت های اجرای اثربخش آن، نگرش گواهینامه محوری 
بین مدیران را تقویــت کرده که نتیجه آن ایجاد ذهنیت 
نامطلوب از استانداردهای بین المللی در جامعه و اثربخش 

نبودن آن ها است.
وی دربــاره دلایل ایجاد نگــرش گواهینامه محوری از 
استانداردهای ایزو، تصریح کرد: استانداردهای ایزو در جهان 
چیزی جز نتایج برآمده از آزمون و خطاها، پژوهش های کاری 

و تجربیات ارزشمند شرکت های بزرگ و کوچک در اقصی 
نقاط جهان نیســت که در جهت تحقق شعار »چشم انداز 
مشــترک برای جهانی بهتر«، افزایش بهره وری و رضایت 
ذینفعان به اشــتراک گذاشته می شــود. امانبود نهادهای 

متولــی و ناظر بر این صنعت و بهره مندی ســازمان ها از 
مشــاوران غیرحرفه ای باعث ایجاد فاصله تا اجرای جهانی 
استانداردها در کشور شده است.به گفته این عضو انجمن 
علمی استاندارد، کارشناسان غیرحرفه ای به جای شناسایی 

فرآیندهای مورد نیاز سیستم و درک درست توالی و تعامل 
فرآیندها در شــرکت، حجم انبوهی از مستندات ناکارآمد 
تولید می کنند که در پروژه های قبلی خود نیز، بارها از آنها 
استفاده کرده اند. از سویی دیگر برخی از موسسات گواهی 
دهنده نیز به دلیل نبود نظارت های کافی و انتفاع خود از 
صدور این گواهینامه ها و استفاده از ممیزان غیرحرفه ای، 
از اصول اساســی این سیســتم ها اغماض کرده و به آن ها 

کمک می کنند.
توکلی افزود: تعهد مدیران ارشد، مشارکت همه پرسنل، 
درک عمیق و یکسان کلیه نفرات از اجرای این سیستم، بهره 
مندی از مشاوران حرفه ای جهت اشاعه مفهومی مشترک 
و پایش صحیح و دقیق سیســتم توسط ممیزان آموزش 
دیده، به اجرای اثربخش و خروجی مطلوب اســتانداردها 
کمک شایانی می کند.وی در پایان با اشاره به پتانسیل ها، 
حمایت ها و تســهیلات موجود در کشور برای بهره مندی 
صحیح از استانداردهای ایزو، برضرورت تشکیل نهادهای 
نظارتی و آموزشی متمرکز و یکپارچه در این صنعت برای 
کمک به هم افزایی نتایج این استانداردها تاکید کرد تا از 
سلیقه گرایی در اجرا و ممیزی این سیستم ها فاصله گرفته 

شود و به اجرای جهانی آن نزدیک تر شویم.

انگور استان مرکزی فاقد زنجیره  ویژه تولید
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی مرکزی گفت: نبود زنجیره های ویژه 
تولید انگور در اســتان مرکزی از دغدغه های باغداران این استان است، زیرا 
یک تولیدکننده باید همزمان به دنبال تهیه نهاده و بازار فروش و بسته بندی 
و غیره باشد در حالی که هر کدام از این موارد تخصص های ویژه ای می طلبد.

علی اصغر زارعی، اظهار کرد: در حال حاضر در ۱۶ هزار و ۲۰۰ هکتار از 
زمین های کشــاورزی استان مرکزی انگور کشت می شود و به طور متوسط 
حاصل عملکرد باغ های انگور اســتان مرکزی ۱۲ هزار تن بوده که به دلیل 
سرمازدگی ابتدای امسال، محصول تاکستان های این استان نسبت به سال های 

گذشته کاهش یافت و به میزان مطلوب نرسید.
 وی با بیان اینکه ۷۰ درصد باغ های انگور اســتان مرکزی را انگورهای 
بی دانه سفید و قرمز تشکیل می دهد و  3۰ درصد باقی مانده شامل انگورهای 
عسگری، فخری، یاقوتی و... است، افزود: از این محصولات، فرآورده های جانبی 
از جمله کشمش، شیره انگور، مربا، کنسانتره، باسلوق و دیگر مشتقات است.

مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشــاورزی مرکزی با بیان اینکه اســتان 
مرکزی از نظر ســطح زیر کشت انگور و عملکرد باغ های این محصول، رتبه 

نهم کشــور را داراســت، تصریح کرد: از آنجا که باغ های انگور این استان به 
روش غرقابی آبیاری می شوند، در خشکسالی های اخیر با کاهش بار مواجه 
شــده اند، اما چون انگور محصول مقاومی در برابر کم آبی است، این کاهش 

عملا چشمگیر نبوده است.

زارعــی ادامه داد: اولین مســئله در زمینه تولید انگور و فرآورده های آن 
در اســتان مرکزی، استفاده از سیستم کشت خزنده است که باید به کشت 
داربستی تغییر پیدا کند، مســئله بعدی کمبود کارگاه های فرآوری توزیع 
انگور و کشمش در این استان است. در حال حاضر فقط دو واحد فرآوری در 

استان مرکزی فعال است در حالی که به 3 واحد فرآوری دیگر نیاز داریم.
وی اضافه کرد: کم بودن تعداد تعاونی های فعال انگور در استان مرکزی 
از دیگر مشــکلاتی اســت که می توان به آن اشــاره کرد، علاوه بر آن نبود 
زنجیره های ویژه تولید انگور در استان مرکزی از دیگر دغدغه های باغداران 
این اســتان است، زیرا یک تولیدکننده باید همزمان به دنبال تهیه نهاده و 
بازار فروش و بســته بندی و غیره باشــد در حالی که هر کدام از این موارد 

تخصص های ویژه ای می طلبد.
زارعی بیان کرد: صنایع تبدیلی اســتان مرکزی در زمینه مشتقات انگور 
به طور عمده در شهرســتان خنداب و روستای هزاوه قرار دارند و واحدهای 
شهرستان خنداب بیشتر در حوزه تولید کشمش و واحدهای روستای هزاوه 

در تولید شیره این میوه فعال هستند.

 ارمغان خشکسالی برای پاییز گلستان
 بارش روزهای گذشته باران، زمین های بی طراوت گلستان را نمناک کرد اما خشکسالی ماه و سال های اخیر به گونه ای نیست که چند ساعت بارندگی خیال ساکنان این استان شمالی را آسوده کند و در این شرایط هیرکان نشینان نگران روزهای 

کم بارش آینده به خصوص در پاییز و زمستان پیش رو هستند.
گلستان با وجود داشتن هفت اقلیم از ۱3 اقلیم دنیا در سال آبی گذشته شدیدترین خشکسالی ۴۵ سال اخیر را تجربه کرده که به گفته کارشناسان ادامه این روند در سال آبی جاری نگران کننده خواهد بود.

مطابق گزارش اداره کل هواشناسی گلستان، میانگین بارش استان در سال زراعی گذشته )مهر ۱3۹۹ تا مهر ۱۴۰۰( حدود ۲۸۴ میلیمتر بود که نسبت به بارش بلندمدت 3۹ درصد و نسبت به سال قبل 33 درصد کاهش یافت.
همچنین براساس این گزارش، روزهای همراه با بارندگی موثر )بیش از پنج میلیمتر( گلستان در این مدت فقط ۲۰ روز بود.

گلستان در شرایط نرمال سالانه ۲.۵ میلیارد متر مکعب آب تولید می کند که در سال آبی گذشته به دلیل شدت خشکسالی و کم آبی ، این مقدار به حدود نصف کاهش یافت که با وضع موجود، تداوم آن را در سال آبی جدید دور از انتظار نیست.
بیش از ۸۰ درصد منابع آبی تولیدی گلستان سالانه به مصرف کشاورزی می رسد و بخش های آب آشامیدنی و صنعتی در رتبه های بعدی قرار دارند.کاهش منابع آبی و بارش ها در سال آبی گذشته و احتمال ادامه آن در سال آبی جدید، 
کارشناسان را نگران تداوم خشکسالی در سال آبی جدید کرده و ضرورت برنامه ریزی برای نحوه فعالیت بهره برداران حوزه کشاورزی گلستان و سایر دستگاه های مرتبط با تامین آب آشامیدنی را افزایش داده است.این شرایط، سرمایه گذاری در 
حوزه برنامه ریزی و اجرای طرح های مدیریت مصرف آب با لحاظ شرایط خشکی و خشکسالی در گلستان با هدف حمایت از بخش کشاورزی، تامین پایدار آب آشامیدنی و حتی صنعت گلستان را در جدی کرده و حساسیت پیگیری مسوولان 
دستگاه ها و کارشناسان مرتبط برای برنامه ریزی و گذر از این وضعیت را دوچندان کرده است. مدیرکل هواشناسی گلستان با اشاره به شدت خشکسالی در سال آبی پارسال گفت : مطابق پیش بینی ها، خشکسالی در این استان تا ۲ ماه آینده ادامه 
داشته و بارش های منظم در فصل پاییز دیرتر آغاز می شود.نوربخش داداشی به خبرنگار ایرنا اظهارداشت: کاهش بارندگی و افزایش دما در سال آبی قبل در گلستان نشان می دهد که میزان تبخیر و تعداد وقوع گرد و غبار در منطقه افزایش یافته 
به طوری که از ابتدای امسال 3۶ روز همراه با گرد و غبار در این استان ثبت شد.در گزارش اخیر اداره کل هواشناسی گلستان، میانگین بارش استان در تابستان گذشته، ۴3.۵ میلیمتر بوده که نسبت به بلندمدت 3۲ درصد کمتر شد و همچنین 

بارش ۱۱.۹ میلیمتری شهریورماه در مقایسه با آمار بلندمدت ۵۴ درصد کاهش یافته است.

در آمد زیر 10 میلیون تومان یعنی خطر فقر
یک مقام مسئول کارگری می گوید: دستمزد ۱۴۰۱ باید به گونه ای باشد 
که هم زندگی کارگران با آن بچرخد و از آن راضی باشند هم به کارفرما فشار 

وارد نشود و توان پرداخت آن را داشته باشد.
هادی ابوی بر ضرورت تشــکیل جلسات کمیته دستمزد شورای عالی کار 
تاکید کرد و به ایسنا، گفت: اگر می خواهیم از دستمزد ۱۴۰۱ رونمایی کنیم 
باید به گونه ای باشد که کارگر و کارفرما از آن راضی باشند و شرکای اجتماعی 
در جریان کار قراربگیرند و خیال جامعه کارگری را از بابت دســتمزد ۱۴۰۱ 
راحت کنند. اینطور نباشد که به شب عید موکول شود و کارگران نگران حقوق 

سال آینده خود باشند.
وی ادامه داد: با توجه به آنکه دولت جدید سرکار آمده کارگران را امیدوار 
کردیم که اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد لذا از باب مطالبه گری انتظار داریم 
در شش ماهه دوم سال که یک ماه آن گذشت، کمیته دستمزد شورای عالی 
کار فعال شود و وزارت کار به بحث حداقل مزد و بررسی کارشناسی دستمزد 

کارگران ورود کند.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران درباره تاخیر در برگزاری 
جلســات دستمزد شورای عالی کار اظهار کرد: سکوت و سکونی که در حوزه 
روابط کار می بینیم و تمایلی به برگزاری جلسات مزد دیده نمی شود ممکن است 
به دلیل احتمال برخی تغییرات در حوزه مدیران روابط کار یا زیرمجموعه های 

وزراتخانه باشد لذا انتظار داریم شورای عالی کار در حوزه روابط کار فعال باشد.
به گفته این مقام مسئول کارگری، حضور رئیس جمهور در کارخانه ها نشان 
از دغدغه ایشان نسبت به مسایل جامعه کارگری دارد در حالی که فرایندی که 

در وزارت کار در پیش گرفته شده با آن انطباق و هماهنگی ندارد.
ابوی با بیان اینکه تعیین حداقل دستمزد ساز و کار خاص خود را دارد و یک 
شبه نمی  توان مزد تعیین کرد، گفت: هم اکنون با ۱۰ میلیون تومان هم زندگی 

نمی چرخد ولی آیا کارفرما توان پرداخت ۱۰ میلیون تومان حقوق را دارد؟
وی ادامه داد: متاســفانه معیشت کارگران با این دریافتی اندک به سختی 

می گذرد و ناچار به مشاغل دیگر روی می آورند اما با گسترش پدیده دو شغله 
و سه شغله، اشتغال جوانان و افراد جویای کار دچار مشکل می شود.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران تصریح کرد: فلسفه وجود 
تشکل های کارگری و نمایندگان کارگران این است که به این مباحث پرداخته 
شــود و فضای تصمیم گیری در حوزه کار بهبود یابد لذا باید از این ظرفیت 
برای برقراری ارتباط بین کارگران و کارفرمایان به ویژه در بحث تعیین دستمزد 

استفاده کنیم.
ابوی با تاکید بر واقعی شدن دستمزد کارگران، گفت: سالهای سال است که 
بر واقعی شدن دستمزدها تاکید داریم و معتقدیم که هزینه های زندگی کارگران 
باید منصفانه دیده شود. از طرفی کارفرمایان هم نقطه نظرات و دیدگاههایی 
دارند و باید توان پرداخت حقوق را با شرایط موجود تحریم و کرونا و رکود بنگاه 
داشته باشند؛ لذا دولت باید به میدان بیاید و در بحث تامین مواد اولیه، بیمه و 
مالیات، هزینه حامل های انرژی و عوارض و دارایی به کمک کارفرمایان بشتابد.

وی در پایان فعال شدن کمیته دستمزد شورای عالی کار را خواستار شد و 
تصریح کرد: حقوق سال ۱۴۰۱ باید به گونه ای باشد که هم کارگران بتوانند 
زندگی خود را بچرخانند و از آن رضایت داشــته باشند و هم فشار بر کارفرما 

وارد نشود و توان دادن آن را داشته باشد.
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گلدمن ســاکس پیش بینی کرد بهبود 
قوی تقاضای جهانــی می تواند قیمت نفت 
برنت در پایان امســال را بــه رقمی بالاتر 
از ۹۰ دلار کــه این بانک پیش بینی کرده 

بود، برساند.
 این بانک ســرمایه گذاری آمریکایی با 
اشاره به بهبود مصرف در آسیا پس از موج 
شــیوع کرونای دلتا، پیش بینی کرد تقاضا 
بــرای نفت به زودی به حدود ۱۰۰ میلیون 
بشــکه در روز که ســطح مصرف پیش از 
شیوع پاندمی ویروس کروناست، بازخواهد 
گشت. همچنین گلدمن ساکس برآورد کرد 
ســوئیچ از گاز به نفت می تواند حداقل در 
یک میلیون بشــکه در روز تقاضا برای نفت 

سهم داشته باشد.
در یادداشــت تحقیقاتی گلدمن ساکس 
به تاریخ ۲۴ اکتبر آمده اســت: اگرچه این 
سناریوی پایه ما نیست اما وضعیت مذکور 
می تواند نفت برنت را به سطح بالاتر از قیمت 
۹۰ دلار که برای پایان سال پیش بینی کرده 

بودیم، برساند.
محدودیت عرضه و تقاضای قوی قیمتهای 

نفت را به بالاترین رکورد چند ســال اخیر 
رسانده است. در معاملات روز دوشنبه بازار 

جهانی وست تگزاس اینترمدیت ۸۴ دلار و 
3۸ ســنت و بهای نفت برنت ۸۶ دلار و ۲۶ 

سنت در هر بشکه بود.
طبق گزارش گلدمن ســاکس، با در نظر 
گرفتن این که اوپک پلاس همچنین به روند 
افزایش ماهانه تولید بــه میزان ۴۰۰ هزار 
بشــکه در روز ادامه می دهد، باید قیمتها 
بــه ۱۱۰ دلار در هر بشــکه صعود کنند تا 
از میزان تقاضا به حد کافی کاســته شده و 
کمبود عرضه در بازار که برای سه ماهه اول 
ســال ۲۰۲۲ پیش بینی می شود، متوازن 
شود.اوپک و متحدانش شامل روسیه اوایل 
ماه میلادی جــاری اعلام کردند به توافقی 
که برای تســهیل ماهانه محدودیت عرضه  
به میزان ۴۰۰ هزار بشــکه در روز تا آوریل 

سال ۲۰۲۲ داشتند، ادامه می دهند.
بر اساس گزارش رویترز، گلدمن ساکس 
درباره چین گفت: با وجود خاموشــی های 
اخیــر و تاثیــر آن بر فعالیــت صنعتی در 
این کشــور، تقاضــا برای نفت با ســوئیچ 
تولیدکنندگان نیرو از گاز به دیزل و افزایش 

تولید زغال سنگ، تقویت خواهد شد.

پیش بینی کمبود تولید برق در صورت محدودیت گاز مصرفی نیروگاه ها
سخنگوی صنعت برق در جنوب غرب کشور با اشاره به 
کمبود گاز در زمستان، گفت: در صورت اعمال محدودیت 
به گاز مصرفی نیروگاه های برق، این مساله می تواند سبب 
کمبود تولید برق به دلیل کاهش فشار گاز و محدودیت های 
احتمالی آن در زمستان پیش رو به خصوص در روزهای 

سرد سال شود.
کیومــرث زمانی در جمع خبرنــگاران، اظهار کرد: از 
ابتدای سال جاری تاکنون شورای پایایی منطقه ای شبکه 
برق خوزستان بیش از ۱۲۰ مصوبه در راستای هماهنگی 
و پیگیری مشکلات صنعت برق اخذ و تصمیمات مهمی 
جهت عبــور از پیک بار ۱۴۰۰ و مشــکلات ناشــی از 
خشکسالی و کمبود تولید برق داشته که اجرایی کردن 
این مصوبات و همکاری مجموعه صنعت برق، باعث عبور 

موفقیت آمیز از پیک تابستان شده است.
وی افــزود: الزام نیروگاه ها به تولید و تزریق برق مازاد 
خود به شــبکه سراســری به میزان ۹۰۰ مگاوات، جلب 
همکاری مشــترکین صنعتی بخصوص صنایع فلزی و 
سیمانی و محدود کردن آن ها در ساعات پیک بار جهت 
کاهش یا صفر کردن خاموشــی های خانگی و پیگیری 

منظم در شناسایی و جمع آوری مراکز غیرمجاز رمزارزها 
از مهمترین اقداماتی است که منجر به عبور موفقیت آمیز 

از پیک بار ۱۴۰۰ شد.
معاون برنامه ریزی و تحقیقات شرکت برق منطقه ای 

خوزســتان ادامه داد: در شبکه تحت پوشش ما تنها ۱۰ 
درصد نسبت به متوسط مناطق دیگر کشور محدودیت 
و خاموشــی برنامه ریزی شده شــهری اعمال شد که با 
اجرایی کردن مصوبات شورای پایایی، این محدودیت ها 

در خوزستان به صفر رسید.

زمانی با اشاره به اعلام کمبود گاز در زمستان، بیان کرد: 
در صورت اعمال محدودیت به گاز مصرفی نیروگاه های 
برق، این مساله می تواند سبب کمبود تولید برق به دلیل 
کاهش فشار گاز و محدودیت های احتمالی آن در زمستان 

پیش رو به خصوص در روزهای سرد سال شود.
وی افزود: با توجه به این موضوع از هم اکنون برنامه های 
لازم جهت گذر از زمستان ۱۴۰۰ انجام و قرار است طی 
برگزاری جلسات منظم شــورای پایایی، مساله استفاده 
نیروگاه ها از سوخت دوم و میزان تاب آوری آن ها در کار با 
این سوخت ها بررسی و آسیب شناسی شده و راهکارهای 
مناســب جهت برون رفت از موضوع توسط متولیان امر 

تولید برق اندیشیده شود.
ســخنگوی صنعــت بــرق در جنوب غرب کشــور 
تصریح کرد: همکاری مشــترکین بــزرگ صنعتی که 
 مصــرف انــرژی بالایی دارنــد باید در زمســتان جلب 
شود تا با کاهش مصرف، شرایط مناسبی را برای گذر از 

زمستان داشته باشیم.

نفت به بالاتر از ۹0 دلار هم می رسد

ــروری  ــیار ض ــردم بس ــه م ــه ب ــت ها و توج ــر در سیاس  تغیی
ــت اس

رئیس فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره به افزایش خانه خریدن 
ایرانیان در ترکیه و برگزاری کنسرت خوانندگان ایرانی در این کشور گفت: تغییر 

در سیاست ها و توجه به مردم و خواست  های آنها بسیار ضروریست.
 معصومه پاشــایی آقا بهرام در صفحه رسمی توییتر خود نوشت:»خرید حدود 
یازده هزار خانه در ترکیه ! کنســرت هایی که هر شبش صدها میلیارد هزینه برای 
 ایران دارد و  ثروتمان به سرعت در جیب سایر کشورها سرازیر می شود! کمی تغییر– 
در سیاست ها و توجه به مردم و خواست های آنها بسیار ضروریست، چرا که ایران 

متعلق به تمام ایرانیان هست و همه با هم باید بسازیمش!«

 ابلاغ اساسنامه صندوق کارآفرینی امید توسط معاون اول رئیس 
جمهور

با امضای معاون اول رئیس جمهور، اساسنامه صندوق کارآفرینی امید اصلاح 
و ابلاغ شد. به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیئت دولت، هیئت وزیران در 
جلسه مورخ ۲۸ شــهریور ۱۴۰۰، به منظور رفع ابهام ها و تأمین نظر شورای 
نگهبان در خصوص اساسنامه صندوق کارآفرینی امید، با اصلاح این اساسنامه 
موافقت کرد.بر این اســاس، تجهیز منابع مالی )به غیر از سپرده  های مردمی(  
جهت فعالیت های اعتباری، اعطای انواع تســهیلات مالی از طریق بانک های 
عامل، مؤسســات اعتباری و صندوق های قرض الحسنه مجاز و ارایه خدمات 
الکترونیکی و نیز کمک مالی به اشــخاص حقیقی و حقوقی با اولویت مناطق 
روستایی و محروم کشور، از جمله موضوعات فعالیت و حدود عملیات صندوق 
مذکور اســت.همچنین اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل باید از شرط وثاقت و 

امانت برخوردار باشند.

 بحران انرژی آسیا وخیم تر می شود
پدیده جوی لانینا که معمولا زمستان سردتری را به همراه می آورد، در راه 

است و انتظار می رود بحران انرژی آسیا را وخیم تر کند.
 پدیده جوی لانینا در اقیانوس آرام ظاهر شده و به معنای دمای سردتر از 
حد معمول در نیمکره شــمالی است و باعث شده است سازمانهای هواشناسی 
منطقه ای درباره زمســتان سرد هشــدارهایی صادر کنند. چندین کشور و به 
خصوص چین که مصرف کننده انرژی بزرگی است، با افزایش قیمتهای سوخت، 
کمبود برق یا محدودیت عرضه برای صنایع سنگین دست و پنجه نرم می کنند. 
قیمتهای زغال سنگ و گاز طبیعی بالاتر رفته و زمستان سردتر به تقاضا برای 

گرمایش اضافه کرده و باعث افزایش بیشتر قیمتها می شود.
بلومبرگ در گزارشــی به بررسی بعضی کشــورهای مهم آسیا پرداخته که 

عبارتند از:
چین

طبق اعلام مرکز هواشناســی ملی چین، دما اوایل هفته گذشــته در اکثر 
مناطق شرق این کشور کاهش یافت و در حال حاضر در بعضی مناطق شمالی 
سردتر از حد معمول است. استانهایی شامل هیلونگ جیانگ و شنکسی فصل 
گرمایش زمستان را حدود ۱3 تا ۱۴ روز زودتر از سالهای گذشته آغاز کردند. 
سیســتمهای تحت کنتــرل دولتهای محلی که معمولا با زغال ســنگ یا گاز 
کار می کنند، برای گرم کردن خانه های مســکونی در بســیاری از مناطق به 
کار افتاده اند. دکتر ژی شــیفی، اســتاد علوم جوی در دانشگاه علوم و فناوری 
اطلاعات نانجینگ می گوید شــرایط جوی نامساعد در نتیجه گرمایش جهانی 
ممکن است به کرات بیشتری اتفاق بیافتد. موجهای هوای سرد ممکن است به 
کاهش بیشتر دما منجر شود اما هوای گرم غیرمعمول هم ممکن است مشاهده 
شــود. طبق گزارش خبرگزاری شینهوا، این مرکز اقلیمی انتظار دارد چین ماه 

جاری وارد شرایط لانینا شود.
ژاپن

ســازمان هواشناســی ژاپن پیش بینی کرد ژاپن احتمــالا ماه آینده دمای 
کمتر از حد معمولی خواهد داشــت. این سازمان پیش تر احتمال ۶۰ درصدی 
وقوع لانینا در دوره پاییز زمســتان را پیش بینی کرده بود. ژاپن که نســبتا از 
بحران انرژی مصون مانده است، پس از سرمای شدید سال گذشته که افزایش 
قیمتهای عمده فروشــی برق را به دنبال داشت، محتاط مانده است. نیروگاه ها 
بدون ســوخت کافی در زمســتان گذشته غافلگیر شدند در حالی که تقاضا به 
شــدت افزایش یافت و آنها را وادار کرد به خرید محموله های تک گران قیمت 
گاز طبیعی مایع )LNG( مبادرت کنند. وزارت بازرگانی ژاپن با شرکتهای نیرو، 
گاز و نفت به منظور آماده ســازی برای ماه های زمســتان دیدار کرده و ذخایر 
LNG شرکتهای بزرگ تولیدکننده نیرو در ژاپن در حال حاضر حدود ۲۴ درصد 

بالاتر از میانگین متوسط است.
کره جنوبی

اداره هواشناسی کره جنوبی اعلام کرد این کشور در نیمه اول زمستان هوای 
ســردتری را شاهد خواهد بود و احتمالا تحت تاثیر پدیده لانینا قرار می گیرد. 
کره جنوبی در اکتبر که سرمای غیرمعمولی داشت، نخستین برف زمستانی را 
۱۵ روز زودتر از سال گذشته داشت. دولت کره جنوبی اقداماتی را برای تقویت 
تامین ســوخت و مقابله با تاثیر قیمتهای بالاتر برداشته است. لی ائوگ ویون، 
 ،LNG معاون وزیر دارایی کره جنوبی اعلام کرد مالیات سوخت و تعرفه واردات

به طور موقت کاهش داده شد.
هند

انتظار می رود دما در بعضی از مناطق شــمالی هند در ژانویه و فوریه ســه 
درجه ســردتر شود. برخلاف کشورهای دیگر دمای سردتر غیرمعمول منجر به 
مصرف کمتر انرژی خواهد شــد زیرا تقاضا برای استفاده از دستگاه های تهویه 
کمتر می شــود. مهم تر از همه هند پس از پایان فصل بارندگی موسمی، دوره 
خشــک تری را انتظار دارد. مناطق اصلی تولید زغال ســنگ در ماههای اخیر 
از وقوع سیلاب تحت تاثیر قرار گرفتند و عرضه آنها که برای تولید حدود ۷۰ 

درصد از برق کشور استفاده می شود، مختل شد.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، دکتر تاد کرافورد، مدیر هواشناســی شرکت 
اتمســفریک جی ۲ می گوید علاوه بر پدیده جوی لانینا عوامل دیگری وجود 

دارند که می توانند روی هوای زمستانی منطقه تاثیر بگذارند.

 حمایت ســازمان بورس از طرح های پژوهشــی، پایان نامه ها و 
رساله ها

سازمان بورس و اوراق بهادار از طرح های پژوهشی، پایان نامه ها و رساله های 
دانشجویی، حمایت می کند.

ســازمان بورس و اوراق بهادار در راســتای تامین نیازهای پژوهشی خود، 
نسبت به برون سپاری طرح های پژوهشی و حمایت از پایان نامه ها و رساله های 
دانشــجویی، با هدف استفاده از توانمندی ها و قابلیت های اعضای هیئت علمی 
دانشــگاه ها و مراکز علمی تحت نظــارت وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری، 
دانشجویان مقاطع تحصیلات تکمیلی، محققان مراکز تحقیق و توسعه ارکان بازار 
سرمایه و نهادهای پولی و مالی و صاحب نظران حوزه بازار سرمایه، اقدام می کند.

اولویت های پژوهشــی این ســازمان، در تارنمای مرکز پژوهش، توســعه و 
مطالعات اسلامی )www.rdis.ir( بارگذاری شده است.بنا بر اعلام روابط عمومی 
دانشــگاه تهران، پژوهشــگران و علاقه مندان می توانند برای اطلاعات بیشتر 
در مورد شــرایط برون سپاری طرح های پژوهشــی و حمایت از پایان نامه ها و 
رســاله های دانشجویی با شــماره تلفن ۰۲۱۸۴۰۸3۱۷۲ یا پست الکترونیک 

Rostamipour.a@seo.ir تماس بگیرند.

به دنبال تغییر تعرفه ها برای مشترکان پرمصرف گاز هستیم
مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران با تأکید بر 
اینکه هرگونه جریمه برای مشترکان پرمصرف گاز طبیعی 
طبق مصوبه مجلس شورای اسلامی اعمال می شود، اعلام 
کرد که شرکت ملی گاز به دنبال تغییر تعرفه  برای آنهاست.

 محمدرضا جولایی با اشــاره به آغاز موج دوم سرما از 
ابتدای پاییز امسال، اظهار کرد: این موج سرما به احتمال 
زیاد ماندگار است و دمای هوا در همین حد می ماند و حتی 
پایین تر هم می آید.  با توجه به بحث ناترازی بخش انرژی 
)که در گاز، برق و دیگر فرآورده ها وجود دارد( باید سه کار 
انجام دهیم. یکی بحث توسعه منابع تولیدی است که امسال 
آخرین سکوی گازی که سکوی فاز ۱۴ و پالایشگاه مربوط 
به آن است زمستان آماده می شود و توسعه پارس جنوبی 
تکمیل خواهد شد و دیگر در پارس جنوبی توسعه ای نداریم.  
وی تصریح کرد: از سویی پس از اینکه منابع را به حداکثر 
رساندیم، بهبود بهره وری و تولید پایدار باید مورد توجه باشد 
و اقدام هایی که در این زمینه در بخش های تعمیراتی مانند 
تعمیرات پالایشــگاهی، تعمیرات سکوها، خطوط لوله و... 
است تقریباً تمام شده و در چند روز آینده تعمیرات همه 
این بخش ها تکمیل می شود و برای تولید ظرفیت کامل را 
در اختیار خواهیم داشت.  مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز 
ایران با اشاره ذخیره سازی گاز در مخازن سراجه و شوریجه، 
گفت: ذخیره سازی هم در حد توانی که مخزن جا داشته، 
انجام شــده است و امیدواریم بتوانیم در زمستان از آنها با 

ظرفیتی که می خواهیم استفاده کنیم.  
وی با تاکید بر اینکه بخش سوم کار »مدیریت مصرف« 
است، افزود: در بخش مدیریت مصرف، دو بخش را تفکیک 

کرده ایم. یک قســمت کارهایی است که باید مصرف را در 
بخش هــای دولتی مدیریت کنیــم. در بخش های دولتی 
نخستین قسمت کار را انجا داده ایم؛ از وزیر نفت مصوبه ای 
گرفته ایم که همه ساختمان های اداری و مراکز تفریحی و 
شهرک ها در همه کشور را پایش کنیم و اگر مطابق الگوی 
مصرفی که اعلام شده، رعایت نکنند به انواع  مختلف این 
مصــرف را تنظیم خواهیم کرد. یــک بخش هم در دیگر 
وزارتخانه هاســت که آن را هم از هیئت دولت درخواست 
کرده ایــم مصوبه را از معاون اول رئیس جمهوری بگیریم و 
بتوانیم مصارف اداره های دولتی را هم برای نمونه با خاموش 

کردن موتورخانه هایشــان در ایام تعطیل و اواخر هفته، یا 
تنظیم موتورخانه ها کنترل کنیم.

مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران تأکید کرد: 
بخش دیگر کنترل مصرف در بخش خانگی و تجاری است. 
در قسمت صنعتی و تجاری احتمال دارد محدودیت هایی 
داشته باشــیم. آنجاهایی که می توانند از سوخت استفاده 
کنند تقریباً تامین شده اند و اکنون در حد قابل قبولی است 
و می توانند از ســوخت دومشان استفاده کنند، البته این 
مستمر است و پر کردن مخازنشان تا پایان زمستان تداوم 
خواهد داشت، اما هم اکنون ظرفیت مخازن در نیروگاه ها از 

ظرفیت ذخیره پارسال بیشتر است.  
جولایــی اظهار کرد: در بخش خانگــی نیز مردم باید 
الگوی مصرف را رعایت کنند که باید از طریق تنظیمات و 
مواردی مانند صداوسیما از مردم درخواست کنیم الگوی 
مصرف رعایت شود. این کار از طریق تنظیم شوفاژخانه ها 
انجام می شود تا مصرف بهینه محقق شود، زیرا ما نمی توانیم 
امسال همه نقاط را پوشش دهیم، هرچند پارسال قطعی 

نداشتیم اما با این نوع مصرف همه چیز امکان پذیر است.
وی افــزود: هرچند دما هم مهم اســت، اما از آنجا که 
بارندگی ها کمتر از سال قبل خواهد بود و بخش برق  - آبی 
هم در حد پارســال نداریم، به طور طبیعی فشار آن به گاز 
می آید و مقداری ممکن است کار را سخت کند. به هر حال 

اینها کارهایی است که انجام داده ایم.
مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران همچنین 
با اشــاره به مصوبه مجلس شــورای اسلامی درباره اعمال 
مشوق و جریمه برای مشترکان کم مصرف و پرمصرف گفت: 
همکاران ما در مدیریت گازرسانی در حال تلاش برای بهبود 
این مصوبه هستند تا یک سری از محدودیت های قانونی و 
حقوقی آن را برطرف کنند.جولایی تصریح کرد: البته جریمه 
باید طبق همان چیزی باشد که مجلس تصویب کرده است. 
ما می توانیم تعرفه ها را تغییر دهیم و تعرفه ها باید تغییر کند 
که البته هنوز تأییدیه ای برای آن نداریم، اما جایی که خارج 
از الگوی مصرف باشد، تذکر لازم به آنها داده می شود و طبق 
همان اگر لازم باشد ممکن است برخورد حقوقی هم انجام 
شــود، اما بحث جرایم را به طور حتم باید مجلس تصویب 

کند تا ما بتوانیم جریمه ای اعمال کنیم.  

چگونه در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کنیم؟
وزارت راه و شهرســازی مراحل ثبت نام در ســامانه ثمن )سامانه طرح 
جهش تولید مسکن و یا نهضت ملی مسکن( را تشریح کرد؛ متقاضیان قبل 

از ثبت نام باید ۱۱ مدرک را برای بارگذاری آماده کنند.
 ســامانه ثمــن ۲۸ مهرماه و یک ماه بعد از ابــلاغ قانون جهش تولید 
مســکن توسط رییس دولت سیزدهم ابلاغ شد که بر اساس آن متقاضیان 
مســکن با رعایت چهارشرطِ تاهل یا سرپرست خانوار بودن، عدم مالکیت 
بخش خصوصی، اســتفاده نکردن از امکانــات دولتی از ابتدای انقلاب در 
بخش زمین و مسکن و ۵ سال سابقه سکونت در شهر مورد تقاضا، امکان 

ثبت نام را در سامانه دارند. 
بنا بر اعلام معاون مسکن و ساختمان پایش همزمان با ثبت نام  و در مراحل 
مختلف انجام می شــود. بعد از پایش اولیه و احراز شرایط، پذیرفته شدگان 
 بــرای مراحــل دیگر پایش به ادارات کل راه و شهرســازی اســتان برای 
بررسی سابقه ۵ سال سکونت معرفی می شوند و در نهایت با تایید نهایی، برای دریافت 
 تسهیلات و همچنین باز کردن حساب مسدودی به نام خود نزد بانک تسهیلات

 دهنده معرفی خواهند شد.

 نشانی ثبت نام طرح جهش تولید مسکن
بنابر اعلام معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی، متقاضیان 
saman.mrud. برای ثبت نام در طرح جهش تولید مســکن باید به سامانه

ir مراجعه و نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
 امــکان ثبت نام ازهر مکانی و وســیله ای به به اینترنت متصل باشــد، 
فراهم اســت. ثبت نام از روز چهارشــنبه ۲۸ مهرماه آغاز شده است و تا 

۲۸ آبان ادامه دارد.

 شرایط احراز شرایط متقاضیان
همچنین احراز شــرایط متقاضیان بر اساس ماده )۱( آیین نامه اجرایی 
قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن انجام می شود. بر اساس 
آیین نامه اجرایی قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن، افراد 

باید شرایط زیر را دارا باشند:
- متقاضی و افراد تحت تکفل، فاقد زمین مســکونی یا واحد مسکونی 
از اول فرودیــن ۱3۸۴ بــوده و ازتاریخ ۲۲ بهمــن ۱3۵۷ از هیچ یک از 
امکانــات نهادهــای عمومی غیردولتی مربوط به تأمین مســکن شــامل 
زمین، واحد مســکونی و یا تســهیلات یارانه ای خرید و یا ســاخت واحد 
مســکونی اســتفاده نکرده باشــد. به عبارتی ســبز بودن فــرم ››ج‹‹ در 
 اســتعلام از ســامانه مربوطه )موضوع ماده یک آیین نامــه اجرایی قانون

 ساماندهی عرضه و تأمین مسکن(.
- متقاضی متأهل و یا سرپرست خانوار باشد.

- زنان خودسرپرست مشروط به داشتن حداقل 3۵ سال سن حائز شرایط 
برای ثبت نام هســتند.   متقاضیــان زن متاهل می توانند با ارایه تعهدنامه 
محضری از طرف همســر، مبنی بر پذیرش شرط واگذاری به همسر و به 
شرط تکمیل اطلاعات فرم ج  به نام متقاضی و همسر با احراز سایر شرایط 
قانونی مندرج در شیوه نامه از  مزایا و امکانات این برنامه برخوردار شوند.
- دارای حداقل ۵ سال سابقه سکونت در پنج سال اخیر در شهرموردتقاضا

- عدم دریافت تســهیلات ســاخت یا خرید مسکن از سیستم بانکی از 
ابتدای سال ۱3۸۴ تا کنون.

- همچنین متقاضیان واجدان شــرایط تایید شده در سامانه باید برای 

استفاده از واحدهای مسکونی این برنامه حائز این شرایط نیز باشند: نداشتن 
منع قانونی برای دریافت تسهیلات بانکی )نظیر چک برگشتی، تسهیلات 
معوقه و ...(، و توانایی تأمین هزینه ساخت مسکن مازاد بر تسهیلات بانکی 

بر اساس قیمت تمام شده طی مراحل ساخت.

مدارک موردنیاز برای ثبت نام متقاضیان در سامانه ثمن
۱. بارگذاری تصویر کارت ملی متقاضی 

۲. بارگذاری تصویر شناسنامه متقاضی و و افراد تحت تکفل 
3. بارگذاری تصویر گواهی سرپرستی در صورت ضرورت 

۴. بارگذاری تصویر گواهی ســابقه سکونت در شهر محل تقاضا در پنج 
سال اخیربه شرح موارد زیر:

۵. گواهی تحصیل فرزندان
۶.  مدارک مربوط به محل تولد متقاضی یا همسر یا فرزندان

۷. جواز کسب شاغلین صنوف برای متقاضی یا همسر
۸. سابقه پرداخت بیمه برای متقاضی یا همسر

۹.  گواهی اشتغال به کار از دوایر دولتی برای متقاضی یا همسر
۱۰.  گواهی مبنی بر پرداخت مستمری بگیران و بازنشستگان(
۱۱. بارگذاری تصویر سند مالکیت برای متقاضیان دارای زمین 

 مراحل پایش و اطلاع رســانی متقاضیان ثبت نام مسکن در 
طرح جهش تولید مسکن

متقاضی پس از ثبت نام نهایی و می تواند وضعیت تمامی مراحل کار خود 
را از طریق بخش »مشــاهده و پیگیری درخواست« در سامانه طرح های 
حمایتی مسکن وزارت راه و شهرسازی به آدرس tem.mrud.ir پیگیری کند.

بررسی عدم دریافت زمین، مسکن و تسهیلات یارانه ای توسط متقاضی 
از طریق سامانه فرم »ج« وزارت راه و شهرسازی انجام می شود. همچنین، 
بررســی سابقه مالکیت از طریق سیســتم ثبت اسناد و سامانه تسهیلات 

شبکه بانکی انجام می شود.



6

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دو شنبه  1400/08/03

شماره : 1218

شرکت های دانش بنیان بخشی از اقتصاد شده اند

 رئیس اداره حفاظت محیط زیست بجستان با بیان اینکه تاکنون موردی از 
بیماری طاعون نشخوارکنندگان در شهرستان بجستان و مناطق تحت حفاظت 
اداره  محیط زیست بجستان مشــاهده نشده، افزود: در مورد بیماری طاعون 
نشخوارکنندگان کوچک انجام اقدامات پیشگیرانه در جلوگیری و کاهش شیوع 
بیماری بسیار موثر است، از طرفی تعاملات مشترک با دامپزشکی و همچنین 
ادارات محیط زیست شهرستان های اطراف در جلوگیری از پراکنش بیماری و 

پیشرفت آن نقش چشمگیری دارد.
مجتبی رضانژاد عنوان کرد: به منظور جلوگیری از شیوع بیماری طاعون 
نشــخوارکنندگان کوچک اقدامات پیشــگیرانه ای در مناطق حفاظت  شده 

شهرستان بجستان انجام شده  و یا در حال انجام است.
وی اظهار کرد: با هماهنگی و همکاری دامپزشکی شهرستان بجستان تمام 
دام های روســتاهای مجاور و یا واقع در منطقه حفاظت  شده هلالی و منطقه 
حفاظت شده افتخار در مقابل بیماری طاعون نشخوارکنندگان کوچک و سایر 

بیماری ها واکسینه شده اند.
رضانژاد ضدعفونی آبشخورهای حیات  وحش را از جمله اقدامات پیشگیرانه 
مهم در زمینه این بیماری دانست و خاطرنشان کرد: ضدعفونی آبشخورهای 
حیات وحــش و جلوگیری از ورود دام های اهلی به این آبشــخورها می تواند 
نقش مهمی در پیشگیری از شیوع بیماری طاعون نشخوار کنندگان کوچک 

داشته باشد.
وی افزود: آبشخورهایی که برای حیات  وحش در مناطق حفاظت شده احداث 
می شــود، به گونه ای ساخته  می شود که امکان استفاده  دام اهلی از آن وجود 
نداشته باشد و ورود دام های اهلی به آبشخور ممنوع می شود. از طرفی آبی که 

برای این آبشخورها توسط تانکر تهیه می کنیم، سعی می شود از منبعی تامین 
شده باشد که آلودگی به بیماری ها نداشته باشد و به همین منظور منابع آبی و 
مخازن بتنی را که در منطه احداث کردیم از رودخانه ها و آبگیرهای خود منطقه 
آبگیری می کنیم که آب تمیز و فاقد بیماری در اختیار حیات وحش قرار گیرد.

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت بجستان تصریح کرد: پایش مداوم و 
مستمر منطقه به جلوگیری و کاهش بیماری بسیار کمک می کند به همین 
منظور محیط بانان ما گشــت و پایش مداوم و همیشــگی در مناطق دارند و 
به محض مشــاهده  علائم بیماری، موارد مشکوک به بیماری و یا مشاهده ی 
لاشــه هایی که نشانه های بیماری را داشته باشــند مراتب را به اداره گزارش 
می دهند تا با هماهنگی دامپزشکی و اداره کل، اقدامات لازم در زمینه امحاء 

لاشه ها و یا نمونه گری از لاشه ها انجام شود.

وی افزود: محیط بانان با پایش در منطقه پروانه چرا و موضوع واکسیناسیون 
دام هایی که در مناطق چرا می کنند را پیگیری می کنند و اگر دامداری اقدام 

به واکسیناسیون دامهایش نکرده باشد، این دام ها از منطقه خارج می شوند.
رضانژاد تصریح کرد: با توجه به اینکه در سال های گذشته مواردی از ابتلای 
به بیماری طاعون نشــخوار کنندگان کوچک در منطقه  حفاظت  شده هلالی 
داشتیم، پیش بینی این است که حیات وحش این منطقه به یک ایمنی گله ای 
رسیده باشند و چنانچه بیماری شیوع پیدا کند ابتلای به بیماری کمتر بوده و 

نسبت به قبل تلفات کمتری خواهند داشت.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت بجســتان گفت: شهرستان بجستان 
دارای دو منطقه حفاظت شده هلالی و افتخار است که منطقه حفاظت شده 
هلالی با وسعتی بالغ بر ۱۲۰ هزار هکتار بین گناباد و بجستان مشترک است 
و حدود ۸۰ هزار هکتار آن در حوزه حفاظتی محیط زیســت بجســتان و در 
شرق شهرستان بجستان واقع شده است؛ منطقه حفاظت شده افتخار نیز با 
وسعتی حدود ۷۰ هزار هکتار در غرب شهرستان بجستان قرار دارد و از جمله 
مهمترین گونه های جانوری این مناطق می توان به قوچ، میش، کل و بز،آهو، 

پلنگ و احتمالا یوزپلنگ اشاره کرد.
بیماری طاعون نشخوارکنندگان کوچک یا PPR یک بیماری ویروسی بسیار 
واگیر است که قابل سرایت از دام اهلی به حیوانات وحشی نیز هست و بیشتر 
در مکان هایی مشاهده می شود که دام اهلی در تماس با حیوانات وحشی است 
و یا از آبشــخورهای مشترک استفاده می کنند. از جمله مهمترین علائم این 
بیماری تب، تنگی نفس، ریزش ترشحات از چشم و بینی، زخم دهان، اسهال 

بدبو و سرفه است و دام مبتلا به بیماری به شدت لاغر شده و تلف می شود.

اقدامات پیشگیرانه نقش مهمی در کاهش شیوع طاعون

 رئیس پارک علم و فناوری خراسان گفت: 
در حال حاضر شرکت های دانش بنیان جزئی از 
روند اقتصاد است و نمی توان به همین سادگی 
آن  را نادیده گرفت. دانش  بنیانی ها قوت قلب 

ما هستند.
رضــا قنبری ظهر امروز در مراســم اولین 
سالگرد افتتاح ساختمان تیراژ که در مرکز شماره 
یک فنی و حرفه ای مشهد برگزار شد، اظهار کرد: 
معمولا مدیران دولتی بیشتر از افعال مضارع و 
آینده استفاده استفاده می کنند. امروز دور هم 
جمع شده ایم تا راه اندازی یک ساختمان ۹۰۰ 

متر مربعی را جشن بگیریم. 
وی افزود: نوآوری کردن و تبدیل یک فعل 
مضارع به ماضی در فضای انجام مسئولیت های 
دولتی بسیار دشــوار و پیچیده است. پایداری 
این مدل به موفقیت مسئولان آن وابسته است. 
در صورتی که این مدل در خراســان رضوی با 
موفقیت اجرایی شود، شاهد اجرایی شدن آن در 
پارک و استان های دیگر نیز خواهیم بود. برای به 
اینجا رسیدن این مدل از توسعه فناوری زحمت 
بسیاری کشیده شده است. فضای کسب و کار 
کشور رتبه ای بالاتر از ۱3۰ دارد؛ به این معنی 
که کشورهای بسیاری از ما جلوتر هستند. غیر از 
خود ما کسی نمی تواند مشکلات ما را حل کند. 
قوت قلب ما بچه های فعال در حوزه دانش بنیان 
هستند تا محصولات خود را بفروشند و بسازند. 
از همــگان خواهش می کنم تا از ظرفیت های 
ایجاد شده استفاده کنند. امیدوارم تکرار فعل 
ماضی را هر روز بیشــتر از روز قبل ببینیم. ما 
اولین پارک کشور هستیم که توسط سازمان 
شورای گسترش به عنوان مدل »پردیس علم و 

فناوری« شناخته می شویم.
رئیس پارک علم و فناوری خراسان بیان کرد: 
نسل های متفاوتی از پارک های علم و فناوری 
وجود دارد. نســل اول پارک علم و فناوری در 
برگیرنده استقرار و نسل دوم شامل استقرار و 
خدماتی برای تجاری ســازی است. نسل سوم 
پارک هــای علم و فناوری را نســل پارک های 
شبکه ای می نامیم. پارک های شبکه ای به معنای 
ارائه سرویس ها با کمک دیگران است. اصطلاحا 
در پارک های شبکه ای هم آفرینی می کنیم. به 
وسیله این مدل از پارک تقاضاها هدایت شده، 
دولــت کوچک تر و کیفیت خدمــات بهتر و 

سریع تر می شود.
وی تصریح کرد: ما هنوز گاهی شــاهد این 
موضوع هستیم که کارآموزان نمی دانند شرکت 

دانش بنیان به چه معنی اســت. این موضوع 
نشان دهنده ضعف ما در فرهنگ سازی است. 
پارک علم و فناوری بایستی به عنوان یک پلتفرم 
توسعه در نظر گرفته شده و سایر ارگان ها زیر 
نظر آن خدمات خود را ارائه دهند. تا زمانی که 
بر فرهنگ نوآوری کار نشــود، همه بضاعت و 
امکاناتی که فراهم می شود، کارآیی لازم را ندارد. 
قنبری با اشــاره به فعالیت های پارک علم 
و فناوری در زمینه زیست فناوری خاطرنشان 
کرد: در جهت توســعه پلتفرم ها در نظر داریم 
پردیس ســلامت ثامن را با همکاری آســتان 
قدس رضوی ایجاد کنیم. در حال حاضر پارک 
را به عنوان یک پلتفرم توسعه در نظر گرفته و 
همــکاران خود را به یکدیگر معرفی می کنیم. 
اصلی ترین کار پــارک در این زمینه با یکی از 

بزرگترین شرکت ها تحقق این هدف است که 
تجهیزات، آزمایشگاه ها و بازار مورد نیاز صنایع 
را فراهم کند. از طرف دیگر با کمک دانشگاه های 
اســتان در مسیر عرضه محصولات خدماتی را 
ارائه کنیم. شهر مشهد در حال حاضر میزبان 
چندین پارک از جمله پارک علوم پزشکی است. 
بزرگ ترین کاری که ما در سال ۱۴۰۰ خواهیم 
کرد، تلاش برای نزدیک کردن همکارانمان به 
یکدیگر است. در این زمینه اقدامات لازم انجام 
شده و در فرصتی مناسب آغاز به کار خواهیم 
کرد. استراتژی ما این است که سرعت رسیدن 
ایده به بازار را به کمک شبکه سازی بالا ببریم. 
ما دانشگاه یا بازار نیستیم بلکه متصل کننده 

این ۲ ارگان به یکدیگریم.
رئیس پارک علم و فناوری خراسان گفت: 

زمانی کــه محدودیتی برای افــراد به وجود 
می آید نیازمند تاب آوری و سرعت انعطاف پذیری 
بیشتری است. کسانی می توانند در این مسیر 
موفق تر باشند که وابستگی شان به علم بیشتر 
بوده و می توانند از علمشان استفاده کنند. تحریم 
برای شرکت هایی که می توانند خود را با شرایط 
سازگار کنند، یک فرصت است. با وجود تحریم ها 
ارگان های داخلی مجبور شدند تا به شرکت های 
دانش بنیان اعتماد کنند. ما نمی توانیم در دنیا 
بدون داشتن ارتباط زندگی کنیم و این موضوع 
ضعف امروز شرکت هایی است که نتوانستند با 
تحریم سازگار شوند. تحریم ها بهترین فرصت 

برای شرکت های دانش بنیان بود. 
وی افزود: اکثر مدیران مجموعه های مختلف 
دولتی و خصوصــی، علاقه مند به بهره بردن از 
شرکت های دانش بنیان و فناور هستند. قوانین، 
مقررات، نظارت ها و سخت گیری ها سد راه این 
مسیر است. خرید از شرکت های خارجی نسبت 
به خرید از شرکت های دانش بنیان داخلی راه 
آسان تری در نظر گرفته می شود. برداشته شدن 
تحریم ها بر روند رشد شرکت های دانش بنیان 
تاثیر خواهد گذاشت.قنبریی خاطرنشان کرد: 
بزرگ ترین عاملی که می تواند یک شــبکه و 
سیســتم را زنده  نگه دارد اعتماد است که آن 
را جلــب کردیم. جوانان حتما راه خود را پیدا 
می کنند. درحال حاضر نزدیک به ۶۰۰۰ نفر در 
مجموعه پارک استان مستقر هستند که تنها یک 
سوم از شرکت های دانش بنیان استان را شامل 
می شود. در صورتی که قوانین و مقررات هر روز 
عوض شود، شرکت های دانش بنیان نمی توانند 

خود را با شرایط وقف دهند.

 ســرمایه و تــوان خــود را بــرای خدمت گــزاری بــه کار 
ــت ــم گرف خواه

اســتاندار خراســان رضــوی در جمــع جانبــازان ۷۰ درصــد دفــاع مقــدس 
گفــت: می خواهــم بــه همرزمــان قدیمــی خــود اطمینــان و قــول بدهــم کــه 
هــر آنچــه ســرمایه و تــوان دارم، بــرای خدمتگــزاری در ایــن نظــام مقــدس 

و بــرای آحــاد مــردم بــه کار خواهــم بســت.
ــوی،  ــان رض ــتانداری خراس ــی اس ــط عموم ــزارش اداره کل رواب ــه گ ب
یعقوبعلــی نظــری در مراســم جشــن میــلاد پیامبــر مهربانــی و امــام 
ــزار شــد  ــازان ۷۰ درصــد برگ ــا حضــور خانواده هــای جانب ــه ب صــادق)ع( ک
ضمــن تبریــک ایــن اعیــاد مبــارک و فرخنــده، اظهــار کــرد: یــاد و خاطــره 
ــه ارواح  ــم و ب ــی می داری ــوی گرام ــل معن ــن محف ــز را در ای ــهدای عزی ش

ــتیم. ــلام می فرس ــان درود و س ــه آن ــه هم طیب
ــرد:  ــان ک ــرافراز بی ــازان س ــه جانب ــان رضــوی خطــاب ب ــتاندار خراس اس
ــود  ــام ش ــن تم ــر م ــت ب ــد حج ــبب ش ــوی س ــع معن ــن جم ــور در ای حض
کــه بدانــم چــه وظیفــه  و مســوولیتی بــر عهــده دارم. بــا حضــور مســئولین 
همــدل و همــراه در اســتان بســیار امیــدوارم کــه ایــن نگاه هــای مشــترک و 

ــت. ــاز اس ــاده کارس ــات فوق الع ــبرد اقدام ــادی در پیش اعتق
ــود  ــه وج ــر ب ــوی مفتخ ــان رض ــتان خراس ــه در اس ــان اینک ــا بی وی ب
ــرد:  ــد ک ــتیم، تاکی ــان هس ــم آن ــای معظ ــازان و خانواده ه ــک جانب ــک ت ت
ــا بتوانیــم در ایــن  احساســمان ایــن اســت کــه همــه چیــز فراهــم شــده ت
ــیار  ــه بس ــک مقدم ــیر و در ی ــم. در مس ــزاری کنی ــدس خدمتگ ــتان مق اس
خوبــی قــرار گرفتیــم. در ایــن راســتا بــا ایــن شــرایط فعلــی و خدمتگزارانــی 
ــا  ــور م ــا کش ــتند، حتم ــغول هس ــت مش ــه خدم ــص ب ــت خال ــا نی ــه ب ک
مشــمول نــزول بــرکات الهــی واقــع خواهــد شــد و بــه ایــن بســیار امیــدوار 

ــتیم. هس
ــت:  ــت، گف ــر کاری لازم اس ــتازی در ه ــه پیش ــان اینک ــا بی ــری ب نظ
ــداران  ــزو پرچم ــدس ج ــاع مق ــا در دف ــز م ــازان عزی ــه جانب ــه ک همانگون
و پیشــتازان بودنــد، در عرصه هــای دیگــر هــم نیازمنــد جلــوداری و 

پرچمــداری هســتیم.
ــتان،  ــئولین اس ــان مس ــی می ــه همدل ــود روحی ــه وج ــاره ب ــا اش وی ب
خاطرنشــان کــرد: مســئولین در اســتان بــرای خدمتگــزاری وفــاق و همدلــی 
ــای  ــن چتره ــل ای ــه ذی ــتیم ک ــن هس ــی مطمئ ــل اله ــه فض ــذا ب ــد، ل دارن

ــم. ــت کنی ــم خدم ــو شایســته ای بتوانی ــه نح ــوی ب معن
ــازان  ــان جانب ــور در می ــا حض ــن ب ــوی همچنی ــان رض ــتاندار خراس اس
ســرافراز و خانواده هــای آنــان بــه صــورت چهــره بــه چهــره بــا آنــان دیــدار 
ــان، دســتورات مقتضــی  کــرد و ضمــن اســتماع مطالبــات و دغدغه هــای آن

ــرای حــل مشکلاتشــان صــادر نمــود. را ب
  

ــواف  ــرورش خ ــوزش و پ ــه آم ــه ب ــنگان ۳ مدرس ــولاد س  ف
ــل داد تحوی

شــرکت معدنــی فــولاد ســنگان خراســان وابســته بــه فــولاد مبارکــه در 
آیینــی کــه دوشــنبه، ســوم آبــان مــاه، برگــزار شــد، ســه مدرســه را افتتــاح 

کــرد کــه در اختیــار آمــوزش و پــرورش خــواف قــرار داد.
ــروز در مراســم  ــولاد ســنگان خراســان ام ــی ف ــل شــرکت معدن مدیرعام
بهــره بــرداری از ایــن مــدارس کــه در مدرســه شــمیم مهــر شــهر نشــتیفان 
ــه  ــل ب ــتای عم ــت: در راس ــد، گف ــزار ش ــواف برگ ــتان خ ــع شهرس از تواب
مســئولیت های اجتماعــی شــرکت فــولاد مبارکــه بــه همــت شــرکت فــولاد 
ســنگان اقــدام بــه ســاخت هفــت مدرســه در حــوزه شهرســتان کــرده کــه 
ــاح  ــاری افتت ــال ج ــه در س ــه مدرس ــته و س ــال گذش ــه در س ــار مدرس چه

شــد.
علــی امرایــی افــزود: یکــی از مهــم تریــن وظایــف شــرکت ها، مســئولیت 
ــی،  ــئولیت های اجتماع ــم در مس ــث مه ــی از مباح ــت و یک ــی اس اجتماع
موضــوع آمــوزش و زیرســاخت های آموزشــی اســت. مجموعــه فــولاد 
ســنگان نیــز تــلاش کــرد در راســتای انجــام مســئولیت اجتماعــی اقداماتــی 
ــاخت  ــا س ــرد: ب ــوان ک ــاند.وی عن ــام برس ــه انج ــا ب ــن حوزه ه ــام ای در تم
ــای آموزشــی  ــه فضاه ــع فضــای آموزشــی ب ــر مرب ــدارس 3۰۰۰ مت ــن م ای
شهرســتان اضافــه و بــرای ســاخت ایــن مــدارس ۱۵۰ میلیــارد ریــال هزینــه 

شــده اســت.
ــا  ــد ب ــاخت ۴۲ کلاس جدی ــه س ــم تفاهم نام ــرا ه ــزود: اخی ــی اف امرای
ــد  ــدارس منعق ــازی م ــعه و نوس ــازمان توس ــنگان و س ــولاد س ــارکت ف مش
ــد  ــوزان بتوانن ــش آم ــود و دان ــع ش ــی مرتف ــود کلاس درس ــا کمب ــده ت ش
ــی  ــر آموزش ــاخص های باکیفیت ت ــا ش ــتاندارد و ب ــی اس ــای آموزش در فض

ــد. ــل کنن تحصی
ــز  ــعه و تجهی ــازی، توس ــی اداره کل نوس ــای مردم ــارکت ه ــاون مش مع
ــدارس  ــرد م ــت: کارک ــم گف ــن مراس ــز در ای ــوی نی ــان رض ــدارس خراس م
انسان ســازی اســت. مدرســه تربیت گــر انســان هایی اســت کــه همــه 
ــد.  ــب می کنن ــبی کس ــور نس ــه ط ــری را ب ــاز بش ــل ممت ــات و خصای صف
مدرســه بایــد جایــی باشــد کــه شــهروندانی مفیــد و خدمتگــزار را تربیــت 
ــی  ــاق م ــت اتف ــم و تربی ــش گانه تعلی ــاحات ش ــوع در س ــن موض ــد و ای کن
ــران مدرسه ســاز در راســتای توســعه  افتد.ســعید طاهــری اظهــار کــرد: خی

ــتند. ــن هس ــی نقش آفری ــلاح اجتماع ــی و اص فرهنگ
وی گفــت: مدرســه یــک مــکان نیســت بلکــه یــک امــکان و ابــزار بــرای 

ــازد.  ــه را می س ــده جامع ــت و آین ــدن انسان هاس ــکوفا ش ش

 تعمیر 2۰ باب مسجد در لرستان
 معــاون اوقــاف لرســتان گفــت: از ابتــدای ســال جاری تاکنــون بــا 
ــن  ــاجد و اماک ــاب از مس ــرات ۱۴ ب ــاجد، تعمی ــای مس ــارکت هیئت امن مش
ــاب مســجد دیگــر نیــز  مذهبــی اســتان انجــام گرفتــه و تعمیــرات شــش ب
در دســت اقــدام است.مســلم رضایی پــور بیــان کــرد: در راســتای کمــک بــه 
ــش  ــا رویکــرد افزای ــی اســتان، ب ــل مســاجد و اماکــن مذهب ــر و تکمی تعمی
مشــارکت های مردمــی و هیئــت  امنــای مســاجد و اماکــن مذهبــی در 
ــاب از  ــای کار ســه ب ــح پ ــه، مصال ــی اماکــن متبرک راســتای عمــران و آبادان

ــی اســتان انجــام شــد. ــن مذهب مســاجد و اماک
ــارات  ــل اعتب ــی از مح ــن مال ــا تامی ــه ب ــا ک ــن پروژه ه ــزود: در ای وی اف
عمرانــی ســال ۹۹ انجــام پذیرفــت، ۴۰ شــاخه پروفیــل ۴۰ * ۶۰ بــه 
ــه  ــودن محوط ــقف نم ــه مس ــک ب ــرای کم ــرم ب ــی ۶۰۰ کیلوگ وزن تقریب
ــداد  ــاد، تع ــتان خرم آب ــه شهرس ــش زاغ ــل)ع( بخ ــرت ابوالفض ــجد حض مس
ــران بخــش مرکــزی  ــرای حســینیه روســتای گری چهــار شــاخه IPE ۲۲۰ ب
شهرســتان سلســله و مقــدار ۱۴ تــن مصالــح ســنگی شــامل ماســه شســته 
ــزی  ــه بتن ری ــرای کمــک ب ــن ســیمان تیــپ دو، ب و شــن نخــودی و ۱.۵ ت
ــع بخــش  ــی)ع( روســتای ســراب کی از تواب ــام عل کــف محوطــه مســجد ام
ــه  ــن متبرک ــن اماک ــای ای ــل هیئت امن ــی، تحوی ــتان چگن ــزی شهرس مرک
شــد.رضایی پور بــا بیــان اینکــه مشــارکت و همراهــی هیئت امنــای مســاجد 
و اماکــن مذهبــی، نقــش بســزایی در پیشــبرد فعالیت هــای عمرانــی، تعمیــر 
و مرمــت ایــن اماکــن داشــته و دارنــد، گفــت: از ابتــدای ســال جاری تاکنــون 
و از محــل همیــن اعتبــارات، تعمیــرات ۱۴ بــاب از مســاجد و اماکــن مذهبــی 
اســتان انجــام گرفتــه و تعمیــرات شــش بــاب مســجد دیگــر نیــز در دســت 

اقــدام اســت.

جلســه امروز دو تن از نمایندگان کرمانشاه با اعضای 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان دام زنده استان به 
پیگیری رفع مشــکلات دامداران در این زمینه و پیگیری 
برای تعیین گمرک کرمانشاه به عنوان پایلوت صادرات دام 

زنده کشور اختصاص داشت.
نوربخش حاتمی رییس سازمان جهاد کشاورزی کرمانشاه 
در این جلسه با اشاره به آزاد شدن صادرات دام زنده، گفت: 
چندین نکته در این مورد حائز اهمیت است که درخواست 
داریم حتما در امر صادرات دام زنده لحاظ شود. اول اینکه 
کار در این زمینه به بخش خصوصی سپرده شده و بخش 

دولتی ورودی نداشته باشد.
وی افزود: از طرفی بحث تهاتری که در این زمینه مطرح 
شده و اینکه به میزان صادرات دام زنده، واردات گوشت قرمز 
صورت گیرد قابل پذیرش نیســت، چرا که این دومقوله از 
یکدیگر جداست و یک صادر کننده نمی تواند مانند یک 

وارد کننده عمل کند.
حاتمی گفت: از طرفی درخواست داریم بحث صادرات 
به اسفندماه موکول شود، چرا که در حال حاضر تعداد دام 
کافی برای این موضوع نداریم و اگر صادارت صورت گیرد 
امکان افزایش قیمت گوشت وجود دارد و در آن صورت همه 
چیز سرصادرکنندگان دام زنده می شکند و بهتر است این 
موضوع فعلا به تاخیر افتاده و طی این مدت برنامه ریزی، 

اخذ مجوزهای لازم و کارهای اداری آن صورت گیرد.
داریوش پناهی دبیر اتاق بازرگانی اســتان هم در این 
جلســه با تاکید بر لزوم تاخیر در اجرای صادرات دام زنده 
گفت: پیشنهاد ما این است که این کار به فروردین ماه سال 
آینده موکول شــود که تعداد دام در کشور افزایش یابد و 

مشکلی در بحث تامین گوشت داخلی ایجاد نشود.
وی افزود: صادرات دام زنده با واردات گوشــت قرمز دو 
مقوله جدا از یکدیگر هستند و یک صادر کننده نمی تواند 
مانند یک وارد کننده عمل کند و باید اجازه دهیم هریک 
از این دو گروه کار خود را انجام دهند وهیچ یک جایگزین 

دیگری نشود.

پناهی گفت: نکته مهم دیگر این اســت که با صادرات 
دام زنده هم مانند صادرات کالاهای دیگر برخورد شــود 
و موارد مثل حواله ای و ... نداشــته باشــیم که این وسط 

تخلفی شکل نگیرد.
وی تاکید کرد: پیشــنهاد  بعــدی هم تعیین گمرک 
کرمانشاه به عنوان گمرک تخصصی برای صادرات دام زنده 
اســت، چرا که عمده صادرات دام مربوط به همین استان 
اســت و گمرک استان سابقه طولانی و تخصص کافی در 
این حوزه را دارد و علاوه بر این زیرســاخت های مناسب 

انجام این کار هم در استان فراهم است.
ایرج نوری دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
دام زنده استان نیز در این نشست بر تاخیر در اجرای صادرات 
دام زنده تاکید کرد و افزود: اگر در این فصل صادرات انجام 
دهیم با جهش قیمت گوشــت قرمز مواجه خواهیم شد و 

نیاز است که این کار چندماهی به تاخیر بیافتد.
وی افزود: انتظار دیگر این است که صفر تا صد صادرات 

دام زنده با هماهنگی اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
دام زنده باشــد و کرمانشاه هم به عنوان مرکز صادرات در 

این زمینه معرفی شود.
عبدالرضا مصری نایب رییس مجلس هم در این نشست 
با اشــاره به تغییر رویکرد وزارت جهاد کشاورزی در دولت 
جدید و مشورت گرفتن از فعالان حوزه کشاورزی گفت: در 
دولت قبل متاسفانه مشکلات بسیاری داشتیم، بطور مثال 
افــرادی در خصوص صادرات دام زنده تصمیم گیری می 
کردند که نه خودشان دامدار بودند و در این زمینه اطلاع 
داشتند و همین امر موجب بروز مشکلات بسیاری شده بود.

وی افــزود: بطور مثال در دولت قبل صادرات دام زنده 
ممنوع شــده بود اما در این میان عده ای خاص در اطراف 
وزیر جهاد کشــاورزی این کار را انجام می دادند و هرکس 
می خواســت صادرات انجام دهد باید سهمی به این افراد 
داده تا بتواند صادرات کند و دامداران بســیاری سند چک 
هایی که در وجه این اشــخاص نوشته اند ارائه کرده اند و 

با پیگیری برای استیضاح برخی مانع شدند، اما در نهایت 
معاون وزیر برکنار شد.

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی گفت: 
خوشبختانه وزیر جدید جهاد کشاورزی هم جوان است و 
هم با انگیزه و هم فردی اهل مشــورت است و نگاهش به 

بخش خصوصی بسیار مثبت است.
مصری با اشــاره به آزاد شدن صادرات دام زنده گفت: 
در حال حاضر مصوبه دولت بر این است که از یک گمرک 
این کار صورت گیرد و پیگیر هستیم گمرک کرمانشاه در 
این زمینه پایلوت شود، چرا که هم سابقه و تجربه طولانی 
در این زمینه داشته و هم از زیرساخت های خوبی در این 

زمینه برخوردار است.
مصری نیز بر تاخیر در شــروع صادرات دام زنده تاکید 
کرد و افزود: با فعال شدن دوباره رستوران ها و ... در حال 
حاضر مصرف گوشت در حال افزایش است و اگر صادرات 
دام در این زمان انجام شود همه کاسه و کوزه های گرانی 

گوشت بر سر صادرکنندگان دام زنده می شکند.
محمد رشیدی دیگر نماینده مردم کرماشاه در مجلس 
شــورای اسلامی هم بر پایلوت شــدن کرمانشاه در بحث 
صــادرات دام زنده تاکید کرد و افزود: کرمانشــاه تجربه 
خوبی در این زمینه دارد و می تواند این موضوع را به خوبی 

مدیریت کند.
وی افزود: علاوه بر این کرمانشاه زیرساخت های خوبی 
در بحث صادرات دام زنده دارد، بنابراین تمام شرایط لازم 
برای پایلوت شدن در این زمینه را داراست.عضو هیات رییسه 
مجلس با اشاره به فعال کردن کمیسیون کشاورزی مجلس 
گفت: در دوره های قبل این کمیسیون حقیقتا مظلوم بود و 
فعالیتی که باید نداشت، اما در این دوره آن را فعال کردیم 
و با ارائــه برخی طرح ها از جمله » طرح خرید تضمینی 
محصولات کشاورزی« عملا در آن یک جهش ایجاد کردیم.

رشیدی گفت: با هماهنگی که میان این کمیسیون و 
وزارت جهاد کشاورزی وجود دارد امیدواریم بتوانیم منشا 

خیر در حوزه کشاورزی کشور شویم.

پیگیری برای پایلوت شدن کرمانشاه در صادرات دام زنده کشور

 تعمیر 2۰ باب مسجد در لرستان
 معــاون اوقــاف لرســتان گفــت: از ابتــدای ســال جاری تاکنــون بــا مشــارکت هیئت امنــای مســاجد، تعمیــرات ۱۴ بــاب از مســاجد و اماکــن مذهبــی اســتان انجــام گرفتــه و تعمیــرات شــش بــاب مســجد دیگــر نیــز در 
دســت اقــدام است.مســلم رضایی پــور بیــان کــرد: در راســتای کمــک بــه تعمیــر و تکمیــل مســاجد و اماکــن مذهبــی اســتان، بــا رویکــرد افزایــش مشــارکت های مردمــی و هیئــت  امنــای مســاجد و اماکــن مذهبــی در راســتای 

عمــران و آبادانــی اماکــن متبرکــه، مصالــح پــای کار ســه بــاب از مســاجد و اماکــن مذهبــی اســتان انجــام شــد.
وی افــزود: در ایــن پروژه هــا کــه بــا تامیــن مالــی از محــل اعتبــارات عمرانــی ســال ۹۹ انجــام پذیرفــت، ۴۰ شــاخه پروفیــل ۴۰ * ۶۰ بــه وزن تقریبــی ۶۰۰ کیلوگــرم بــرای کمــک بــه مســقف نمــودن محوطــه مســجد 
ــح ســنگی شــامل ماســه شســته و  ــن مصال ــدار ۱۴ ت ــران بخــش مرکــزی شهرســتان سلســله و مق ــرای حســینیه روســتای گری ــار شــاخه IPE ۲۲۰ ب ــداد چه ــاد، تع ــه شهرســتان خرم آب حضــرت ابوالفضــل)ع( بخــش زاغ
ــع بخــش مرکــزی شهرســتان چگنــی، تحویــل هیئت امنــای ایــن اماکــن متبرکــه  ــه بتن ریــزی کــف محوطــه مســجد امــام علــی)ع( روســتای ســراب کی از تواب ــرای کمــک ب شــن نخــودی و ۱.۵ تــن ســیمان تیــپ دو، ب
شــد.رضایی پور بــا بیــان اینکــه مشــارکت و همراهــی هیئت امنــای مســاجد و اماکــن مذهبــی، نقــش بســزایی در پیشــبرد فعالیت هــای عمرانــی، تعمیــر و مرمــت ایــن اماکــن داشــته و دارنــد، گفــت: از ابتــدای ســال جاری 

تاکنــون و از محــل همیــن اعتبــارات، تعمیــرات ۱۴ بــاب از مســاجد و اماکــن مذهبــی اســتان انجــام گرفتــه و تعمیــرات شــش بــاب مســجد دیگــر نیــز در دســت اقــدام اســت.
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محمود رضایی  -   ایــده روز  |  مالک 
باشگاه تراکتور گفت: تراکتور به پوست اندازی 
نیاز داشت و سعی مان را می کنیم به تیم بیشتر 

کمک کنیم تا در آینده با قدرت جلو برود.
محمدرضــا زنوزی مطلــق، 3 مهرماه، در 
جمع خبرنگاران در خصوص دلایل حضورش 
در ســازمان لیگ، اظهار کرد: جلسه ی ما در 
خصوص تبلیغات محیطی بود که بحث هایی 
انجام شد و به یکسری از تفاهمات نیز رسیدیم 
و امیــدوارم طی هفته های آتی به یک نتیجه 

مشخص برسیم.
وی در خصوص آخرین وضعیت تراکتور، 
گفت: خدا را شــکر پنجره نقل و انتقالاتی ما 
باز اســت که زمانبر بودن پروســه ی دریافت 
پول توسط میمبلا، عامل ثبت نشدن قرارداد 

بازیکنان در هفته اول بود.
وی ادامه داد: زمانی می گویند پنجره بسته 
است که تیم نتواند در بازه مشخص شده برای 
نقل و انتقالات یارگیری کند؛ ما بازیکنان لازم 
را جــذب کرده بودیم و هنــوز ۲۰ روز هم از 
نقل و انتقالات باقی مانده است و پنجره نقل 

و انتقالاتی تراکتور هیچ گاه بسته نمی شود.
زنوزی خاطرنشان کرد: یک سری اشتباهاتی 
طی یکی دو سال اخیر در باشگاه رخ داده که 
نتیجه آن به وجود آمدن بدهی سنگینی برای 
باشگاه شده است که با پرداخت شدن بخش 
عمده بدهی ها، تنها بدهی یکی دو بازیکن باقی 

مانده که آن را نیز پرداخت می کنیم.
وی افزود: جا دارد از آقای هوشنگ نصیرزاده 
و آقای خطیر در خصوص پرداخت بدهی ها و 
حل مشکلات پرونده های خارجی تشکر کنم. 
آقایان نصیرزاده و خطیر سنگ تمام گذاشتند. 

سوتفاهماتی در گذشته ایجاد شده بود و بنده 
حرف هایی در خصوص این افراد زده بودم که 
این شجاعت را دارم که اشتباهاتم را بپذیرم و 

از این افراد عذرخواهی کنم. 
وی با تأکید بر اینکه نباید تراکتور را با باشگاه 
دیگری قیاس کرد، گفت: گذشته ی باشگاه های 
گسترش فولاد و ماشین سازی کنونی را بررسی 
کنید. آقای سمندر هشــت سال مدیرعامل 
گســترش فولاد بود و از این حیث در فوتبال 
ایران رکورددار است؛ همچنین این تیم از حیث 
مربی هم ثبات داشــت. اینکه تراکتور ثبات 

ندارد، مشکل بنده نیست. تراکتور قضیه اش 
فرق می کند. این باشــگاه پرهوادارترین تیم 
آسیاست و انتظارات فوق العاده از آن زیاد است. 
مالک باشگاه تراکتور تأکید کرد: بنده برای 
جمع شدن حرف و حدیث مشکلات را گردن 
گرفته و می گویم اشتباه از من است؛ من هم در 
انتخاب ها و مدیریت اشتباهاتی داشتم؛ اما تمام 
تقصیرها گردن من نیست. تراکتور چند صد 
صفحه هواداری در شبکه های اجتماعی دارد و 
برخی ها از این طریق اعمال نظر هم می کنند. 
وی در خصوص طلب منصوریان، گفت: بر 

اساس قانون، وقتی بازیکن و مربی از یک تیم 
جدا می شــوند، طلب آنان تا زمانی پرداخت 
می شود که آنان به باشگاه جدیدی اضافه نشوند. 
این موضوع هم حل می شود.وی خاطرنشان 
کرد: ما نیم فصل نخســت فصل گذشــته با 
چندین ســتاره  ۲۲ امتیاز و نیم فصل دوم با 
همین تیم کنونی ۲3 امتیاز کســب کرده و 
چهارم شدیم و می توانستیم در صورت قهرمانی 
استقلال، سهمیه آسیا کسب کنیم. امیدمان را 
از دست نمی دهیم و تراکتور به پوست اندازی 
نیاز داشت و سعی مان می کنیم به تیم بیشتر 

کمک کنیم تا در آینده با قدرت جلو برود.
زنوزی گفت: بنده یک تراکتوری هستم و 
به هیأت فوتبال هم گفته بودم که اگر کسی 
خواستار خرید تراکتور است، معرفی کنند که 
هیچ مشتری پیدا نشد و حتی شرکت مس نیز 
رغبتی برای خرید تراکتور نداشت. ما خودمان 
با قدرت ادامه می دهیم و شرایط را برای ایجاد 

ثبات و موفقیت تیم فراهم می کنیم.
وی با بیــان اینکه فوتبــال ایران مریض 
است، گفت: ما روز گذشته نامه ای به ریاست 
فدراسیون فوتبال ارسال کرده و خواستار نجات 
فوتبال شده ایم. فقط چند تیم خصوصی وجود 
دارد و مابقی دولتی هســتند و مهم نیســت 
درآمدشــان از کجا باشــد؛ ولی ایجاد منابع 
درآمدی برای بخش خصوصی مهم اســت. با 
این روش صنعت فوتبــال را نابود می کنیم. 
بخش خصوصی در هیچ صنعتی نمی تواند با 
دولت رقابت کند. چطور با تیم های دولتی که 
پول آنچنانی به بازیکنان می دهند، رقابت کنیم؟ 
برای ایجاد رقابت ســالم، باید منابع درآمدی 
باشگاه ها را به آنان بدهیم.وی تأکید کرد: درآمد 
حاصل از تبلیغات محیطی فقط برای چهار تیم 
مهم است. ما هزینه می کنیم و مابقی تیم ها 
از آن ارتــزاق می کنند. حق و حقوق تیم های 
پرطرفدار ایران باید مشخص شود و آیین نامه 
برگزاری مســابقات اصلاح شــود.  زنوزی در 
پایان گفت: تقسیم درآمد حاصل از تبلیغات 
محیطی را بر اساس رتبه تیم ها انجام می دهند؛ 
این درحالیست که این تقسیم بندی باید بر 
اساس تعداد هواداران تیم ها باشد. بهتر است 
تبلیغات محیطی به خود باشگاه ها واگذار شود 
و ما هزینه ای به سازمان لیگ پرداخت می کنیم.

 تراکتور به پوست اندازی نیاز داشت

سرمربی فجر سپاسی از مسائل موجود پیرامون تیمش انتقاد کرد.
 در هفته دوم لیگ برتر با یک گل مغلوب گل گهر شــد. علی کلانتری، 
سرمربی فجر سپاسی در نشست خبری پس از این بازی اظهار کرد: شکل بازی 
را دیدیم. واقعا تیمی مانند فجر که تازه به لیگ برتر آمده مقابل تیمی مانند 
گل گهر به این شکل بازی کند، خوب است. ما در نیمه نخست موقعیت های 
خوبی داشتیم که از دست دادیم. گل گهر روی یک ضربه ایستگاهی به گل 
رســید و این برای ما سخت است. اگر ما تحت فشار حریف بودیم و حرفی 

برای گفتن نداشتیم، مشکلی نداشتیم. من از بازیکنانم راضی هستم.
او افزود: ما موقعیت هایمان را گل نکردیم که شــاید از روی کم تجربگی 
بود. ما راه های نفوذ گل گهر را بسته بودیم ولی روی یک اتفاق گل خوردیم. 
جالب است بدانید که من هنگام گرم کردن متوجه شدم که از سه بازیکن 
سربازم نمی توانم اســتفاده کنم. ما در نبود سه بازیکن اصلی مان اینطوری 
بازی کردیم. این که سه بازیکن سرباز ما نتوانستند بازی کنند و پارسال هم 
مقابل ملوان چهار بازیکن مان نتوانستند بازی کنند، عجیب است. ما هنگام 

گرم کردن با ۱3 بازیکن کار کردیم. بپرسید و مسئولش را پیدا کنید.
سرمربی فجر سپاســی ادامه داد: این مشکلات از سال قبل که در لیگ 
یک بودیم وجود داشــت و هر روز یک مشکلی داشتم. سر در نمی آورم که 

مشکل چیست. این موضوع باید حل شود. آن ها من را در برزخ می گذارند. 
اگــر کلانتری می توانی کار کنی کار کن ولــی اگر نمی توانی خدمت کنی 
برو و خیانت نکن. هر وقت نتوانســتم خدمت کنم، می روم. اگر بدانم که با 
رفتن من سربازان می توانند بازی کنند، می روم. این موضوع در روحیه تیم 

تاثیرگذار است.
کلانتری گفت: من اصلا در ۲۰ دقیقه ابتدایی نیمه نخست تمرکز نداشتم 

و از دستیارانم خواستم که راهی برای جایگزینی این سه نفر پیدا کنند. منِ 
کلانتری واقعا مظلوم هستم. دست هایی که باید هر روز به ما کمک کنند، کار 
نمی کند. یکی تز می دهد که ۵۰۰ میلیون تومان هر نفر بابت صعود گرفته 
اســت. شــما که خیرتان به ما نرسیده، شر نرسانید و به کارتان برسید. من 
برای گرفتن بازیکن نگاه به در می کنم تا ببینم چه کسی سرباز شده است.

او بیان کرد: پیج های فیک درســت کرده اند که بگویند اوضاع تیم خوب 
است ولی دروغ است. شاید در ۲۰ دقیقه اول سکته کرده بودم. من سالم کار 
می کنم و یک قران پول از کسی نمی گیرم. من جلوی چه چیزی را گرفتم که 
از من ناراحت هستند. از آن طرف در بازی با نساجی یک گل آفساید به ما 
زدند. این جا داور اشتباه اوت گرفته و می گوید یک اوت اشتباه گرفتم، چه 
اشکالی دارد؟ همین توپ به گل تبدیل شد. ما مظلوم هستیم و با بضاعتی 
که داریم، خوب عمل می کنیم. اگر کلانتری جای کسی را تنگ کرده یا از 
من خوشتان نمی آید بگویید. یک نفر بارها گفته از من خوشش نمی آید. چه 
کار می خواهید بکنید؟ »آش کشــک خالته، بخوری پاته، نخوری پاته« من 
سرمربی هستم. هر موقع رفتم نفس راحت بکشید. ما محکم ادامه می دهیم.

ســرمربی فجر سپاسی در پایان در پاسخ به این سوال که دلیل درگیری 
جوان و فلاح چه بوده است، گفت: سلام به ایشان برسانید!

سرمربی تیم ملی فوتبال امید می گوید شاگردانش باید 
گل های بیش تری را وارد دروازه نپال می کردند.

 مهــدی مهدوی کیا بعد از پیروزی ۴ بر صفر تیم ملی 
فوتبال امید ایران مقابل نپال در مرحله مقدماتی قهرمانی 
آســیا اظهار کرد: حس می کنم بازی خوبی انجام دادیم. 
موقعیت های زیادی به وجود آوردیم که متاســفانه از این 
تعداد فقط ۴ گل به ثمر رساندیم. برای بازی اول که بعد از 
مدت  زمان طولانی بازیکنان کنار همدیگر بازی می کردند، 

رضایت داشتم.
او دربــاره زدن ۴ گل بــه تیم ملی نپــال در این تیم 
دیدار نیز اظهار کرد: نتیجه خوبی بود. اما باید با گل های 
بیشتری نپال را شکست می دادیم. موقعیت های گلزنی را 
به راحتی از دست دادیم. سعی می کنیم در بازی های بعد 

بهتر از این عمل کنیم.
سرمربی تیم ملی فوتبال المپیک درباره مصاف ایران 
با لبنان در دیدار دوم که روز پنج شنبه ششم آبان برگزار 
می شــود گفت: شناختی از تیم لبنان نداریم. قطعا بازی 
این تیم را مقابل تاجیکستان را آنالیز خواهیم کرد. در برابر 

لبنان به دنبال سه امتیاز بازی هستیم.

مسابقات مقدماتی قهرمانی زیر ۲3 سال فوتبال آسیا 
در گروه B، ظهر امروز در تاجیکستان آغاز شد و تیم ملی 
ایران و نپال از ساعت ۱۴:3۰ به وقت تهران در شهر دوشنبه 

به میدان رفتند که این دیدار با ۴ گل به نفع شــاگردان 
مهدی مهدوی کیا تمام شد.

با این پیروزی تیم ملی ایران با ســه امتیاز به صورت 

موقت به رتبه نخســت گروه خود صعــود کرد. در دیگر 
بازی این گروه از ســاعت۱۷:3۰ اجیکســتان و لبنان به 

میدان می روند.
دومین بازی تیم ملی فوتبال امید ایران نیز روز پنج شنبه 
ششــم آبان برابر لبنان برگزار خواهد شد و در بازی دوم 

تاجیکستان با نپال رو به رو خواهد شد.
ایــن مســابقات در ۱۱ گروه برگزار می شــود که ۱۱ 
تیم صدرنشــین به همراه »۴ تیم برتــر دوم« به همراه 
ازبکســتان )میزبان( در خرداد ۱۴۰۱ در مسابقات نهایی 

شرکت خواهند کرد.
برنامــه بازی هــای باقی مانده تیم ملــی امید به این 

شرح است:
پنج شنبه ۶ آبان

لبنان- ایران/ ساعت ۱۶ به وقت محلی )۱۴:3۰ به وقت 
تهران( - استادیوم دوشنبه

یک شنبه ۹ آبان
ایران- تاجیکستان/ ساعت ۱۹ به وقت محلی )۱۷:3۰ 

به وقت تهران(  استادیوم دوشنبه

 در 20 دقیقه ابتدایی نزدیک بود سکته کنم

افسوس مهدوی کیا بعد از پیروزی ۴ گله تیم ملی امید

 مهاجری از پدیده جدا شد
دومین تبعات مشکلات مالی مشهدی ها/ مهاجری از پدیده جدا شد

 باشگاه پدیده اعلام کرد رضا مهاجری، سرمربی این تیم که در ابتدای فصل 
به این باشگاه مشهدی برگشته بود، به صورت توافقی از این باشگاه جدا شد.

پس از حاضر نشدن بازیکنان پدیده مقابل مس رفسنجان و نتیجه احتمالی 
3 بر صفر به ســود میزبان، حالا دومین تبعات مشــکلات مالی پدیده ای ها هم 
رخ داد و این تیم در فاصله ۴ روز تا هفته سوم لیگ برتر، بدون سرمربی شد.

 درخواست کاپیتان ذوب آهن برای استفاده از VAR و بررسی گل 
دوم استقلال

کاپیتان ذوب آهن می گوید اگر VAR در فوتبال ایران وجود داشت می توانست 
گل دوم استقلال را که مشکوک به آفساید بود، بررسی کند.

مســعود ابراهیم  زاده، کاپیتان ذوب آهن بعد از شکست دو بر صفر این تیم 
در بازی خانگی مقابل استقلال گفت: به تیم استقلال بابت این پیروزی تبریک 
می گویم. بازی خوب و جانداری را شــاهد بودیــم. موقعیت های خیلی خوبی 
داشــتیم اما فوتبال روی خوب خود را به ما نشــان نداد . سه موقعیت تک به 
تک را خراب کردیم. تیم ما جوان اســت و برخی از بازیکنان ما برای اولین بار 
در برابر اســتقلال بازی می کردند. این بازی را باختیم اما حقمان باخت نبود. 

امیدوارم در بازی های بعد این اشتباهات را جبران کنیم.
کاپیتان ذوب آهن درباره قبول مسئولیت کاپیتانی این تیم در فصل جاری 
گفت: بازوبند کاپیتانی ذوب آهن دســت کسانی بوده که از نظر اخلاقی و فنی 
بزرگتر از من بودند. آقای حدادی فر دوست و رفیق من بود. به نوعی او صاحب 
ذوب آهن است و ۲۰ سال برای این تیم بازی کرده است. این بازوبند دست به 
دســت شد و به من رسید. امیدوارم که من هم امانت دار خوبی باشم. دو سال 
ســخت را داشتیم و امیدوارم امســال بهترین سالمان باشد. به این باخت نگاه 

نکنید. تیم ما خیلی خوب است.
وی درباره شرایط این تیم در فصل جاری اظهار کرد: سبک بازی ما هجومی 
و فشار از بالا است. تیم نظم و انضباط خوبی دارد. مطمئن باشید که ذوب آهن 
حرف های زیادی برای گفتن دارد. امیدوارم VAR به ایران بیاید و شــرایط بهتر 

شود چون فکر می کنم گل دوم استقلال آفساید بود.

 یامگا خودش را نشان داد
بازیکن تیم فوتبال اســتقلال می گوید از سوی مدیریت این باشگاه اتفاقات 

خوبی در حال رخ دادن است.
روزبه چشمی پس از برتری دو بر صفر تیمش برابر ذوب آهن در هفته دوم 
لیگ برتر اظهار کرد: بازی های ابتدایی سخت است و ذوب آهن هم از تیم های 
خوب اســت و خدا را شاکریم که سه امتیاز بازی را کسب کردیم و گل خورده 

هم نداشتیم. این سه امتیازها خیلی به ما کمک خواهد کرد.
وی افزود: اتفاقات خوبی از ســوی مدیریت در حال رخ دادن اســت و همه 

تمرکز ما این است که با کسب نتایج خوب هوادرانمان را خوشحال کنیم.
او درباره عملکرد یامگا هم گفت: او در اولین بازی خود همه چیز را نشــان 
داد و دو گل زد و توانســتیم بازی را ببریم.چشــمی همچنین درباره وقفه بین 
لیگ هم گفت: برنامه ریزی ها مشکلاتی داشته اما  سازمان لیگ هم همه تلاش 
خود را انجام داده که بتواند روند خوبی داشــته باشد.او در مصاحبه با روزنامه 
همشــهری درباره اختلاف نظر طارمی و اســکوچیچ و توئیت مهاجم تیم ملی 
علیه سرمربی گفت: طارمی بازیکن بزرگی است و الان خیلی از شرایط را دارد 
می بیند. من نمی خواهم درباره توییت او اظهارنظری داشــته باشــم ولی حتما 
چیزی بوده که لازم دیده صحبت کند. حالا خیلی نمی خواهم وارد این مباحث 
شوم و تمرکزم بیشتر روی تیم خودم است. هرچند که ناامید نیستم و باز هم 

تلاش می کنم تا در لیست تیم ملی قرار بگیرم.« 

 می توانستیم گل های بیشتری بزنیم
ســرمربی استقلال می گوید از عملکرد بازیکنان تیمش مقابل تیم ذوب آهن 

راضی است.
 فرهاد مجیدی سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از پیروزی ۲ بر صفر تیمش 
مقابل ذوب آهن در هفته اول رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: به بازیکنان هر دو 
تیم تبریک می گویم. بازی خوبی را شــاهد بودیم. فکر می کنم ما می توانستیم 
فرصت های بیشــتری را به گل تبدیل کنیم اما سعی داشتیم بازی را مدیریت 
کنیم اما توانســتیم به گل دوم هم برسیم. از بازیکنانم راضی هستم اما از همه 

آن ها می خواهم در بازی های بعدی با کیفیت تر بازی کنند.
ســرمربی استقلال درباره وضعیت سید حسین حســینی و عملکرد کوین 
یامگا گفت: سید حسین حسینی باید MRI این بازیکن مشخص شود تا وضعیت 
مصدومیت او هم مشــخص شود. ما سعی کردیم از بازیکنی استفاده کنیم که 
در تیم خودش بازی کرده و شــرایط بازی هم دارد و ما بازیکن خارجی ای را 
انتخاب کردیم که شرایط بازی داشته باشد. یامگا با وجود اینکه بازی اولش بود 

اما کیفیت خوبی داشت و امیدوارم این کیفیت ادامه پیدا کند. 

 درخشش شاگردان سیدعباسی در لیگ والیبال قطر
تیم والیبال الغرافه در هفته نخســت لیگ ستارگان قطر با هدایت سرمربی 

ایرانی نایب قهرمان فصل گذشته را شکست داد.
 هفته نخست لیگ والیبال ستارگان قطر برگزار شد که در مهمترین رقابتها 
تیم والیبال الغرافه با هدایت جهانگیر سید عباسی مقابل الاهلی، نایب قهرمان 
فصل گذشــته و قهرمان امیرکاپ قرار گرفت و موفق شد به پیروزی ارزشمند 

دست پیدا کند.
شاگردان سیدعباسی در این مسابقه به برتری 3 بر یک مقابل الاهلی دست 
یافته و شــگفتی را رقم زدند. پیروزی شــاگردان سید عباسی درحالی بود که  
الاهلی در ترکیب خود از بازیکنان سرشناســی مانند کامخو، آنخل دو بازیکن 

کوبایی و همچنین اسپیریدونوف قدرتی زن ملی پوش روسیه بهره می برد. 
الغرافه که در دو فصل گذشــته در رده های انتهایی جدول لیگ قطر قرار 
گرفته بود، امســال با ســرمربیگری جهانگیر سیدعباسی یکی از مدعیان این 

رقابت ها است. 

 پیروزی مس  کرمان در هفته سوم لیگ بسکتبال
تیم مس کرمان موفق شــد در هفته سوم لیگ برتر بسکتبال، حریف خود 

نیروی زمینی را شکست دهد.
 در ادامه رقابت های هفته ســوم لیگ برتر بســکتبال مــردان ایران، امروز 
)دوشنبه( 3 آبان ۱۴۰۰، تیم مس کرمان موفق شد در گروه الف رقابت ها با نتیجه 

۸۲ - ۵۲ حریف نه چندان قدرتمند خود تیم نیروی زمینی را شکست دهد.
شاگردان محمدرضا اسلامی موفق شدند کوارترهای اول و چهارم این دیدار 
را به ترتیب با نتایج ۸-۲۴ و ۷-۲۲ پیروز شوند. کوارتر دوم این بازی ۱۶-۱۶ 
مساوی شد و کوارتر سوم هم با نتیجه ۲۱-۲۰ به سود نیروی زمینی پایان یافت.

در انتهای این دیدار، »ایســیاه ویلیامز« گارد تیم صنعت مس کرمان موفق 
شــد با کســب 3۴ امتیاز، 3 ریباند و یک ریباند، تاثیرگذاری 3۱ را از خود بر 

جای گذاشته و ستاره این دیدار شود.
پیــش از ایــن دیدار نیز دو تیم شــهرداری گــرگان و ذوب آهن به مصاف 
یکدیگــر رفتنــد که در پایان، شــاگردان مهــران حاتمی در تیم شــهرداری 
 بــا نتیجــه ۹۰ - ۸۴ بــه پیروزی دســت یافتند تــا همچنان صدرنشــین 

گروه الف باقی بمانند.

مراسم تجلیل از مدال آوران کشتی آزاد و فرنگی رقابتهای جهانی ۲۰۲۱ 
نروژ امروز دوشــنبه 3 آبان با حضور حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان و 
علیرضا زاکانی شــهردار تهران در مجموع فرهنگی ورزشی قمر بنی هاشم 

)ع( برگزار شد.
 مراسم تجلیل از مدال آوران کشتی آزاد و فرنگی رقابتهای جهانی ۲۰۲۱ 
نروژ با حضور حمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان، علیرضا زاکانی شهردار 
تهران امروز دوشنبه سوم آبان در مجموع فرهنگی و ورزشی قمر بنی هاشم 

)ع( برگزار شد.
در این مراســم نمایندگان مجلس شورای اسلامی، محمدرضا طالقانی، 
علیرضا دبیر رییس فدراسیون کشتی، منصور برزگر، میرمحسنی مدیرعامل 
سازمان ورزش شهرداری، محسن کاوه، حمید سوریان، حسن یزدانی و جمعی 

از پیشکسوتان رشته کشتی و فوتبال نیز حضور داشتند.
حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان در مراسم تجلیل شهرداری تهران از 
مدال آوران کشتی ایران در مسابقات جهانی نروژ افزود: خوشحالم که در جمع 
صمیمی شما مدال آوران کشتی هستم. خاطرات زیادی از شهرری که محل 
برگزاری این مراسم است، دارم. هرچقدر  در چنین مراسمی حضور داشته 
باشیم، باز هم کم است.وی گفت: قهرمانی شاید یکبار اتفاق بیفتد، اما مراقبت 
از آن، کار وزارت ورزش و جوانان است. ما همه یک درخت هستیم که ثمره و 

میوه آن مدال های شما قهرمانان است. من باغبان این درخت هستم و باید از 
آن به درستی مراقبت کنم. خیلی ها در گذشته در تنه این درخت یادگاری 
گذاشتند و با آن عکس گرفتند و رفتند.وزیر ورزش خاطرنشان کرد: می دانید 
چرا رئیس جمهور دیروز کنار روسای فدراسیون ها رفت؟ چون من به او گفتم 
که دوست دارم با آنها چهره به چهره دیداری داشته باشید. من یک سال دیگر 
از همین روسای فدراسیون ها مدال می خواهم. رئیس جمهور نیز ترتیب این 
دیدار از نزدیک را داد و پیش آنها رفت.وی افزود: درباره ورزش شــهرداری 

باید بگویم که من در خیلی از نقاط دنیا ســفر داشتم و از نزدیک می دیدم 
که شهرداران، افتتاح کننده مسابقات مختلف هستند.  قصد داریم در آینده 
شهرداران شهرهای مختلف در مسابقات حضور داشته باشند.وزیر همچنین 
با اشاره به یاد و خاطره ای از مرحوم سیامند رحمان گفت: سیامند رحمان 
در سال ۲۰۱۰ وقتی مدال بازی های پاراآسیایی را گرفت، قرار شد شهردار 
گوانگژو مدال او را بدهد. این نشــان دهنده جایگاه شهرداران در دنیا است.

وزیر ورزش با اشاره به اینکه می خواهیم در این دوره استادیوم آزادی تبدیل 
به پارک ورزش شود، خاطرنشان کرد: باید به وضعیت دو تیم پرسپولیس و 
استقلال نیز اشاره ای داشته باشم، زاکانی چند بار به من گفته که حاضر به 
کمک به دو تیم استقلال و پرسپولیس است و به زودی در این باره صحبت 
خواهیم کرد.سجادی تصریح کرد: اعداد و ارقامی از مجموعه های خصوصی 
ورزش می دانم که صلاح نیســت بگویم. من همکاران خود را در این زمینه 
مواخذه کرده ام که چرا مجموعه دولتی را به بخش خصوصی اجاره داده اند 
تا جا و مکان افراد خاصی شــود.وی در پایان افزود: باید برای موفقیت این 
عزیزان در بازی های آسیایی چین و المپیک پاریس تلاش کنیم.در پایان این 
مراسم از مدال آوران کشتی در مسابقات جهانی نروژ تجلیل شد. همچنین 
از خانواده شــهیدان وحید زمانی نیا، سعید صالحانی و پیشکسوتان کشتی 

نیز تجلیل به عمل آمد.

 استادیوم آزادی تبدیل به پارک ورزش می شود

 به دنبال حضور بانوان در رشته اتومبیل رانی و موتورسواری هستیم
رئیــس هیئــت موتورســواری و اتومبیل رانــی اســتان قــم گفــت: پیگیری هــای لازم بــرای حضــور بانــوان در رشــته اتومبیل رانــی و موتورســواری انجــام شــده اســت تــا بانــوان نیــز بتواننــد در شــرایطی محفــوظ در ایــن رشــته 
ــی بازیکنــان  ــم در رشــته های موتورســواری )کــراس و ریــس( و اتومبیــل ران ــا ایســنا عنــوان کــرد: اســتان ق ــم، در گفت وگــو ب ــی اســتان ق هــم فعالیــت کنند.ســید کاظــم صالحــی، رئیــس هیئــت موتورســواری و اتومبیل ران
حرفــه ای متعــددی دارد و دســت فرمــان ورزشــکاران قمــی در ایــن رشــته حــرف اول را می زنــد.وی بــا تأکیــد بــر اینکــه هیئــت تــا حــد تــوان از ورزشــکاران حمایــت می کنــد اظهــار کــرد: اســتان قــم در موتورســواری همیشــه 
مــدل آور اســت و هرســاله ورزشــکاران قمــی بــه مســابقات بــرون مــرزی اعــزام می شــوند.رئیس هیئــت موتورســواری و اتومبیلرانــی اســتان قــم ادامــه داد: بــه دلیــل شــرایط کرونــا اعــزام بــرون مــرزی نداشــتیم؛ امــا ورزشــکاران 

در بخــش موتــور کــراس و ریــس هــر جمعــه  از ســاعت ۱۱ تــا ۱۴ در پیســت اســتادیوم ورزشــگاه یــادگار امــام )ره( تمریــن می کننــد.
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  انتظار برای خرید خانه در ایران به انتظار برای خرید خانه در ایران به ۱۷۸۱۷۸ سال رسید سال رسید  

فناوریفناوری
  تورم کانادا در اوج ۱8 ساله

نرخ تورم کانادا به نزدیکی ۴.۵ درصد رسید.
 به نقل از گلوب اند میل، متوسط نرخ تورم کانادا در ۱۲ ماه منتهی به 
ستامبر با ۰.3 درصد افزایش نسبت به ماه قبل به ۴.۴ درصد رسید که این 
نرخ تورم، ۰.۲ درصد بیشــتر از نرخ قبلی برآورد شده توسط کارشناسان و 
بالاترین تورم ثبت شده در این کشور طی ۱۸ سال اخیر محسوب می شود.  
در بین بخش های مختلف، بیشترین تورم مربوط به بخش بنزین با 3۲.۸ 
درصد بوده اســت. تورم حمل و نقل نیز ۹.۱ درصــد و مواد غذایی با 3.۹ 
درصد اندازه گرفته شده است. ازسوی دیگر کمترین تورم مربوط به بخش 

پوشاک با منفی ۰.۱ درصد بوده است.
بانک مرکزی کانــادا تا پیش از بحران کرونا بر خلاف همتای آمریکایی 
خود تاکنون توانسته بود نرخ تورم را در محدوده دو درصدی باقی نگه دارد 

و این مساله به ثبات نرخ بهره نیز کمک کرده بود.
با این حال، این بانک اعلام کرده اســت که تحت تاثیر شــیوع کرونا و 
ســقوط قیمت نفت، نرخ تورم این کشور احتمالا در محدوده سه درصدی 
نوســان پیدا خواهد کرد و انتظار می رود که دســت کم در طول ماه های 

ابتدایی سال شاهد تداوم این وضعیت باشیم.  
پس از مدت ها تعطیلی گســترده کســب و کارهــا، بخش های مختلف 
اقتصادی کانادا به تدریج در حال بازگشایی هستند و روند بازگشت کارکنان 
به کارهای خود آغاز شــده اســت. انتظار می رود به زودی مخارج مصرف 
کنندگان افزایش پیدا کند هر چند تا بازگشــت مخارج به سطوح پیش از 
کرونا مدت ها زمان لازم اســت.  طبق اعلام مرکز آمار کانادا، تورم ماهانه 
با ۰.۱ درصد کاهش نســبت به ماه قبل به ۰.۲ درصد رسیده است. هسته 
تورمــی نیــز که تغییرات قیمتی انرژی و مواد غذایی را به دلیل نوســانات 
بالای آن ها در نظر نمی گیرد تا پایان این ماه با ۰.۱ درصد کاهش نسبت 
به ماه قبل خود به 3.۲ درصد رسیده است.در بازه زمانی ۱۹۱۵ تا ۲۰۲۱، 
بالاترین تورم ماهانه ثبت شــده در کانادا ۲۱.۶ درصد و کمترین تورم ثبت 

شده نیز منفی ۱۷.۸ درصد بوده است.  

 ساخت نانوذرات نیکل برای ساخت آینه  پزشکی و تلسکوپ
گروهی از محققان دانشگاه علم و صنعت روش سبز برای سنتز نانوذرات 
مغناطیسی نیکل آینه ای ارائه کردند که به گفته آنها این محصول علاوه بر 
آنکه در ساخت آینه های پزشکی کاربرد دارد، در ساخت آینه تلسکوپ نیز 

می تواند مورد استفاده قرار گیرد.
 علی ملکی، اســتاد تمام گروه شیمی آلی و عضو هیئت علمی و رئیس 
دانشکده شیمی دانشگاه علم و صنعت ایران درباره این پروژه گفت: در این 
پژوهش برای اولین بار نانو ذرات نیکل به روش آســان شیمیایی به جداره  
شیشه متصل شدند و خاصیت بازتاب نور و آیینه شدن را مورد ارزیابی قرار 
دادیم. این خاصیت صرفا در ســایز نانو قابل دســت یافتن بود و همچنین 

خاصیت آنتی باکتریال خوب این نانوذرات نیز به اثبات رسید.
وی افزود: یکی از کاربردهای این فناوری، ساخت آینه مورد استفاده در 
صنعت و ادوات پزشکی است، زیرا سمیت آینه نیکلی کمتر از جیوه بوده و 

از لحاظ اقتصادی مقرون به صرفه تر از نقره است.
ملکی یادآور شد: همچنین این نانوذرات دارای خواص آنتی باکتریال بوده 
و دو باکتری بیماری زای »استافیلوکوکوس اورئوس« و »اشریشیا کُلی« را به 
طور مؤثری از بین می برد. داشــتن خواص آنتی باکتریال بالا برای حذف و 
از بین بردن آلاینده های زیست محیطی از جمله کاربردهای این آینه است.

عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت از دیگر کاربردهای این محصول را 
ساخت تلسکوپ ها دانست و ادامه داد: سامانه های رادار و روش های پیچیده 
هواپیمایی، میکروسکوپ ها، ابزارآلات پزشکی، خودروها جهت افزایش میدان 
دید، دوربین های شــکاری، عینک های مختلف، تلسکوپ های زیردریایی و 
لیزرها برای تشدید و یکسو کردن شعاع های نور از جمله کاربردهای احتمالی 

این فناوری هستند.
 Synthesis به نقل از ستاد نانو، نتایج این پروژه در قالب مقاله ای با عنوان
 of  nickel nanoparticles by a green and convenient method as
 Scientific در نشــریه a magnetic mirror with antibacterial activitie

Reports از انتشارات nature به چاپ رسیده است.

 یکه تازی دوج کوین در روز ریزش رمزارزها
ارزش دوج کوین برخلاف سایر ارزهای دیجیتالی مهم افزایش یافت.

به نقل از سی ان بی سی، گزارشات نقل و انتقالات داخلی صرافی ها نشان 
می دهد که دارندگان بزگ رمزارزها در حال خرید مقدار زیادی دوج کوین 
هستند. این اتفاق به ویژه از آن نظر قابل توجه است که ایلان ماسک شایعه 
ارتبــاط خود با هیات مدیره دوج کوین را تکذیب کرد. ماســک همچنین 
همکاری یکی از نزدیک ترین دستیارانش با بنیاد دوج کوین را تایید نکرد. 
بنیاد دوج کوین اخیرا برخی افراد مشهور نظیر بنیان گذار اتریوم را به خدمت 
گرفته است.  اثرگذاری افراد مشهور در بازار رمزارزها روی نحوه معاملات تاثیر 
قابل توجهی داشــته است. مدیرعامل صرافی باینانس در یک پیام توییتری 
نوشته است که نوســانات بسیار شدیدی برای بازار رمزارزها در راه خواهد 
بود. موسسه پنترا کپیتال در یک مدل سنجی خبر از احتمال سقوط قیمت 
بیتکوین تا ۸۰ درصد را داده و ایلان ماسک- مدیرعامل تسلا و یکی از دو 

فرد ثروتمند جهان به حمایت از شیبا ادامه داده است.  
بزرگ ترین خرده فروشی جهان بی سر و صدا در حال پذیرش بیتکوین 
است. طبق گزارش برخی کاربران، در حدود ۲۰۰ دستگاه خودپرداز مستقر 
در برخی از شعبات این فروشگاه در آمریکا، مشتریان امکان خرید بر حسب 
بیتکوین را پیدا کرده اند. اگرچه این خودپردازها متعلق به شــرکت کوین 
استار هستند اما این اقدام می تواند زمینه ساز تدریجی پذیرش کامل ارزهای 
دیجیتالی توسط والمارت باشد که در صورت وقوع به طور حتم تاثیر مثبت 

زیادی روی بازار خواهد داشت.  
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۲۵۴۰ میلیارد 
دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۰.۱۴ درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضر ۴۵ درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت 
کوین و ۱۷ درصد در اختیار اتریوم است. بیت کوین ۱۲ سال پیش توسط 
گروه گمنامی از معامله گران بر بستر بلاک چین ایجاد شد و از سال ۲۰۰۹ 

معاملات اولیه آن شکل گرفت.  
به روز رســانی قیمت ارزهای دیجیتالی )تا ســاعت ۱۷ بعد از ظهر به 

وقت شرقی(
 ایــن رده حاوی تغییــرات قیمتی ۱۰ ارز دیجیتالی بزرگ از نظر ارزش 

بازار است.
۱- بیت کوین

قیمت: ۶۰ هزار و ۹۹۵.۱۲ دلار
تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۴۴ درصد کاهش

تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۱.۲۱ درصد افزایش
۲- اتریوم

قیمت: ۴۰۸۸.۷۱ دلار
تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.3۷ درصد کاهش

تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۹.۲3 درصد افزایش
 3- بایننس کوین

قیمت: ۴۷۶.3۲ دلار
تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۱.۴۵ درصد کاهش

تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۲.۶۲ درصد افزایش
۴- کاردانو

قیمت: ۲.۱۲ دلار
تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۱.۵۸ درصد کاهش

تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۵۹ درصد کاهش
۵- تتر

قیمت: ۱.۰۰ دلار
تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۰۱ درصد کاهش

تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۰۱ درصد کاهش
۶- سولانا

قیمت: ۱۹۸.۰۶ دلار
تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۸۶ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۲۵.۷۰ درصد افزایش

۷- ریپل
قیمت: ۱.۰۸ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۹۶ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۲۱ درصد افزایش

۸- پولکا دوت
قیمت: ۴۲.۵۷ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۲.3۸ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۴.۲۸ درصد افزایش

۹ - یو اس دی کوین
قیمت: ۱.۰۰ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۰۱ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۰۱ درصد افزایش

۱۰- دوج کوین
قیمت: ۰.۲۶۷ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۶.۵۸ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۱۴.۱۵ درصد افزایش

 نرخ بیکاری چین به زیر پنج درصد آمد
نرخ بیکاری دومین اقتصاد بزرگ جهان به ۴.۹ درصد کاهش پیدا کرد.

 به نقل از تریدینگ اکونومیکس، نرخ بیکاری چین در ۱۲ ماه منتهی به 
سپتامبر در شرایطی به ۴.۹ درصد رسیده است که در مقایسه با بازه مشابه 
منتهی به ماه قبل، نرخ بیکاری در این کشور ۰.۲ درصد کاهش یافته است. 
این نرخ بیکاری که ۰.۱ درصد کمتر از برآورد قبلی کارشناسان است، کمترین 

نرخ بیکاری ثبت شده در این کشور در سه سال اخیر محسوب می شود.
طی این مدت نرخ بیکاری جوانان ۱۶ تا ۲۴ ســاله با ۰.۷ درصد کاهش 
نسبت به ماه قبل به ۱۴.۶ درصد رسید. نرخ بیکاری شهرهای بزرگ که در 
بردارنده متوســط نرخ بیکاری در 3۱ شهر بزرگ چینی است نیز طی این 

مدت به ۵.۰ درصد رسید.  
میزان اشــتغال زایی در نیمه نخست امسال حدود هشت میلیون بوده و 
به نظر می رســد تحقق ایجاد ۱۱ میلیون شغل تا پایان امسال چندان دور 

از دسترس نباشد.  
متوســط نرخ بیــکاری در چین در بازه زمانــی ۲۰۰۲ تا ۲۰۲۱ معادل 
3.۸۴ درصد بوده است که بالاترین نرخ بیکاری ثبت شده مربوط به فوریه 
۲۰۲۰ با ۶.۲ درصد و پایین ترین نرخ ثبت شده نیز متعلق به اکتبر ۲۰۱۷ 

با 3.۹ درصد بوده است.
از سوی دیگر نرخ بیکاری در دیگر اقتصاد سرزمین چین یعنی هنگ کنگ 
کاهشــی بوده است و نرخ بیکاری تا پایان ۱۲ ماه منتهی به جولای با ۰.۲ 
درصد کاهش در مقایسه با مدت مشابه ماه گذشته به ۴.۵ درصد رسیده است.

طی این مدت شمار افراد بیکار هنگ کنگی با ۷۱ هزار نفر کاهش به ۱۸۰ 
هزار و ۶۰۰ نفر رسیده و این در حالی است که با افزایش ۷۱۰۰ نفری شمار 

شاغلان، اکنون سه میلیون و ۶۵۸ هزار نفر در این کشور شاغل هستند.
متوسط نرخ بیکاری در هنگ کنگ در بازه زمانی ۱۹۸۱ تا ۲۰۲۱ معادل 
3.۴۲ درصد بوده است که بالاترین نرخ بیکاری ثبت شده مربوط به آوریل 
۲۰۰۲ با ۸.۵ درصد و پایین ترین نرخ ثبت شده نیز متعلق به مارس ۲۰۰۵ 

با ۱.۰ درصد بوده است.

 هر کیلووات برق مشــترکان پرمصرف 82۰ تومان حساب 
می شود

 مدیرعامل شرکت توزیع برق البرز گفت: بین ۱۰ تا ۱۵ درصد مشترکین 
البرزی پرمصرف هســتند که مصرف بیش از الگوی آنها هر کیلوواتی ۸۲۰ 

تومان محاسبه می شود.
حسن کریمی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به گلایه برخی از شهروندان 
در خصوص افزایش چند برابری مبلغ قبوض برق اظهار کرد: آخرین افزایش 
تعرفه مصرف برق در اردیبهشت ماه است و بعد از آن افزایشی نداشته ایم.

وی ادامه داد: برخی مشــترکین از افزایش مبلغ آخرین قبض برق خود 
گلایه دارند که این مربوط به افزایش مصرف تابســتان است و ربطی به بالا 
رفتن تعرفه ندارد.وی توضیح داد: به طور میانگین در فصل تابستان میزان 
مصرف برق حدود 3۰ درصد بیشــتر می شــود و افزایش مبلغ قبوض برق 

مشترکین به این علت است.

بازار سهام آمریکا از مارس سال قبل دو برابر با ارزش تر شده است. به لطف 
صعود قابل توجه بازار سهام آمریکا، اکنون 3۲ درصد کل ثروت این کشور در 
اختیار یک درصد ثروتمند جامعه است و همچنین ۷۰ درصد ثروتمندان این 

کشور نیز ثروت بیشتری از سال قبل در اختیار دارند.  
 به نقل از سی ان بی سی، در نشانه ای که می تواند بیانگر تاثیر بزرگ بازار 
ســهام بر روی تشــدید نابرابری توزیع ثروت باشد، اکنون ۱۰ درصد ثروتمند 
جامعه آمریکا )دهک اول درآمدی( حدود ۹۰ درصد کل سهام بازارهای بورسی 

این کشور را در اختیار دارند.  
در دوره همــه گیری کرونا ثروت یک درصــد ثروتمند جامعه آمریکا ۶.۵ 
تریلیون دلار بیشــتر شده است. تا پیش از آغاز کرونا ۹۰ درصد مردم آمریکا 
ســهامدار ۱۲ درصد کل بازار سهام این کشور بودند. طبق اعلام بانک مرکزی 
آمریکا، ارزش سهام شرکت هایی که بیشترین ارزش بورسی را در بازار دارند 

در یک سال اخیر به طور متوسط ۴3 درصد افزایش پیدا کرده است.  
بازار سهام آمریکا از مارس سال قبل دو برابر با ارزش تر شده است. به لطف 
صعود قابل توجه بازار سهام آمریکا، اکنون 3۲ درصد کل ثروت این کشور در 
اختیار یک درصد ثروتمند جامعه است و همچنین ۷۰ درصد ثروتمندان این 

کشور نیز ثروت بیشتری از سال قبل در اختیار دارند.  
موسسه رابین هود که از مخالفان سرسخت تمرکز ثروت در آمریکا محسوب 
می شــود در یادداشتی نوشت: تمرکز ثروت در بازار سهام آمریکا با وجود آن 

اتفاق می افتد که میلیون ها نفر در حال ورود به بازار ســهام هســتند. در دو 
سال اخیر بیش از ۱۰ میلیون حساب بورسی جدید در آمریکا به ثبت رسیده 
و ۲۲ میلیون نفر در بازار بورس ســهام دارند. این موسسه با هشدار نسبت به 
نوسانات بازارهای مالی به تازه واردان توصیه کرده است که از معاملات هیجانی 
و یا اهرم دار تا زمان رسیدن به یک استراتژی معاملاتی برنده خودداری کنند.  
لازم به ذکر است در حال حاضر سه نفر از چهار فرد ثروتمند جهان آمریکایی 
هستند: جف بزوس، مدیرعامل و بنیان گذار آمازون اکنون ثروتمندترین فرد در 
جهان و آمریکا است و ایلان ماسک و مارک زاکربرگ نیز  در تعقیب وی هستند.

مایکروسافت اعلام کرد هکرهایی که عامل حمله سایبری سولار ویندز بودند، 
عملیات جدیدی را شــروع کرده و زنجیره تامین فناوری از جمله فروشندگان 

و فراهم کنندگان فناوری ابری را هدف گرفته اند.
 مایکروسافت این حمله هماهنگ که نخستین بار در ماه مه مشاهده شد را به 
گروهی به نام نوبلیوم نسبت داد که هکرهای روسی مورد حمایت دولت هستند 
و از تکنیکهای نفوذ پیشرفته در سال ۲۰۲۰ برای آلوده کردن ۱۸ هزار مشتری 

شرکت نرم افزاری سولار ویندوز با بدافزار استفاده کردند. مایکروسافت در یک 
وبــلاگ اعلام کرد بیش از ۱۴۰ فراهم کننده خدمات فناوری و فروشــندگان 
مجدد اطلاع یافته اند که هدف هکرها قرار گرفته اند و تصور می رود ۱۴ شرکت 

از میان این شرکتها هک شده اند.
مایکروسافت در ژوئن اعلام کرده بود نوبلیوم عامل حمله به شرکتهای فناوری 
اطلاعات، دولتها، اندیشکده ها و نهادهای خدمات مالی در 3۶ کشور جهان بوده 
اســت. این بار مایکروسافت اعلام کرد در فاصله ژوییه تا اکتبر امسال به ۶۰۹ 
مشتری اطلاع دادیم ۲۲ هزار و ۸۶۸ بار از سوی نوبلیوم تحت حمله قرار گرفته 

اند و نرخ موفقیت این حملات اندک و تک رقمی بوده است.
این شرکت نرم افزاری اعلام کرد فعالیت اخیر نشانه دیگری است که مسکو 
تلاش می کند به دسترســی سیســتماتیک و بلندمدت به انواع مبادی زنجیره 
تامین دســت پیدا کرده و مکانیزمی را برای جاسوســی از اهداف مورد علاقه 

دولت روسیه ایجاد کند.
جــو بایدن، رییس جمهــور آمریکا هنگامی که ماه ژوئن در ژنو با ولادیمیر 
پوتین، رییس جمهور روسیه دیدار کرد، فهرستی از ۱۶ بخش حساس را ارائه 
کرد که خط قرمز آمریکا محسوب می شوند و هک شدن آنها واکنش سایبری 
دولت آمریکا را به دنبال خواهد داشت اما این حملات ادامه پیدا کرده است.

۹0 درصد بورس آمریکا در دستان 10 درصد افراد این کشور!

هشدار مایکروسافت درباره حمله جدید هکرهای روسی

 سرگردانی لوکس های خاک خورده!
با گذشــت چندین ســال از ورود و دپوی هزاران خودرو به دلیل مواجه با 
ممنوعیت واردات ، با وجود صدور مصوبه ها و اقدام هایی که برای تعیین تکلیف 
آنها صورت گرفت، همچنان حدود ۲۲۴۹ دســتگاه در گمرک مانده اســت. اما 
به تازگی گمرک ایران طی گزارشی آخرین وضعیت خودروهای دپو شده را به 

وزارت اقتصاد اعلام کرده و خواستار تعیین تکلیف شده است.
 ماجرای خودروهای دپو شده به دولت گذشته باز می گردد، زمانی که بیش 
از ۱۲ هزار خودرو به گمرک و بنادر رسیده بود اما در سال ۱3۹۷ به دلایلی از 
جمله وضعیت ارز ، واردات خودرو ممنوع اعلام شــد و صاحبان کالا که بخش 
عمده ای از آنها خودروها را با دریافت ثبت سفارش و مجوزهای قانونی وارد کرده 

بودند امکان تعیین تکلیف و ترخیص نداشتند.
بر این اساس، رایزنی های بسیاری از سوی صاحبان کالا و دستگاه های مربوطه 
جهت تعیین وضعیت این خودروها صورت گرفت تا این که در سال ۱3۹۷ هیات 
وزیران طی بخشنامه ای شرایط تعیین تکلیف خودروها را اعلام کرد که با توجه به 

محدود بودن زمان بار دیگر این مهلت تا اوایل سال ۱3۹۸ تمدید شد.
با توجه به این که همچنان تعداد زیادی خودرو در گمرک باقی مانده بود، در 
بهمن ماه سال ۱3۹۸ مجددا مصوبه تمدید و این روند در خردادماه سال ۱3۹۹ 
تا ۲۶ شهریورماه تکرار شد. اما بعد از آن دیگر هیچ تصمیمی در مورد خودروهای 
مانده در گمرک اتخاذ نشد و تاکنون دولت تصمیمی در رابطه با آن نگرفته است.

جزئیات مکاتبه گمرک با وزارت اقتصاد
این در حالی اســت که طبق تازه ترین گزارشی که معاون فنی گمرک ایران 
به وزارت اقتصاد در مورد خودروهای موجود در گمرک ارائه کرده نشان می دهد 
که اعداد و ارقام همچنان تغییری نداشته است؛ به طوری که مجموع خودروهای 
وارداتی ۱۲ هزار و ۲۶۱ دستگاه بوده که طی مصوبات صورت گرفته ۱۰ هزار و 

۱۲ دستگاه ترخیص و ۲۲۴۹ دستگاه ترخیص نشده است.
طبق این گزارش، با مصوبه دی  ماه سال ۱3۹۷ هیات وزیران ۶۶۵3 دستگاه 

به همراه ۵۰۰ دستگاه آمبولانس ترخیص شده است.
همچنین براساس مصوبه بهمن ماه سال ۱3۹۸، ۲۸۵۹ خودرو ترخیص شده 
بود که وضعیت آن حاکی از آن است که از این میزان ۱۰۰۰ دستگاه برای شرکت 
کرمان موتور، ۱۷۰ دستگاه اظهار و ترخیص، ۱۴۵ دستگاه خودروهای اروندی، 
چهار دســتگاه سهمیه جانبازان، ۱۲۰۰ دستگاه با دستور مرجع قضایی و 3۴۰ 

دستگاه مربوط به سایر اشخاص و اظهارات قبلی بوده است.
اما از خودروهای باقی مانده می توان به ۵۱ دستگاه خودروی زیر ۲۵۰۰ سی 
ســی که اظهار شده اما تا پایان مصوبه بهمن ماه سال ۱3۹۸ پروانه نشده است 
اشاره کرد. همچنین ۸۲ دستگاه در گمرک خرمشهر که ۷3 مورد سفارش آمریکا 
و ۹ دستگاه بالای ۲۵۰۰ سی سی است.۱۰۰ خودرو نیز بالای ۲۵۰۰ سی سی 
در گمرک وجود دارد و ۱۰۸۹ خودرو در مراجع قضایی در حال پیگیری است 
که البته در مورد برخی متهمان دادنامه مبنی بر ترخیص خودرو صادر شده است.

در رابطه با ۹۲۷ دســتگاه نیز که زیر ۲۵۰۰ ســی سی هستند مشکل ثبت 
سفارش وجود دارد و این خودروها فاقد ثبت سفارش هستند.

یاندکس که بزرگترین شــرکت جست و جوی اینترنتی روسیه است، تحویل 
مرســولات پست در مسکو را با استفاده از ربات آغاز کرد. واحد خودران یاندکس 

برنامه آزمایشــی را معرفی کرده که به افراد اجازه می دهد ربات تحویل را از ۲۷ 
دفتر پست در سراسر مسکو انتخاب کنند.یاندکس در حال حاضر ۵۰ ربات به اندازه 
چمدان برای تحویل غذا برای گراب هاب در دانشگاه دولتی اوهایو دارد و همچنین 
دسته ای ربات را در روسیه اداره می کند. این شرکت در اوت اعلام کرد سهم شرکت 
اوبر تکنولوژیز را در پروژه خودران مشترک میان دو شرکت خریداری کرده است.

روسیه بزرگترین کشور جهان است و استفاده از ربات ها و پهپادها می تواند راه 
مقرون به صرفه ای برای عرضه خدمات در مناطق دورافتاده و کم جمعیت باشد. 
ســرویس پست دولتی تحویل با پهپاد در گذشــته را آزمایش کرده است که در 
سال ۲۰۱۸ به سقوط پهپاد در یک مراسم ختم شد.بر اساس گزارش بلومبرگ، 
شرکت پست سلطنتی انگلیس از یک پهپاد برای تحویل مرسولات به یک جزیره 
اسکاتلندی استفاده کرده است و شرکت پست ژاپن هولدینگز از پهپادها به صورت 
آزمایشی استفاده می کند و انتظار دارد آنها تحویل نامه و بسته های پستی را در 

سال ۲۰۲3 آغاز کنند.

آغاز فعالیت ربات های یاندکس برای پست روسیه

پیامبر اکرم )ص( :

لا تتََشاغَلْ عمّا فُرِضَ علَیکَ بمِا 
قد ضُمِنَ لکََ فإنهُّ لیَسَ بفائتِکَ 
مَ لکََ ، و لسَتَ بلِاحِقٍ  ما قد قُسِّ
ما قد زُوِيَ عنکَ .
مبادا با پرداختن به کسب 
روزی تضمین شده، از آنچه بر 
تو واجب شده است بازمانی؛ 
زیرا قسمت تو از روزی 
می رسد و آنچه قسمت تو 
 نباشد به آن دست نمی یابی .
بحار الأنوار: ج ۷۷ ص ۱8۷ ح ۱۰


